
Ker so naša prihodnost
Odrasli se radi pohvalimo, da so naši otroci naša prihodnost. V njih se 
marsikdaj zrcalijo naše sanje in brez dvoma iskrena želja, da bi odrasli v 
odgovorne in zadovoljne ljudi. Verjetno se vsi strinjamo, da je vse to tež-
ko doseči brez truda in pravih pogojev. Naša občina se na tem področju 
izkazuje na več načinov. Število rojstev narašča, lani se je rodilo preko 200 
novorojencev, kar priča o tem, da smo mladim družinam privlačna obči-
na. Ne nazadnje je tudi občinska denarna pomoč vsakemu očetu in ma-
mici novorojenčka olajša skrbi in stroške ob prihodu novega družinskega 
člana, za občino pa je to najboljša naložba v svoje male občane. 
Skrb za najmlajše bi torej vedno morala ostati pomembno vodilo pri obli-
kovanju nadaljnjega razvoja, kljub opozorilom, da bo tudi v občinski bla-
gajni vedno manj sredstev. Ta čas gre v dolini reke Krke h koncu gradnja 
nove šole in vrtca v Zagradcu. Brez dvoma še ena velika naložba za našo 
prihodnost!

 

Matej Šteh, urednik
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Leto 2015 obeta zmanjšanje sredstev
Že 4. redna seja Občinskega sve-
ta Občine Ivančna Gorica v novem 
mandatnem obdobju je potekala v 
sredo, 4. februarja 2015. Na njej so 
se svetniki in svetnice seznanili tudi 
s predvidenim zmanjšanjem sred-
stev za občine.
Župan Dušan Strnad je tudi na začet-
ku tokratne seje predstavil aktualno 
dogajanje v občini. Med drugim je 
izpostavil aktivnosti, ki so v januarju 
potekale med Vlado RS in Združenjem 
občin Slovenije v zvezi s sredstvi za 
občine v letu 2015. Glede na rezultate 
pogajanj je jasno, da bo tudi naša ob-
čina občutila zmanjšanje sredstev, to-
rej bo treba temu primerno prilagoditi 
tudi porabo proračunskih sredstev. 
Kot je dejal župan Strnad bo varčeva-
nje nujno, saj se v prihodnjem letu pri-
čakujejo razpisi za sredstva iz evrop-
skih strukturnih skladov, za katera pa 
lahko Občina uspešno kandidira le, 
če ima dovolj lastnih sredstev. V pro-
računu za letošnje leto je sicer pred-
videno tudi zadolževanje, ki pa se mu 
bo Občina, če se bo le dalo, izognila. 
Pričakujemo lahko, da se bo Občinski 
svet letos soočal tudi s sprejemanjem 
varčevalnih ukrepov.
Sledila je seznanitev s poročilom o 
delu Policijske postaje Grosuplje v 
letu 2014, ki ga je podal komandir 
Franc Žaren. Žaren, ki je vodenje gro-
supeljske policijske postaje prevzel 
pred kratkim, je v poročilu predstavil 
podatke v zvezi s prekrški, ki so se v 
lanskem letu zgodili na območju obči-
ne Ivančna Gorica. Pri tem je podal za 
posamezne vrste kršitev tudi zanimive 
primerjave s stanjem v prejšnjih letih. 
Spodbudna je bila informacija, da sta 
s 1. februarjem v delo na območju 
občine Ivančna Gorica vključena dva 
dodatna zaposlena, ki bosta kot krimi-
nalista sodelovala z obema vodjema 
policijskih okolišev v naši občini. V raz-
pravi, ki se je razvila na seji, je beseda 
tekla tudi o raziskanosti posameznih 
primerov. Ta je približno 20-odstotna, 
kar je primerljivo s slovensko ravnjo, 
je pa spodbudno, da narašča in kot je 
dejal komandir Žaren, tudi s pomočjo 
informacij, ki jih podajo občani. Zato 
je ob tej priložnosti apeliral na občan-
ke in občane, da je vsakršno sodelova-
nje in informiranje zelo dobrodošlo pri 
delu policije. 
V nadaljevanju so svetniki in svetnice 
obravnavali predlog Odloka o občin-
skem podrobnem prostorskem načr-
tu (OPPN) Zagradec – Dečja vas. Pri-
prava omenjenega zazidalnega načrta 
se je začela že v prejšnjem mandatu 

Občinskega sveta. Po javni razgrnitvi 
v lanskem letu je sedaj pripravljavec 
pripravil odlok za obravnavo na Občin-
skem svetu. Območje OPPN Zagradec 
– Dečja vas leži jugozahodno od Dečje 
vasi, ob regionalni cesti proti Ambru-
su. Južno od območja OPPN so gozdne 
površine, na vzhodu in severu je De-
čja vas in kmetijske površine ob njej, 
na zahodu območje meji na regional-
no cesto proti Ambrusu ter na drugi 
strani ceste na kmetijske površine ob 
Grintovcu. Predvidena je izgradnja 16 
prostostoječih enodružinskih hiš z vso 
potrebno infrastrukturo. Namen Ob-
čine, ki je lastnica večine zemljišča, je 
območje komunalno opremiti in nato 
komunalno opremljene gradbene par-
cele ponuditi na trgu. V zvezi s tem je 
Občinski svet tokrat obravnaval tudi 
Odlok o programu opremljanja stavb-
nih zemljišč za območje opremljanja 
OPPN Zagradec – Dečja vas. Spreje-
ti program opremljanja predstavlja 
pravno podlago za izdajo odločb za 
odmero komunalnega prispevka na 
območju, ki ga program opremljanja 
obravnava. Strošek izgradnje cestne 
in vodovodne infrastrukture je ocen-
jen na dobrih 237.000 evrov, sredstva 
za izgradnjo pa bo zagotovila Občina 
Ivančna Gorica tudi s pomočjo ko-
munalnega prispevka. To pomeni, da 
bo investitor povprečnega enostano-
vanjskega objekta na tem območju 
lahko pričakoval komunalni prispevek 
v višini dobrih 11.000 evrov. Ko bo na 
območju zgrajena kanalizacija, investi-
tor plača še
komunalni prispevek za kanalizacijo 
tako kot ostali občani, in sicer v skladu 
z občinskim splošnim odlokom o ko-
munalnem prispevku.
Na seji je Občinski svet sprejel uradno 
prečiščeno besedilo Statuta Občine 

Ivančna Gorica in poslovnika Občin-
skega sveta Občine Ivančna Gorica, 
kar nekaj časa pa so svetniki in sve-
tnice posvetili obravnavi predloga Ko-
deksa ravnanja izvoljenih predstavni-
kov na lokalni ravni. Osnutek kodeksa 
je pripravila Skupnost občine Sloveni-
je in opredeljuje standarde ravnanja 
izvoljenih
predstavnikov pri opravljanju njiho-
vih dolžnosti v skladu z zakonodajo 
in mandatom, ob upoštevanju etičnih 
standardov. Svetniki in svetnice so 
imeli deljena mnenja o predlaganem 
besedilu in prevladalo je stališče, da 
v takšni obliki predlagano besedilo ni 
primerno za sprejem.
Vsako leto po sprejemu proračuna 
Občinski svet sprejema tudi Letni pro-
gram športa v Občini Ivančna Gorica 
za tekoče leto, ki je podlaga za sofi-
nanciranje športa iz občinskega pro-
računa. Na tokratni seji je bil sprejet 
letni program za leto 2015. 
V skladu z načrtovanim zaključkom 
gradnje nove šole z devetletnim šol-
skim programom v Zagradcu je Obči-
na pristopila k oblikovanju dopolnitev 
Odloka o ustanovitvi javnih vzgojno-
-izobraževalnih zavodov na področju 
osnovnega šolstva v občini Ivančna 
Gorica. Dopolnitve, ki so bile na seji 
obravnavane, se nanašajo na obli-
kovanje novega šolskega okoliša za 
Podružnično šolo Zagradec, ker pa je 
bil zaradi novosti na področju šolske 
zakonodaje v zadnjih desetih letih 
omenjeni odlok večkrat dopolnjen, je 
Občinski svet tokrat obravnaval nove-
liran odlok, ki združuje dosedanja be-
sedila sprememb in dopolnitev odloka 
ter vse uskladitve z veljavno zakono-
dajo. Predvidoma bo Podružnična šola 
Zagradec po končani gradnji izvajala 
devetletni program osnovnošolskega 
izobraževanja za celotni šolski okoliš 
Zagradec, od 6. do 9. razreda pa še 
za učence Podružnične šole Krka in 
Podružnične šole Ambrus. Ti se pred-
vidoma od jeseni dalje ne bodo več 
vozili v šolo v Ivančni Gorici, temveč 
v Zagradec. Predlagani odlok bo šel 
v dokončni sprejem na naslednji seji 
Občinskega sveta.

V nadaljevanju je predsednica Nad-
zornega odbora Občine Ivančna Gori-
ca Magdalena Urbančič podala infor-
macijo v zvezi z delom Nadzornega 
odbora v letu 2014. Predsednica Ur-
bančičeva je vodila delovanje tega ob-
činskega organa tudi v prejšnjem man-
datu. Nadzorni odbor je v lanskem letu 
opravil nadzor proračuna in zaključne-
ga računa proračuna občine, namen-
sko porabo proračunskih sredstev za 

Sejna soba tudi razstavni prostor
Tudi v letu 2015 imajo različni ustvarjalci iz 
naše občine možnost razstavljanje v prosto-
rih občinske sejne sobe. Tako je tudi na za-
četku tokratne seje potekala otvoritev nove 
fotografske razstave, avtorja Domna Vid-
marja. Avtor prihaja iz Češnjic pri Zagradcu, 
po poklicu je stomatolog, z umetniško foto-
grafijo pa se ukvarja ljubiteljsko. Za razstavo 
v občinski sejni sobi je izbral zlasti motive iz 
narave, pretežno iz lokalnega okolja. Pose-
bej izstopa fotokoledar z motivi Zagradca in okolice. 
Kot je ob otvoritvi avtor razstave povedal, je, čeprav je rojen Ljubljančan, 
tesno povezan z našo občino. Njegov rod namreč izhaja iz Ambrusa, kjer še 
danes deluje gostilna Vidmar. Čeprav v naših krajih ni podedoval nobene 
nepremičnine, je pred leti začutil potrebo po selitvi iz Ljubljane. Novi dom 
v Češnjicah pri Zagradcu pa mu je očitno tudi pravi vir navdiha. 
Razstava je na ogled do konca marca, v poslovnem času Občine Ivančna 
Gorica. 

Občina
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Gradnja nove šole in vrtca v 
Zagradcu se zaključuje
S 1. septembrom 2015 bosta odprla vrata nova devetletna podružnična 
osnovna šola in vrtec v Zagradcu. Slovesno odprtje bo konec maja v okvi-
ru praznovanja praznika Občine Ivančna Gorica. 

Občina Ivančna Gorica, Osnovna šola Stična in Vrtec Ivančna Gorica se v teh 
dneh pospešeno pripravljajo na začetek osnovnošolskega izobraževanja in 
vzgojno-varstveno dejavnost v novi podružnični šoli in vrtcu v Zagradcu. 
Šola že sedaj pripravlja urnike in usklajuje delovne obveznosti nekaterih 
učiteljev iz matične šole, ki bodo pouk izvajali tudi na PŠ Zagradec. Skupaj 
z Občino pa se šola pogovarja tudi o varnosti učencev na poti v in iz ome-
njene šole. Občina in šola se zavedata, da bo največjo ogroženost učencev 
na poti predstavljala regionalna cesta Ivančna Gorica - Žužemberk, zato bo 
brezplačen šolski prevoz po omenjeni regionalni cesti organiziran ne glede 
na oddaljenost šole od kraja bivanja. Občina pa razmišlja tudi o morebitni 
izgradnji dodatnih postajališč, če bo to potrebno.  
Občina Ivančna Gorica vse od svoje ustanovitve intenzivno spremlja de-
mografsko sliko občine, ki kaže, da je rast prebivalstva v občini vseskozi v 
porastu, občasno pa tudi v močnem zagonu. Tej rasti prebivalstva so sle-
dile novogradnje ali rekonstrukcije šolskih in vrtčevskih objektov, najprej v 
Višnji Gori, sledila je matična šola s telovadnico v Ivančni Gorici, zaradi po-
manjkanja prostora in dvoizmenskega pouka je bila nato dograjena šola v 
Šentvidu pri Stični. Občina je nato zaradi velikega števila odklonjenih otrok 
zgradila matični vrtec v Ivančni Gorici, hkrati pa začela s postopki za re-
konstrukcijo starega poslovnega objekta v šolo in vrtec na Krki. V teh dneh 
pa se zaključuje še zadnja večja investicija, namenjena osnovnošolskemu 
izobraževanju in predšolski vzgoji, hkrati pa bo v objektu tudi športna dvo-
rana. Takšen potek investicij je bil zastavljen že v 90-ih letih prejšnjega sto-
letja z manjšimi odstopanji, ki so bile posledice hitrega prilagajanja novim 
razmeram. 
Načrt, da se v dolini reke Krke zgradi samostojno osnovno šolo, ki jo bodo 
obiskovali učenci iz Podružničnih šol Zagradec, Ambrus in Krka je bil potr-
jen s strani Občinskega sveta Občine Ivančna Gorica v 90-ih letih prejšnje-
ga stoletja, lokacija v Zagradcu pa je bila potrjena leta 2000.
Devetletno podružnično šolo v Zagradcu bo v šolskem letu 2015/2016 obi-
skovalo najmanj 190 učencev, število učencev bo v petih letih narastlo čez 
220 učencev, v nadaljnjem obdobju pa se glede na trenutne trende pri-
čakuje še dodatno povečevanje števila učencev. PŠ Zagradec bo učencem 
nudila vse možnosti, da se bodo le-ti v njej izvrstno počutili, saj bodo pouk 
izvajali praktično isti učitelji kot na matični šoli v Ivančni Gorici, ravno tako 
bodo na voljo različne obšolske dejavnosti. Objekt bo, kot že povedano, 
namenjen tudi predšolski vzgoji, prostor v vrtcu bo tako dobilo vsaj 35 
otrok.  
Vsi, ki so iz kakršnih koli razlogov že imeli priložnost videti novo sodobno 
podružnično šolo in vrtec v Zagradcu, so bili nad objektom navdušeni. Ker 
bi radi možnost ogleda omogočili vsem, ki to želijo, bo Občina Ivančna Go-
rica v prvi polovici aprila organizirala dan odprtih vrat. O točnem datumu 
in urah boste obveščeni preko občinske spletne strani, šol in radia. 
Objekt ima tri etaže. V kleti so kotlovnica na lesno biomaso in vsi tehnični 
prostori. V pritličju so učilnice za razredni pouk, igralnice vrtca, sodobna 
kuhinja z jedilnico ter sodobna športna dvorana. V prvem nadstropju pa 
so učilnice za predmetno stopnjo ter knjižnica, multimedijski prostor in 
upravni prostori. Ob šoli je na novo zgrajeno zunanje igrišče. 
Nova šola s športno dvorano in zunanjim igriščem bo gotovo postala cen-
ter družabnega življenja v tem delu občine, kar sledi načelom uravnoteže-
nega razvoja občine. 

Mojca Globokar Anžlovar

nekatera društva, ki se sofinancirajo 
iz proračuna, poslovanje posameznih 
krajevnih skupnosti in izgradnjo kana-
lizacijskega sistema na Muljavi. Nepra-
vilnosti ni bilo ugotovljenih, je pa bilo 
izdanih nekaj priporočil. 
Na seji so občinski svetniki in svetnice 
sprejeli tudi sklep o ureditvi statusa 
nepremičnin, na podlagi katerega se 
bo pri nepremičninah, ki predstavljajo 
javno dobro, lahko vknjižila lastnin-

ska pravica v korist in na ime Občine 
Ivančna Gorica. Po uvedbi elektronske 
zemljiške knjige so v zemljiški knjigi pri 
veliko nepremičninah namreč vpisani 
pomanjkljivi podatki, kar je v praksi 
onemogočalo nemoteno razpolaganje 
s takšnimi nepremičninami.
Prihodnja seja Občinskega sveta bo 
predvidoma konec marca.

Matej Šteh
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Osrednja prireditev ob slovenskem kulturnem prazniku je bila 
posvečena domačim literarnim ustvarjalcem
8. februarja je v prostorih Osnovne šole Ferda Vesela v Šentvidu pri Stični potekala osrednja svečanost ob slovenskem kulturnem prazniku v občini 
Ivančna Gorica. Prireditev je potekala pod naslovom »Pomen domače knjige za lokalno okolje«, pripravili pa sta jo Zveza kulturnih društev Ivančna 
Gorica in Občina Ivančna Gorica v sodelovanju s Kulturnim društvom Šentviški slavčki, šentviško šolo, enoto knjižnice v Ivančni Gorici, ivanško izpo-
stavo Javnega sklada za kulturne dejavnosti in Zavodom Prijetno domače. 

Pustno rajanje v Ivančni Gorici
V soboto, 14. februarja, je na Sokolski ulici v Ivančni Gorici potekala tradicionalna pustna povorka, ki jo je pripravila Plesna šola Guapa v sodelovanju 
z Občino Ivančna Gorica in Zavodom Prijetno domače. V povorki so se predstavile razne skupinske in posamezne maske, ki so kljub slabemu vremenu 
v center Ivančne Gorice privabile številne obiskovalce. 
Kot vsako leto so tudi letos organi-
zatorji poskrbeli za sestavo izredno 

stroge komisije, ki je ocenjevala tako 
skupinske kot posamezne maske. 

Ocenjevali so izvirnost, kvaliteto, ži-
vahnost in norčavost pustnih šem. 
Maske so se občinstvu in komisiji 
predstavile v povorki, nato pa so 
svoje norčije prikazale tudi na odru. 
Odločitev komisije, ki ni bila lahka, je 
vendarle botrovala pošteni razdelitvi 
bogatih nagrad maskam, ki so kar 
najbolje ustrezale zgornjim kriteri-
jem ocenjevanja. 
Za podelitev nagrad je komisija po-
prosila župana Dušana Strnada, ki 
smo ga pod košato lasuljo in brki ko-
majda spoznali. Zmaga je šla tokrat 
Brihtnim mladim sovam, ki so navdu-
šile z lično izdelanimi kostumi, drugo 
mesto je pripadlo Minjončkom gasil-
čkom iz Šentvida, tretje mesto pa je 
zasedlo pleme Zumba. Med nagraje-

nimi je bila tudi višnjanska gospoda, 
kavbojke iz Plesne šole Guapa in tudi 
ostale maske, ki so navduševale bo-

disi z bogato kostumografijo, rosno 
mladostjo, samo pojavo, bodisi so se 
izkazale z nastopom na odru. 
Za živahno razpoloženje je poskrbela 
kar prva dama slovenske estrade He-
lena Blagne, pa skupina romskih har-
monikarjev in seveda plesalci Plesne 
šole Guapa. Za slastne pustne krofe 
je bila odgovorna Pekarna Gorenc, za 
druge priboljške pa osebje Lavričeve 
koče iz Gradišča. No nihče pa ni ušel 
škratu Ivanu, pravljičnemu junaku iz 
dežele Prijetno domače, ki je ta dan 
radodarno delil bombone.
Organizatorji se zahvaljujejo za pri-
spevane nagrade tudi Mesarstvu 
Maver Stična in Palači sprostitve iz 
Ivančne Gorice.   

Miha Genorio

NOVO na www.ivancna-gorica.si    •  POROČILA POLICISJKE POSTAJE GROSUPLJE   • OSMRTNICE

Praznični nagovor je imel župan Du-
šan Strnad, ki je poudaril pomen in 
smisel kulture, ki je ohranila sloven-
ski jezik in tudi slovenski narod. Kot 
je dejal, je tudi občina Ivančna Gorica 
zapisana kulturi, saj je njen praznik 
povezan s piscem prvega slovenske-
ga romana Josipom Jurčičem. »Po 
njem se imenuje naša srednja šola, 
spomin nanj pa ohranjamo tudi z 
muzejem v njegovi rojstni vasi Mu-
ljava in pohodom vsako prvo soboto 
v marcu. Brez dvoma je najsijajnejši 
kamen v kulturnem mozaiku naših 
krajev, vendar ni edini. Kraj, kjer smo 
se danes zbrali, sta obeležila vsaj še 
dva: slikar Ferdo Vesel in profesor 
Jože Kastelic, arheolog in klasični fi-
lolog«. Spodbudno je tudi, da Obči-
na Ivančna Gorica kljub časom, ko je 
treba z javnimi sredstvi še posebej 
skrbno ravnati, sredstev za kulturo 
ne zmanjšuje. Ob zaključku nagovo-
ra se je župan Strnad zahvalil vsem 
kulturnim ustvarjalcem v naši občini 
in jim, kakor tudi vsem občankam in 

občanom, čestital ob prazniku.

»Pomen domače knjige za 
lokalno okolje«
Osrednje dogajanje prireditve je 
predstavljala okrogla miza na temo 
»Pomen domače knjige za lokalno 
okolje«, pri kateri so sodelovali štirje 
domači literarni ustvarjalci, Polona 
Glavan, Marjan Potokar, Irma Jančar 
in Darinka Vidic, pogovor pa je mode-
rirala Dragica Šteh. Vsak izmed njih je 
na nek način povezan z domačo ob-
čino, zato so tudi del domoznanske-
ga opusa naše občine. Prav na temo 
domoznanstva pa je v okrogli mizi 
sodelovala tudi direktorica Mestne 
knjižnice Grosuplje, gospa Roža Kek. 
Kot je dejala, je domoznanska litera-
tura zadnja leta pri naših občanih vse 
bolj priljubljena, veliko k temu pripo-
more tudi t. i. Domoznanska zbirka 
občin, Grosuplje, Ivančna Gorica in 
Dobrepolje, ki skrbi za izdaje do-
moznanskega gradiva iz omenjenih 
občin. Njen glavni namen je skrb za 
ohranitev naše zapisane in govorjene 
dediščine ter vzgoja mladih za spo-
štovanje tradicije in starih običajev.  
Eden od avtorjev knjige, ki je izšla 
v Domoznanski zbirki, je tudi Mar-
jan Potokar iz Višnje Gore, ki se je 
lani decembra predstavil z zanimi-
vim domoznanskim delom Zgodbe z 
razglednic iz občine Ivančna Gorica. 

V pogovoru je poudaril, da ima vsa-
ka razglednica, ki je predstavljena v 
knjigi, svojo zgodbo in da nam njiho-
va pripoved na poseben način daje 
spoznanja o zgodovini in razvoju na-
ših krajev. Gostja omizja je bila tudi 
pisateljica in prevajalka Polona Gla-
van, po rodu iz Stične, ki jo strokovna 
javnost in bralci najbolj poznajo po 
romanu Noč v Evropi, njen najnovejši 
roman pa nosi naslov Kakorkoli. Po-
lona je pripovedovala o nastajanju 
romana pa tudi o tem, katera njena 
dela so prevedena v tuje jezike. V na-
daljevanju je svoja dela predstavila 
še pisateljica Irma Jančar, upokojena 
učiteljica, ki je poučevala tudi v naši 
občini. V svojih knjigah opisuje naše 
kraje in stare običaje, še najbolj pa 
je znana kot avtorica del za otroke. 
V zadnjem času se še posebej skrbno 
posveča temam in ekologije, njene 
knjige pa nosijo tudi pečat dobrodel-
nosti. Sledila je še predstavitev gospe 
Darinke Vidic iz Šentvida pri Stični 
in njenega pesniškega prvenca z na-
slovom Babica ponoči pesmi piše. Iz 
pogovora smo lahko razbrali, kako v 
življenju ni nikoli prepozno tudi za 
uspešno literarno ustvarjanje.  

Šentviška kultura
Bogat kulturni program, ki je spre-
mljal svečanost, so pripravili različni 
kulturni ustvarjalci iz Šentvida pri 

Stični in okolice. Zveza kulturnih dru-
štev Ivančna Gorica je namreč z leto-
šnjo prireditvijo začela s konceptom, 
po katerem se bo vsako leto ob tem 
osrednjem kulturnem dogodku leta 
predstavljala kultura posameznega 
kraja naše občine. V uvodu so nasto-
pili Šentviški slavčki, ki so se tokrat 
uspešno spoprijeli tudi s soorgani-
zacijo prireditve. Pridih mladostne 
razigranosti so dali mladi šentviški 
glasbeniki iz vrst učencev in učenk OŠ 
Ferda Vesela Šentvid pri Stični, ki so 
s pesmijo in instrumentalnimi sklad-
bami dokazali, da je kultura doma v 
vseh življenjskih obdobjih. Slišali smo 

lahko, da se uspešni glasbeni upi 
kalijo tudi v Glasbeni šoli Grosuplje, 
enota Ivančna Gorica. Kulturno dru-
štvo Vidovo pa so ta večer predsta-
vljali člani Otroške folklorne skupine 
Vidovo. Da je Šentvid zibelka zboro-
vskega petja, sta dokazala še Mešani 
pevski zbor Sončni žarek in Moški 
pevski zbor Dob. 
Kulturno ustvarjanje je bilo navzo-
če tudi sicer. Za mojstrsko scensko 
kuliso je poskrbela Jelka Rojec, obi-
skovalci pa so si po slovesnosti lah-
ko ogledali tudi razstavo likovnih 
del Društva likovnikov Ferda Vesela 
Šentvid pri Stični in učencev šentvi-
ške osnovne šole, ki so ustvarjali na 
temo literarnega natečaja Od zrna 
do kruha, ki ga je v letu 2014 razpisa-
lo Kulturno društvo Temenica. 
Osebje knjižnice iz Ivančne Gorice je 
poskrbelo, da so bila najnovejša dela 
avtorjev, ki so se predstavljali v okro-
gli mizi in druga dela Domoznanske 
zbirke, ob koncu na voljo tudi za 
ogled in nakup, obiskovalci pa so lah-
ko videli tudi, kako nastaja papirnato 
cvetje izpod rok ustvarjalnih članic 
Kulturno-športnega društva Dob. 

Matej Šteh
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Kratke občinske

Izbran je nov organizator 
tržnice v Ivančni Gorici
Občina Ivančna Gorica je maja 2011 
vzpostavila delovanje podeželske tr-
žnice na lokaciji pri kulturnem domu 
v Ivančni Gorici. Vse od takrat dalje 
se vsako soboto na tržnem prostoru 
zbirajo ponudniki z raznimi kmetij-
skimi pridelki in izdelki dopolnilne 
dejavnosti, ki pomembno dopolnju-
jejo preskrbo lokalnega prebival-
stva. Za zagon delovanja tržnice se 
je Občina Ivančna Gorica povezala z 
Jarino - zadrugo za razvoj podeželja, 
ki je organizacijo ponudbe na tržnici 
uspešno vodila kar tri leta. Za orga-
nizacijo tržnice v letu 2015 pa je bil 
na podlagi javnega poziva izbran nov 
organizator, Mitja Poljšak s. p. iz Ma-
lih Češnjic (Šentvid pri Stični), ki bo 
do konca leta koordiniral delovanje 
tržnice in skrbel tako za ponudbo kot 
ostalo dogajanje na tržnici. 

Pogovori o boljši oskrbi z 
električno energijo
Župan Dušan Strnad se je, skupaj z 
nekaterimi podjetniki iz občine, pred 
kratkim sestal z vodstvom OE Obra-
tovanje in razvoj distribucijskega 
omrežja Elektro Ljubljana, ki skrbi za 
električno omrežje na območju obči-
ne Ivančna Gorica. Namen sestanka 
je bil seznaniti predstavnike Elektra 
o razvojnih načrtih občine in s tem 

povezanimi povečanimi potrebami 
po dobavi električne energije. Ta je 
zaradi trenutnega stanja električne-
ga omrežja zelo omejena in skoraj ne 
omogoča novih priključkov. 
Predstavniki Elektro Ljubljana (di-
rektor OE obratovanje in razvoj DO 
Matjaž Osvald s sodelavci) so naj-
prej predstavili stanje električnega 
omrežja po sanaciji zaradi lanskega 
žledoloma, ki je terjal velikanske fi-
zične napore vseh zaposlenih pa tudi 
velikanska nenačrtovana sredstva za 
odpravo škode. Povečane potrebe 
občine Ivančna Gorica po električni 
energiji nameravajo rešiti z izgra-
dnjo daljnovoda, ki bo povezal RTP 
Grosuplje in RTP Trebnje, potekal pa 
bo preko občine Ivančna Gorica. Tre-
nutno poteka pridobivanje služno-
stnih soglasij za gradnjo daljnovoda 
od Trebnjega proti Ivančni Gorici, ki 
naj bi bil zgrajen do konca leta 2017. 
Še letos pa nameravajo začeti z ob-
novo daljnovoda od Grosuplje proti 
Ivančni Gorici, ki bo hkrati že pome-
nil začetek gradnje novega večjega 
daljnovoda po isti trasi. Do leta 2018 
nameravajo zgraditi tudi novo RTP v 
Ivančni Gorici. V prihodnjih nekaj le-
tih bi se torej lahko težave v zvezi z 
oskrbo občine z električno energijo 
dokončno razrešile. Elektro Ljubljana 
seveda računa pri načrtovanih inve-
sticijah na sodelovanje predvsem la-
stnikov zemljišč in tudi Občine Ivanč-
na Gorica. 

Grad Podsmreka – razvojna 
priložnost?
Občina Ivančna Gorica je v lanskem 
letu lastnica gradu Podsmreka brez 
odškodninskih zahtevkov. To pomeni, 
da se sedaj Občina lahko samostojno 
odloča, kakšna bo prihodnost gradu. 
Žal so dolgotrajni denacionalizacij-
ski postopki onemogočili vlaganja in 
gospodarjenje, zato je grad že v zelo 
slabem stanju. Skladno z razvojnimi 
usmeritvami v turizem bo Občinska 
uprava po besedah župana Strnada 
skušala pritegniti k sodelovanju in-
vestitorje, ki bodo videli v objektu in 
lokaciji priložnost za razvoj privlačne 
destinacije, pri tem pa jim zahteve 
Zavoda za varovanje kulturne dedi-
ščine ne bodo predstavljale prehudih 
ovir. V skladu z dosedanjim vključe-
valnim načinom dela bo pred kakr-
šnokoli odločitvijo tematiko obravna-
val tudi Občinski svet. 

Srečanje območnega sveta 
Razvojnega partnerstva sre-
dišča Slovenije
Pred kratkim je v občinski sejni sobi 
potekalo srečanje Območnega sveta 
Razvojnega partnerstva središča Slo-
venije (RPSS), v katerega je včlanjena 
tudi Občina Ivančna Gorica. Udeležili 
so se ga župani oziroma podžupani 
občin Litije, Kamnika, Mengša, Šen-
truperta, Šmartna pri Litiji in Ivanč-
ne Gorice, ki sta jo zastopala župan 

Dušan Strnad in podžupan Tomaž 
Smole. 
Srečanje je vodil predsednik zdru-
ženja litijski župan Franci Rokavec, 
na seji so obravnavali poročila o 
opravljenih aktivnostih za preteklo 
leto 2014, predstavljen in obravna-
van je bil osnutek programa dela za 
leto 2015, podana pa je bila pa tudi 
informacija o pripravah na izvajanje 
programa LEADER v novi finančni 
perspektivi. Razvojno partnerstvo 
postaja še bolj konkurenčno v novi fi-

nančni perspektivi, ko se vloga Regi-
onalnih razvojnih agencij spreminja. 

Dnevni center za starejše je 
obiskala delegacija iz Dolenj-
skih Toplic
Poročanje o delovanju dnevnega cen-
tra za starejše v Šentvidu pri Stični v 
različnih medijih je vzbudilo zanima-
nje tudi v drugih občinskih upravah, 
ki iščejo odgovore na problematiko 
staranja prebivalstva. Tako so konec 
januarja na delovni obisk prišli pred-
stavniki Občine Dolenjske Toplice, z 
županom Jožetom Muhičem in sode-
lavko, ki pokriva družbene dejavno-
sti. Delegacijo so sestavljali še članica 
občinskega sveta in dva predstavnika 
tamkajšnjega društva upokojencev. 
Najprej so v pogovoru z direktorico 
Centra za zdravljenje bolezni otrok (v 
katerem dnevni center deluje), Mag-
daleno Urbančič in podžupanom To-
mažem Smoletom dobili informacije 
in odgovore na vprašanja o vzposta-
vitvi in delovanju dnevnega centra, 
kasneje pa so si ogledali sam dnevni 
center in se srečali z oskrbovanci. 

Gašper Stopar

Dokončan gradbeni del projekta izgradnje  
kanalizacije in rekonstrukcije čistilne naprave 
Letos se bo aktivno izvajalo priključevanje objektov na kanalizacijski sistem 
Na širšem območju občine Ivančna Gorica se počasi zaključujejo aktivnosti v okviru operacije Od-
vajanje in čiščenje odpadne vode v porečju Krke – 3. sklop, katerega osnovni namen je izgradnja 
kanalizacijskih sistemov in nadgradnja čistilne naprave, ki bo omogočala optimalno čiščenje in s 
tem zmanjšala obremenjevanje voda in okolja ter izboljšala kakovost življenja občanov. 
Dela na povezovalnem kanalu Višnja Gora – Ivančna Gorica in povezovalnem kanalu Vir pri Stični 
– Ivančna Gorica so zaključena v celoti. Občina Ivančna Gorica je 29. 8. 2014 pridobila uporabni 
dovoljenji za oba povezovalna kanala, ki sedaj poskusno obratujeta.
Na centralni čistilni napravi Ivančna Gorica je bil v lanskem letu zgrajen nov prezračevalni bazen. 
Prav tako se je izvedla vgradnja strojne opreme in elektro opreme ter inštalacij. Rekonstrukcija 
čistilne naprave Ivančna Gorica je tako zaključena in je v fazi poskusnega obratovanja. V tem ob-
dobju bodo izvajalci odpravljali morebitne pomanjkljivosti. Prav tako se bodo, z zahtevami glede 
stopnje čiščenja, usklajevali tehnološki procesi.
Projekt je obsegal izgradnjo 5.895 metrov nove kanalizacije, izgradnjo treh novih črpališč in re-
konstrukcijo obstoječe centralne čistilne naprave Ivančna Gorica. Kapaciteta obstoječe čistilne 
naprave se je iz 15.000 PE zmanjšala na kapaciteto 6.000 PE. Polno obratovanje sistema, in s tem 
zaključek projekta, je planirano konec leta 2015. Po zaključku projekta se bo povečala kakovost 
življenja prebivalcev na tem območju, kar bo vplivalo na večjo rast prebivalstva z vidika poselitve 
in z vidika možnosti razvoja ter zaposlovanja na območjih. Prav tako bo doseženo ohranjanje na-
ravnih virov in biotske raznolikosti, kar bo pozitivno vplivalo na turizem in počutje prebivalcev. 
Celotna vrednost tega dela projekta znaša 3.983.017,44 evrov, financirajo pa ga Republika Slove-
nija, Kohezijski sklad Evropske unije v okviru Operativnega programa razvoja okoljske in prometne 
infrastrukture za obdobje 2007-2013, razvojne prioritete »Varstvo okolja - področje voda«, pred-
nostne usmeritve »Odvajanje in čiščenje komunalnih voda« in proračun Občine Ivančna Gorica.

Iztok Rodež
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»Naš cilj je, da trenutnih 60-odstotkov dvignemo na 100-odstotkov 
snovne izrabe odpadkov«

Vodenje Javnega komunalnega podje-
tja Grosuplje je z začetkom letošnjega 
leta prevzel Stanislav Stopar, ki bo na 
čelu družbe v naslednjem štiriletnem 
obdobju. Stopar, ki je v 80-ih letih 
diplomiral s področja strojništva, je 
približno zadnjih 15 let na vodstvenih 
funkcijah v različnih podjetjih. Leta 
2012 pa je prevzel vodenje urada za 
komunalno infrastrukturo na Občini 
Grosuplje. Leto kasneje je bil izvoljen 
za predsednika nadzornega sveta Jav-
nega komunalnega podjetja Grosuplje. 
Z novim direktorjem smo se pogovar-
jali o izzivih pri vodenju javnega podje-
tja kot servisne službe za našo občino 
in občane.
Zadnje čase se precej polemizira o 
cenah komunalnih storitev. Kakšna je 
vloga komunalnih podjetij pri določa-
nju cen in kakšno gibanje cen storitev 
lahko pričakujemo?
Cena komunalnih storitev je sestavlje-
na iz cene za uporabo infrastrukture 
oziroma omrežnine in dejanske po-
rabe občanov in gospodarskih družb. 
Cena omrežnine pa je odvisna od vre-
dnosti infrastrukture. Ta je lasti občin, 
z njo pa v skladu s pogodbo o prenosu 
sredstev v upravljanje, upravlja Javno 
komunalno podjetje Grosuplje. Država 
na nacionalnem nivoju določa meto-
dologijo določanja cen komunalnih 
storitev in mi na podlagi te pripravi-
mo predlog cenika, ki ga potem potrdi 
občinski svet. Aprila lani je bil uveden 

nov sistem in z uredbo predpisana me-
todologija izračuna cen, zato je bila 
sprememba cen neizogibna. Enkrat le-
tno smo dolžni pripraviti tudi obračun 
in poračun glede na dejansko porabo 
količin. Lahko pa rečem, da se cene ko-
munalnih storitev letos v glavnem ne 
bodo zviševale. Po izdelavi elaboratov 
(obračuna) v prvi polovici leta 2015 
lahko pričakujemo manjše korekcije 
cen, nekatere navzgor, druge pa tudi 
navzdol. Cene se bodo usklajevale z 
dejansko porabo, cene omrežnine pa 
z novo vrednostjo infrastrukture. Večji 
objekti na območju občine, ki jih pre-
vzemamo v upravljanje letos so novi 
povezovalni kanalizacijski vodi na ob-
močju Zgornje Drage ter Vira in rekon-
struirana centralna čistilna naprava. 
Izgradnja navedenih objektov je bila 
sofinancirana z nepovratnimi sredstvi 
iz evropskih kohezijskih skladov. 
Kako oziroma s katerimi ukrepi lahko 
posamezno gospodinjstvo optimizira 
oziroma zniža višino računa za plačilo 
komunalnih storitev?
Posamezna gospodinjstva lahko vpli-
vajo le na tisti del cene storitev, ki je 
vezan na dejanske količine. Manjša 
poraba vode vpliva na nižji znesek 
za dobavo in znesek pri postavkah za 
odvajanje in čiščenje odpadnih voda. 
Glede odpadkov pa občinski akti pred-
videvajo minimalni volumen zabojnika 
za posamezno gospodinjstvo. Tako da 
priporočam, da na našem dopisu, ki so 

ga vsa gospodinjstva prejela v febru-
arju, vsak preveri, kateri je najmanjši 
predpisan zabojnik za mešane gospo-
dinjske odpadke za njegovo gospodinj-
stvo in si naroči manjši zabojnik, če 
trenutno uporablja večjega od pred-
pisanega. V večstanovanjskih objektih 
se lahko odločijo za uporabo večjih ali 
manjših zabojnikov, združevanje zaboj-
nikov za več posameznih stavb pa ni 
možno. Spremembe na tem področju 
pa so odvisne od občinskih aktov po-
samezne občine. Vsekakor pa na nižjo 
ceno storitve zbiranja, obdelave ter 
odlaganja odpadkov lahko vplivamo z 
vestnim ločevanjem odpadkov. Manjša 
količina zbranih mešanih komunalnih 
odpadkov pomeni nižje stroške obde-
lave in odlaganja odpadkov ter s tem 
tudi nižjo ceno storitve na položnicah.
Kupujemo vse več embaliranih izdel-
kov. Lahko karkoli naredimo pri tem? 
Je naša učinkovitost pri ločevanju em-
balaže kakorkoli nagrajena?
Domačo nalogo pri tem morajo nare-
diti predvsem proizvajalci. Nekateri 
med njimi so že zelo zmanjšali količine 
ovojnine za svoje izdelke ali jo izde-
lujejo iz ekološko sprejemljivejših ali 
celo trajnostnih materialov. Odgovor 
na vprašanje, ali smo za ločevanje ka-
korkoli nagrajeni, je pozitiven. Bolje 
odpadke ločujemo, manj jih ostane za 
mehansko in biološko obdelavo in od-
laganje in s tem neposredno vpivamo 
tudi na ceno storitve.
Okoljsko dovoljenje za CERO Špaja 
dolino se izteče s koncem letošnjega 
leta. Kaj to pomeni za nas?
CERO Špaja dolina je eno modernejših 
odlagališč v Sloveniji. Okoljsko dovolje-
nje res poteče konec letošnjega leta in 
se nanaša na zapolnitev prve faze od-
lagališča. Trenutno smo v pridobivanju 
okoljskega dovoljenja za vzpostavitev 
druge faze odlagališča s kapaciteto 
dodatnih 240.000 ton, ki po naših 
ocenah ne bo zapolnjena pred letom 
2030. Se pa nam pri tem obetajo še 
velike spremembe. Potrebna bo me-
hansko-biološko obdelava vseh zbra-
nih mešanih komunalnih odpadkov za 
mehansko ločitev frakcij, ki jih lahko še 
predelamo ali uporabijo kot energent, 
dodatna biološka obdelava preostanka 
pa zagotovi kemijsko stabilnost odpad-

kov brez gnitja in proizvodnje plinov 
ter bistveno manj težav in stroškov 
s čiščenjem izcednih voda. Nemajh-
no investicijo v zmogljiv in učinkovit 
sistem mehansko-biološke obdelave 
prevzema Mestna občina Ljubljana na 
svoji deponiji in tam se bo obdelova-
lo, po trenutnih informacijah, mešane 
odpadke iz skoraj polovice slovenskih 
občin.
Kakšne so možnosti in priložnosti za 
uvedbo koncepta Zero Waste v naši 
občini?
Po tej poti stopamo vsi ne glede na 
to, ali smo pristopili v mrežo ali ne. 
Mi smo trenutno aktivni opazovalci te 
usmeritve. Najbolj učinkoviti sistemi 
na različnih koncih sveta zberejo že 90 
odstotkov ločene frakcije, pri nas pa 
trenutno najboljše občine zberejo ne-
kaj pod 80 odstotki. Vsi, ki se uvršča-
mo v dobre občine, pa zberemo okoli 
60 odstotkov ločene frakcije. Tako da 
smelo sledimo temu konceptu. Vsi, ki 
so vključeni v mrežo, imajo dostop do 
informacij in dobrih praks in tudi pro-
ces uresničevanja ciljev Zero Waste je 
nekoliko hitrejši. Cilj je, da je snovna 
izraba odpadkov 100-odstotna, kar 
pomeni odličen rezultat z ekološke-
ga vidika. Po drugi strani pa moramo 
pretehtati tudi stroškovni vidik in oce-

niti, kaj je stroškovno najbolj optimalni 
proces približevanju tem ciljem. Na-
vsezadnje se vsako povečanje stroškov 
odrazi v višini zneska na naši položnici. 
Vsekakor pa gremo v tej smeri poveče-
vanja odstotka ločeno zbranih frakcij 
in prej kot slej bomo pristopili tudi v 
mrežo občin z uvedenim konceptom 
Zero Waste.
V kakšnem stanju pa je v naši občini 
vodovodno omrežje?  Se nam tudi pri 
tem obetajo kakšne novosti?
Vodovodno omrežje in kakovost vode 
na zajetjih pri nas je na visokem nivoju. 
Izgube vode v omrežju nam je uspelo 
znižati pod 25 odstotkov in še ta odsto-
tek vztrajno znižujemo. Vsa »izgublje-
na« pitna voda, ki jo izgubimo na poti 
do porabnikov, predstavlja strošek. Del 
cene od omrežnine pri vodarini je na-
menjene tudi obnovi hišnih priključk-
ov. Pri tem poteka pospešena menjava 
starih števcev z naprednejšimi, ki omo-
gočajo radijsko odčitavanje stanja ozi-
roma porabe. Na področju odpadnih 
voda pa velja omeniti, da imajo vse 
nove in rekonstruirane velike čistilne 
naprave, med drugim tudi čistilna na-
prava v Ivančni Gorici, prigrajeno še 
tretjo, tehnološko zelo zahtevno sto-
pnjo čiščenja odpadnih voda.

Franc Fritz Murgelj

Kaj je Zero Waste koncept?
Zero Waste Evropa je gibanje, ki združuje evropske 
lokalne skupnosti in jih povezuje z mednarodnimi 
organizacijami ter z lokalnimi Zero Waste skupi-
nami, katerih cilj je opuščanje vseh vrst odpadkov 
kot načina doseganja bolj trajnostnega bivanja, 
gospodarske stabilnosti in socialne povezanosti. 
Zero Waste pomeni oblikovanje in upravljanje iz-
delkov in procesov na takšen način, da se zmanjša 
volumen in toksičnost odpadnih materialov ter 
ohranja ali predela vse vire brez sežiganja ali odlaganja. Sedanji linearni 
vzorci proizvodnje, potrošnje in odstranjevanja namreč temeljijo na iluziji, 
da živimo v svetu z neomejenimi viri.
V zadnjih desetih letih smo v Sloveniji na področju ločenega zbiranja in 
recikliranja komunalnih odpadkov naredili velik korak in se tako tudi v 
evropskem merilu zavihteli med najboljše. Vzpostavljen sistem predstavlja 
dobro osnovo in sistem lahko z relativno preprostimi izboljšavami še nad-
gradimo in tako postanemo primer dobre prakse, kako na nacionalnem 
nivoju postati Zero Waste družba oz. družba brez odpadkov.
Letos sta se štirim slovenskim občinam: Mestna občina Ljubljana, Vrhnika, 
Borovnica, Log-Dragomer, ki so se odločile slediti konceptu Zero Waste, 
pridružili še občini Bled in Gorje.

Občina

OBVESTILO O ODDAJI 
NEPROFITNIH  
STANOVANJ V NAJEM
Občina Ivančna Gorica bo v mesecu marcu na 
spletni strani občine objavila javni razpis za do-
delitev neprofitnih stanovanj v najem. 
Upravičenci za pridobitev neprofitnega stano-
vanja v najem morajo biti državljani Republike 
Slovenije in imeti na dan objave razpisa stalno 
prebivališče na območju Občine Ivančna Gorica.
Stanovanje bo upravičencu dodeljeno po pred-
nostni listi. Prosilci bodo uvrščeni na ločene liste 
v okviru liste A (niso zavezanci za plačilo varšči-
ne) oziroma liste B (zavezanci za plačilo varšči-
ne), odvisno od dohodka gospodinjstva.
Kriteriji in merila za dodelitev stanovanja bodo 
določeni v razpisni dokumentaciji.
Javni razpis bo objavljen na spletni strani Obči-
ne Ivančna Gorica http://www.ivancna-gorica.
si in na oglasni deski Občine Ivančna Gorica.

Oddelek za upravno pravne, 
družbene in gospodarske zadeve

OBVESTILO O 
PRODAJI NEPRE-
MIČNIN V LASTI 
OBČINE IVANČ-
NA GORICA
Občina Ivančna Gorica bo v skladu 
z Zakonom o stvarnem premoženju 
države in samoupravnih lokalnih 
skupnosti (Uradni list RS, št. 86/10), 
na podlagi Uredbe o stvarnem pre-
moženju države in samoupravnih 
lokalnih skupnosti (Uradni list RS, št. 
34/11 in 42/12) in Letnega načrta 
Občine Ivančna Gorica za leto 2015, 
v mesecu marcu na spletni strani in 
v Uradnem listu Republike Slovenije 
objavila javno zbiranje ponudb za 
prodajo nepremičnin v lasti Občine 
Ivančna Gorica.

Oddelek za upravno pravne, 
družbene in gospodarske zadeve

      
POVEZOVANJE V SRCU SLOVENIJE

     www.razvoj.si
     www.srce-slovenije.si
     info@razvoj.si

Srce Slovenije se vključuje v nove 
evropske partnerske mreže 
V novem programskem obdobju 2014–2020 je Slovenija upravičena do sodelovanja v 5 programih 
transnacionalnega sodelovanja (Območje Alp, Mediteran, Srednja Evropa, Podonavje, Jadransko-
-Jonski program), 4 programih medregionalnega sodelovanja (INTERREG EUROPE, INTERACT III, 
URBACT II, ESPON 2020), 4 programih čezmejnega sodelovanja (Slovenija-Avstrija, Slovenija-Ita-
lija, Slovenija-Hrvaška, Slovenija-Madžarska) ter ostalih programih Evropske skupnosti, npr. Ho-
rizon 2020, ki mu bo skupaj namenjeno skoraj 80 milijard EUR. Omenjeni programi so povezani 
predvsem z naslednjimi tematikami: inovativnost in raziskave, konkurenčnost malih in srednje 
velikih podjetij, nizkoogljična družba in energetska učinkovitost, okolje in učinkovita raba virov, 
naravni in kulturni viri, trajnostni promet in mobilnost itd. 
Razvojni center Srca Slovenije ima na področju pridobivanja evropskih sredstev dolgoletne izku-
šnje ter dobro vpetost v evropsko mrežo. Doslej smo sodelovali že v 20 transnacionalnih evrop-
skih projektih v skupni vrednosti 2,5 mio evrov s 160 partnerji iz 28 evropskih držav. Tudi v priho-
dnje si bomo prizadevali, da v sodelovanju z občinami omogočimo pridobitev dodatnih evropskih 
sredstev na območje, predvsem na področju podjetništva, turizma, kulturne dediščine, aktivnega 
staranja, energetske učinkovitosti, razvoja podeželja itd. Večina razvojnih sredstev v prihodnosti 
bo namenjena povezovalnim projektom med občinami, zato bo ključnega pomena sodelovanje. 

Ana Savšek, Razvojni center Srca Slovenije

Pridobivamo dovoljenje za vzpostavitev druge faze odlagališča CERO Špaja 
dolina, ki po naših oceni ne bo zapolnjena pred letom 2030.
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Obvestilo o praznjenju pretočnih, 
nepretočnih greznic in malih 
komunalnih čistilnih naprav ter 
obračun teh storitev
Javno komunalno podjetje Grosuplje je izvajalec javne službe storitev odvajanja in 
čiščenja odpadnih voda na območju občin Grosuplje, Ivančna Gorica in Dobrepolje. 
Osnova za obračun teh storitev je količina porabljene pitne vode po vodomeru za 
stavbe, v katerih se opravljajo storitve javne službe oskrbe s pitno vodo. Za stano-
vanjske stavbe, ki se ne oskrbujejo iz javnega vodovodnega sistema in izvajalec jav-
ne službe nima podatkov o porabi pitne vode, se pri obračunu upošteva normirana 
poraba pitne vode, ki znaša 0,15 m3 na stalno in začasno prijavljeno osebo na dan. 
Za druge stavbe kot so šole, vrtci, obrtne dejavnosti, društva …, kjer se poraba pitne 
vode ne ugotavlja z obračunskim vodomerom, pa se upošteva normirana poraba 
1,2 m3 na dan za vodomer s faktorjem omrežnine 1 (DN≤20), za druge premere 
priključka se normirana poraba določi sorazmerno z upoštevanjem faktorjev.

Storitve se bodo izvajale na naslednji način:
PRAZNJENJE PRETOČNIH GREZNIC
Izvajalec javne službe bo storitev izvajal:
- enkrat na tri leta,
- prazni se samo prvi usedalnik greznice,
- v primeru, da greznica ni zgrajena po gradbenih standardih in nima prvega use-

dalnika blata, se izprazni do 6m3 vsebine greznice,
- pri večstanovanjskih stavbah se izprazni do 2 m3 vsebine usedalnika po stalno 

prijavljeni osebi,
- v primeru pogostejših praznjenj se storitev zaračuna po uradnem ceniku (spo-

daj).

PRAZNJENJE MKČN DO 50 POPULACIJSKIH ENOT (PE) 
Izvajalec javne službe bo storitev izvajal:
- največ dvakrat v treh letih.

PRAZNJENJE NEPRETOČNIH GREZNIC
Izvajalec javne službe bo storitev izvajal:
- redno, ko bo to potrebno, pri čemer mora uporabnik izvajalcu javne službe do-

kazati, da;
1. je greznica zgrajena po gradbenih predpisih in poseduje uradno dokazilo o vodo-

tesnosti greznice,
2. je minimalna prostornina nepretočne greznice 6 m3 (najmanj 3 m3 po osebi),
3. so v greznico speljane samo komunalne odpadne vode iz gospodinjstva.
Uporabnik bo obvestilo o praznjenju greznice ali MKČN prejel vsaj petnajst dni pred 
začetkom opravljanja storitve. V obvestilu bosta navedena datum in okvirni čas pri-
hoda izvajalca javne službe. Uporabnik bo lahko navedeni datum in uro enkrat pre-
stavil za 30 dni, o čemer mora izvajalca javne službe pisno obvestiti vsaj osem dni 
pred začetkom opravljanja storitve. 
Če uporabnik na določeni datum ne bo dosegljiv in se na obvestilo ne bo odzval, 
se šteje, da je storitev opravljena, izvajalec javne službe pa bo storitev praznjenja 
opravil ponovno čez tri leta.
Izvajalec javne službe bo plansko čiščenje greznic nadaljeval v mesecu marcu 2015.
V primeru nastajanja blata v greznici ali MKČN na kmetijskem gospodarstvu reje-
nih živali je kmetijsko gospodarstvo lahko izvzeto iz izvajanja in plačevanja storitev 
praznjenja greznic ali MKČN. Lastnik kmetijskega gospodarstva mora v tem primeru 
izvajalcu javne službe dostaviti obrazec o kmetijskem gospodarstvu in obrazec o sta-
ležu rejnih živali ali kopijo izpiska iz registra živali (GVŽ), ki pa ne sme biti starejši od 
šestih mesecev, in sicer do 25. v mesecu. Blato iz greznice ali MKČN mora biti v tem 
primeru zmešano skupaj z gnojnico oziroma gnojevko in pred gnojenjem oziroma 
pred nadaljnjo uporabo skladiščeno najmanj šest mesecev. Oprostitev plačevanja 
storitev se v tem primeru uveljavi s prvim dnem naslednjega meseca od prejema 
ustreznih dokazil. 
Ne glede na navedbe iz prejšnjih odstavkov se morajo vsi uporabniki, tudi stano-
vanjske hiše kmetijskega gospodarstva, po izgradnji nove javne kanalizacije, nanjo 
priključiti. Gnojevke oziroma gnojnice ni dovoljeno odvajati v javno kanalizacijo.

Javno komunalno podjetje Grosuplje d. o. o.

Obrazložitev cen čiščenja greznic in MKČN
V ceni mesečnega zaračunavanja:
- redno praznjenje za greznice 1-krat v treh letih z enkratnim praznjenjem 
- redno praznjenje za MKČN 2-krat v treh letih z enkratnim praznjenjem
(stanovanjska hiša do 6m3; večstanovanjska stavba 2m3 na stalno prijavljeno osebo)

DODATNA STORITEV
Iz območij občin Grosuplje, Ivančna Gorica in Dobrepolje

Postavka Cena z DDV Opomba
Prevzem in čiščenje pre-
komerne količine vsebine 
prvega usedalnika obsto-
ječe greznice oz. MKČN ob 
izvajanju redne dejavnosti

15,00 €/m3

1. Izvajanje redne dejavnosti 
ali ob prvem praznjenju, 
za vsak naslednji m3 nad 
izpraznjenimi 6 m3 iz prvega 
usedalnika.

2. Za vsak naslednji m3 iz dru-
gega oz. tretjega usedalnika.

Praznjenje in čiščenje 
vsebine obstoječe greznice 
oz. MKČN po posebnem 
naročilu stranke – do 6m3 
prevzete vsebine

90,00 €/odvoz

Ob naročilu na klic, ki ni prvo 
praznjenje. 
Npr. 7m3 = 2 odvoza×90 € =180 €

Občina

Odvoz nevarnih odpadkov iz 
gospodinjstev v občini Ivančna Gorica
Javno komunalno podjetje Grosuplje obvešča občane občine Ivančna Gorica, da bo v pomladan-
skem času odvažalo nevarne odpadke iz gospodinjstev.

Plan zbiranja nevarnih odpadkov:

DATUM NASELJE ZBIRNO MESTO ČAS ZBIRANJA

sobota 21. 03. 2015 Temenica Parkirišče pri trgovini   7.30 -   8.00 h
sobota 21. 03. 2015 Radohova vas Parkirišče pri železniški postaji   8.15 -   8.45 h
sobota 21. 03. 2015 Dob Na avtobusni postaji   9.00 -   9.30 h
sobota 21. 03. 2015 Šentvid pri Stični Parkirišče pri trgovini Tuš 10.00 – 11.00 h
sobota 21. 03. 2015 Stična Parkirišče pri samostanu 11.30 – 12.30 h
sobota 21. 03. 2015 Ivančna Gorica Parkirišče pri Zdravstvenem domu 13.00 – 14.00 h

Sobota 21. 03. 2015 Muljava Parkirišče pred Kulturnim domom 14.30 – 15.30 h
sobota 21. 03. 2015 Višnja Gora Parkirišče pri Cestnem podjetju 16.00 – 17.00 h
ponedeljek 23. 03. 2015 Ambrus Parkirišče pred družbenim domom 14.30 – 15.30 h
ponedeljek 23. 03. 2015 Zagradec Parkirišče pri trgovini Kmetijske 

zadruge
16.00 – 17.00 h

ponedeljek 23. 03. 2015 Krka Parkirišče pri Gostišču Krka 17.30 – 18.30 h

Med nevarne odpadke spadajo topila, kisline, barve, laki, olje in maščobe, detergenti, zdravila, baterije, aku-
mulatorji, fluorescentne cevi in drugi živosrebrni odpadki, prazne tlačne posode, fotokemikalije, pesticidi, em-
balaža onesnažena z nevarnimi snovmi in podobno.

Javno komunalno podjetje Grosuplje

Odvoz odpadne električne in elektronske 
opreme (OEEO) iz gospodinjstev v občini 
Ivančna Gorica
Javno komunalno podjetje Grosuplje skupaj s podjetjem ZEOS d. o. o., organizirata odvoz odpadne električne 
in elektronske opreme iz gospodinjstev v občini Ivančna Gorica, ki bo v soboto dne 18. 04. 2015. 
Odvoz se bo izvajal po naslednjem vrstnem redu (datum 18. 4. 2015)

SKU-
PINA ZBIRNO MESTO NASELJA, KI ZAJEMAJO POSAMEZEN OKRAJ ČAS 

POSTANKA
I. AMBRUS - pred Kmetijsko zadrugo Ambrus, Kal, Kamni Vrh, Primča vas, Brezov Dol, Višnje, Bakarc 7.30 – 8.00

 ZAGRADEC - pri šoli
Zagradec, Fužina, Češnjice, Tolčane, Valična vas, Breg, Velike in 
Male Reberce, Kuželjevec, Grintovec, Dečja vas, Malo Globoko, 
Gabrovka, Kitni Vrh

8.15 – 8.45

 VELIKE LESE - pri cestni bazi Velike Lese, Veliko Globoko, Marinča vas, Male Lese, Gabrovčec 9.00 – 9.30

 KRKA - parkirišče Rebolj Krka, Podbukovje, Gradiček, Trebnja Gorica, Znojile, Krška vas, 
Laze nad Krko, 9.45 – 10.15

  Mali in Veliki Korinj  

 MULJAVA - pred družbenim domom Muljava, Potok, Velike in Male Vrhe, Oslica, Leščevje, Mevce, 
Velike in Male Kompolje, Sušica 10.30 – 11.00

 MLEŠČEVO - pri ekološkem otoku Mleščevo, Veliko Črnelo, Mrzlo Polje, Gorenja vas, Malo Črnelo, 
Bojanji Vrh, Škrjanče 11.15 – 11.30

 HRASTOV DOL - sredi vasi Hrastov Dol, Lučarjev Kal, Trnovica, Male Pece, Rdeči Kal, Sad 12.00 – 12.15

 DOB - na avtobusni postaji Dob, Sela pri Dobu, Podboršt, Pokojnica, Boga vas, Breg pri Dobu, 
Škoflje 12.30 – 13.00

 RADOHOVA VAS - na železniški postaji Radohova vas, Pluska, Grm, Selo pri Radohovi vasi 13.15 – 13.45

 VRH NAD VIŠNJO GORO - pri gasilskem 
domu

Vrh nad Višnjo Goro, Leskovec, Zgornje Brezovo, Sela nad Višnjo 
Goro 14.15 – 14.30

II. SOBRAČE - pri gasilskem domu Sobrače, Pusti Javor, Vrh nad Sobračam, Sela pri Sobračah, 
Radanja vas   7.30 – 7.45

 TEMENICA - pri trgovini Temenica, Bukovica, Čagošče, Debeli hrib, Pungert, Male in Velike 
Dole, Šentjurje, Bratnice, Breg, Dolenja vas, Praproče   8.00 – 8.30

 ŠENTPAVEL - pri trgovini Agrograd Šentpavel, Zaboršt, Mandrga, spodnji del Velikih Češnjic  8.45 –  9.00

 ŠENTVID PRI STIČNI - pri gasilskem 
domu

Šentvid pri Stični, Sv. Rok, Pristavlja vas, Glogovica, Velike Pece, 
Artiža vas, Butale  9.15 –   9.45

 PETRUŠNA VAS - pri ekološkem otoku Petrušnja vas, Velike Češnjice, Veliki in Mali Kal 10.00 – 10.15

 METNAJ - pri gasilskem domu Metnaj, Poljane, Obolno, Debeče, Mala Goričica, Mekinje, Prista-
va, Dobrava 10.30 – 10.45

 STIČNA - na glavni avtobusni postaji Stična, Vir pri Stični, Griže, Mala Dobrava, Gaberje 11.00 – 11.30

 IVANČNA GORICA - Studenec pri 
avtobusni postaji Ivančna Gorica, Vrhpolje 11.45 – 12.00

 IVANČNA GORICA - pri nogometnem 
igrišču Ivančna Gorica 12.15 – 12.45

 STRANSKA VAS - pod viaduktom Malo Hudo, Spodnja in Zgornja Draga 13.00 – 13.15
 VIŠNJA GORA - na železniški postaji Višnja Gora, Velika Dobrava, Peščenik, Spodnje Brezovo 13.30 – 14.00
 KRIŠKA VAS - pri gasilskem domu Kriška vas, Nova vas, Pristava, Zavrtače, Peščenik 14.15 – 14.30

Med odpadno električno in elektronsko opremo sodijo:
Veliki gospodinjski aparati: pomivalni stroji, pralni stroji, štedilniki na elektriko, hladilniki, zamrzovalne omare, 
klime, monitorji, televizorji.
Mali aparati: sesalniki, likalniki, mlinčki za kavo, naprave za striženje las, osebni računalniki z vso opremo (mi-
ška, tipkovnica, procesor, tiskalnik …), telefoni, radijski sprejemniki ipd.
Plinske sijalke: varčne žarnice ipd.
Vso odpadno električno in elektronsko opremo je treba na dan odvoza ob določenem času pripeljati do zbirne-
ga mesta in direktno naložiti na kamion. Prevzem te opreme bo brezplačen. Občane pozivamo, da na prevze-
mno mesto prinesejo le odpadno električno in elektronsko opremo, saj drugih odpadkov ne bomo sprejemali. 

JAVNO KOMUNALNO PODJETJE GROSUPLJE
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Staranje in sožitje v Občini Ivančna Gorica – VI. del

Medgeneracijsko sožitje
Iz raziskave Zdravo staranje in kako-
vostno sožitje – stališča, potrebe in 
zmožnosti odraslih prebivalcev Ob-
čine Ivančna Gorica smo v prejšnjih 
številkah Klasja pregledali podatke o 
zdravju in s čim občani zavestno skr-
bijo zanj. Enako kot zdravja si ljudje 
želijo lepega sožitja v krajevni sku-
pnosti in na delovnem mestu, zlasti 
pa v družini. Danes se bomo pomudi-
li ob raziskovalnih podatkih o sožitju 
med generacijami, naslednjič pa o 
tem, koliko se želijo naučiti lepšega 
komuniciranja med seboj.
Raziskave pri nas in po svetu potr-
jujejo vsakdanje izkušnje, da lepo 
sožitje pomeni ljudem enako veliko 
vrednoto kakor zdravje. Kdor živi v 
lepem sožitju z bližnjimi, je zadovo-
ljen in srečen.
Danes, ko se naglo veča delež sta-
rejšega prebivalstva, smo posebej 
pozorni na razumevanje med starej-
šimi in mlajšimi. To je pomembna in 
občutljiva tema. Starejši ljudje, ki se 
z mlajšimi ne razumejo, so po nava-
di zaradi tega zelo nesrečni. Če pa 
se mlajši ne razumejo s starejšimi, 
se nimajo kje učiti odnosov med ge-
neracijami, zato je zelo verjetno, da 
pozneje, v svoji starosti, tudi sami ne 
bodo znali oblikovati lepih odnosov z 
mlajšimi. 

Kako se razumejo med seboj 
mlajši in starejši?
Eno od vprašanj v raziskavi o staranju 
in sožitju prebivalcev Občine Ivančna 
Gorica se je glasilo: Kakšne so vaše iz-
kušnje o tem, kako se razumejo mlaj-
ši in starejši? Anketiranci so izbrali ti-
sto izmed naslednjih trditev, s katero 
so se najbolj strinjali:
1. mlajši bolje razumejo starejše kot 

starejši mlajše,
2. starejši bolje razumejo mlajše kot 

mlajši starejše,
3. starejši in mlajši drug drugega 

enako dobro razumejo,
4. ne mlajši ne starejši drug drugega 

ne razumejo.

Ena tretjina jih doživlja, da 
se dobro razumejo
Med navedenimi štirimi možnostmi 
je seveda najboljša tretja: da starejši 
in mlajši drug drugega enako dobro 
razumejo. Ena tretjina (34 %) odra-
slih prebivalcev Občine Ivančna Go-
rica doživlja, da je tako. Tem velja vo-
ščilo, naj tako ostane. Seveda pa ne 
bo samo od sebe, kajti odnosi med 
ljudmi se kar naprej spreminjajo: do-
bri odnosi se lahko spridijo v slabše, 
iz slabih pa je možno narediti dobre. 
Kdor meni, da mu za dobre odnose 
ni treba skrbeti in bodo sami od sebe 
ostali dobri, se moti enako, kakor če 
bi mislil, da bo vedno sit, ker se je da-
nes najedel. In obratno: kdor meni, 
da se grdi odnosi ne dajo urediti v 

zelo lepe, se moti enako, kakor če 
bi mislil, da ne more imeti nikoli več 
urejene prehrane nekdo, ki je danes 
podhranjen in lačen. Za lepo sožitje 
je treba skrbeti kar naprej pri vsakem 
stiku z ljudmi, kot je treba kar naprej 
dihati.
Ta tretjina odraslih občanov Ivančne 
Gorice, ki doživlja, da mlajši in sta-
rejši drug drugega enako razumejo, 
gotovo zavestno skrbi za svoje lepe 
odnose. Iz podatkov iste raziskave 
smo videli, da za svoje zdravje zave-
stno skrbi z rednim gibanjem tri četrt 
občanov. Za telesno zdravje se jih to-
rej zavestno prizadeva dva in pol krat 
več kot za lepo sožitje. Starosti prija-
zna Občina Ivančna Gorica ima torej 
tukaj še velike možnosti in naloge. S 
ponudbo učnih programov za učenje 
komuniciranja in lepšega sožitja lah-
ko v desetletju ali dveh doseže, da bo 
zavestno skrbelo za svoje lepo sožitje 
toliko ljudi kot za svoje telesno zdrav-
je. To pa je zahteven cilj, dostojen za 
sposobno in zavzeto politično, uprav-
no, vzgojno-izobraževalno, kulturno, 
versko in ostalo vodstvo. Ne naza-
dnje mora biti to tudi cilj zdravstva, 
saj Svetovna zdravstvena organizaci-
ja trdi, da je zdravje nedeljiva celota, 
ki jo sestavlja telesno, duševno in 
socialno zdravje – to pa ni nič druge-
ga kot dobri in urejeni medčloveški 
odnosi.

»Enostranska ljubezen« ne 
osrečuje
Nad 40 odstotkov občanov je izbralo 
prvi ali drugi odgovor: 12 % jih doži-
vlja, da mlajši bolje razumejo starejše 
kot starejši mlajše, 29 % pa obratno, 
da starejši bolje razumejo mlajše kot 
mlajši starejše. To še zdaleč ne pome-
ni, da živi več kot pet tisoč odraslih 
občanov v slabem sožitju z mlajšimi 
ali starejšimi, pomeni pa, da z med-
generacijskimi odnosi niso zadovolj-
ni. Doživljajo, da njihov odnos ni v 
stabilnem ravnotežju. Ne osrečuje jih 
tako, kot bi jih odnosi lahko osreče-
vali. Lepi odnosi med generacijami v 
družini so tako pomembni za srečno 
življenje, da jih ni mogoče nadome-
stiti z ničemer drugim.
Ljudje, ki doživljajo, da jih drugi ne 
razumejo dobro, tudi sami drugih ne 
razumejo dobro, pa naj se tega zave-
dajo ali ne. Če vprašamo druge, bodo 
o njih rekli podobno, da niso sposob-
ni za lepe odnose.
Malo prej smo omenili tečaje za uče-
nje komuniciranja in sožitja, ki naj 
bi jih zagotavljala Starosti prijazna 
občina. Tovrstni programi za lepše 
sožitje so srce sodobnega medge-
neracijskega središča v kraju. To je 
sodobna možnost, da ti ljudje, ki so 
sedaj z odnosi napol nezadovoljni, 
obvladajo veščino komuniciranja v 
lastno zadovoljstvo in zadovoljstvo 

vseh, ki so z njimi v stiku. Lepše soži-
tje med ljudmi v kraju je velika sreča, 
ki je ne moremo zadeti na loteriji; 
smisel političnih, upravnih, strokov-
nih in civilnih vodstev je prav to, da 
v kraju organizirajo dobre pogoje, da 
se ljudje lahko učijo lepšega sožitja v 
skupnosti. Ta naloga je povsem ena-
ka kot skrb za dobre ceste, ki so eden 
od pogojev za varno vožnjo.

Stiska v sožitju spodbuja 
učenje komuniciranja
Dobra petina (21 %) odraslih obča-
nov Ivančne Gorice ima zares slabe 
izkušnje s sožitjem – trdijo, da ne 
starejši ne mlajši drug drugega ne 
razumejo.
Morda bo kdo pomislil, da so ti na 
slabšem, kakor oni, ki so nezadovolj-
ni samo »napol« in smo o njih prav-
kar govorili. Pa je lahko tudi obratno. 
Eni in drugi enako potrebujejo dobro 
»avto šolo«, da bi naučili voziti v 
medsebojnih odnosih brez karambo-
lov – v obojestransko zadovoljstvo. 
Vprašanje je, kdo se bo prej odločil 
zanjo.
Pomislite na nekoga, ki meni, da sam 
dobro razume druge, drugi njega pa 
ne in na drugega, ki se zaveda, da 
sam prav tako povzroča nesporazume 
z drugimi kot jih drugi z njim. Ali se 
ne bo drugi prej odločil, da se vklju-
či v skupino za učenje lepšega sožitja 
kot prvi?! To potrjujejo tudi raziskave. 
Vseslovenska raziskava prebivalcev, 
ki so stari 50 let in več, je imela isto 
vprašanje: Kakšne so vaše izkušnje o 
tem, kako se razumejo mlajši in sta-
rejši? V njej jih je 18,8 % odgovorilo, 
da niti starejši ne razumejo mlajših 
niti mlajši starejših. Na vprašanje 
kolikšno potrebo čutijo po posebnih 
učnih programih za boljše medgene-
racijsko razumevanje, pa ti ne zaosta-
jajo za povprečjem vseh drugih.
Kdor misli, da so samo drugi krivi za 
slabo sožitje, je nanje jezen, sam pa 
nima motiva, da bi vlagal v napor 
za zboljšanje odnosov. Kdor pa se 
zaveda obojestranske krivde za sla-
be odnose, je v pravi stiski. Stiska je 
dragocena človeška energija, ki je 
namenjena temu, da jo porabimo za 
rešitev težav, v katerih smo se znašli 
in se jih zavedamo.
Kaj so nam odkrili odgovori občanov 
na vprašanje, kako se mlajši in starej-
ši razumejo? Da je osnovna življenj-
ska naloga vsakogar, ki hoče živeti v 
lepem sožitju z bližnjimi, zavestno 
skrbeti za lep pogovor, vedenje in 
ravnanje z drugimi. Povedano v stro-
kovnem jeziku: učiti se vse življenje 
lepega komuniciranja. Kaj menijo 
občani Ivančne Gorice o tem, bomo 
pogledali prihodnjič.

Dr. Jože Ramovš,
Inštitut Antona Trstenjaka za geron-

tologijo in medgeneracijsko sožitje

Prijave za vpis otrok v vrtec  
se sprejemajo do konca aprila
Vrtec Ivančna Gorica obvešča vse starše predšolskih otrok, da zbira prijave za vpis 
otrok v vrtec, do najkasneje 30. aprila 2015.
Starši lahko oddate izpolnjeno prijavo na obrazcu Vloga za vpis otroka v vrtec, ki ga dobite na upravi vrtca, na sple-
tni strani Občine Ivančna Gorica ali v katerikoli enoti vrtca. To so enote v Ivančni Gorici, Šentvidu pri Stični, Stični, 
Višnji Gori, Krki, Zagradcu in na Muljavi.
Vsi vlagatelji bodo o sprejemu ali odklonu otroka v vrtec obveščeni pisno v zakonitem roku.
Sprejeti otroci bodo v vrtec vpisani praviloma s 1. septembrom 2015 oziroma po dogovoru med starši in vrtcem.

Vrtec Ivančna Gorica

Na obisku  
pri naših jubilantih
Župan Dušan Strnad tudi v letu 2015 nadaljuje z obiski 
naših najstarejših občanov in občank, ki dopolnijo visoki 
okrogli življenjski jubilej. 

Gašper Stopar

6. februarja se je 90. rojstnega dne veselila Pepca Erjavec iz Nove vasi, na 
Kriško – polževski planoti. 

Na slovenski kulturni praznik 8. februarja je 90. rojstni dan praznovala Marija 
Gros z Vrha pri Višnji Gori. Slavljenko je župan obiskal na ob njenem prazno-
vanju s sorodniki. 

Slovesno je bilo tudi v Višnji Gori,  kjer se je 10. februarja v krogu svojih do-
mačih 90. rojstnega dne veselila Julijana Šerek. 

Devetdeset let je 17. februarja dopolnila tudi Ivana Jernejčič iz Fužin pri Za-
gradcu. 
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Naj dan poseben bo za vas, mladenke brhke in ženice,
prešerno voščim vam na glas, poklonim travniške cvetlice.

Lepota vaša je in čar, cvetočih barvnih lepotic,
toplina skrčka naj bo dar in dnevi vaši brez bodic. 

  
Spoštovane občanke Ivančne Gorice, članice 

in simpatizerke OO N.Si Ivančna Gorica,
vse lepo ob 8. marcu - dnevu žena in  

25. marcu - materinskem dnevu.

OO N.Si  
Ivančna Gorica

Vsem ženskam ob 8. marcu in  
vsem materam ob materinskem dnevu,

iskrene čestitke.

OO SD Ivančna Gorica

Namig za premik
1. 3.–31. 10., Vzponi na Gradišče za pohodnike 2015
6. 3. ob 19. uri, Mestna hiša Višnja Gora: Odprtje razstave 
Štefana Horvata: Kozlovska sodba v Višnji Gori 
6. 3. ob 19.30 uri, Dom kulture Šentvid: Komedija Angel va-
ruh ali kdo je g. Shaffler?
6. 3. ob 19. uri, Kulturni dom Ambrus: Komedija Cvetje hva-
ležno odklanjamo
7. 3., Višnja Gora-Muljava-Krka: 22. pohod po Jurčičevi poti
7. 3. ob 19. uri, Kulturni dom Temenica: Gledališka igra: Pridi 
gola na večerjo
7. 3. ob 19. uri, Kulturni dom Ivančna Gorica: Predstava Bu-
talci 
14. 3. ob 20. uri, Kulturni dom Stična: Vaje v slogu, gledali-
ška predstava v izvedbi ŠODR teatra
20.3. ob 17.30, Kulturni dom Ivančna Gorica: Slišal sem bo-
ben tolči, zadnja predstava otroškega abonmaja Ivančna 
Gorica
20. 3. ob 19. uri, Kulturni dom Stična: Peter in volk,  glasbe-
na pravljica v izvedbi Godalnega orkestra KD Stična z gosti 

21. 3. ob 19. uri, Kulturni dom Stična: Peter in volk,  glasbe-
na pravljica v izvedbi Godalnega orkestra KD Stična z gosti 
27. 3. ob 20. uri, Kulturni dom Stična: Koncert Stiškega kvar-
teta z gosti
27. 3. ob 18. uri, Družbeni center Krka: Predavanje o huma-
nitarno-medicinski odpravi zdravnic na Madagaskar
11. 4. ob 20. uri, Župnijska dvorana v Višnji Gori: Predstava 
Butalci
18. 4. ob 20. uri, Kulturni dom Stična: Predstava Butalci
27. 4. ob 19. uri, Kulturni dom Šentvid: 11. mednarodni fol-
klorni festival SloFolk 2015

Organizatorje prireditve vabimo, da sporočite prireditve, ki 
jih organizirate in objavljene bodo v spletnem napovedniku 
prireditev na občinski spletni strani www.ivancna-gorica.si 
in v Klasju. Podatke o prireditvah lahko oddate preko sple-
tnega obrazca »Namig za premik« ali preko elektronske po-
šte na naslov urednik@ivancna-gorica.si. 

Drage občanke in občani,
svetniki stranke SMC v Ivančni Gorici smo veseli, da vas 
lahko znova pozdravimo na straneh Klasja. Odslej bo ta 
stran našega skupnega časopisa prostor, kjer se bomo sre-
čevali z vami, bralkami in bralci. Predstavljali vam bomo 
pobude, dogodke in ljudi, za katere bomo prepričani, da 
si zaslužijo vašo pozornost. Tako vam že lahko sporočimo, 
da smo se v povolilnem času svetniki ukvarjali pretežno 
s popolnjevanjem odborov in komisij občinskega sveta 
- upoštevajoč volilni rezultat in kasnejše dogovore, smo 
v njih slabše zastopani - in sprejetjem proračuna za leto 
2015, ki smo ga kljub nekaterim pomislekom soglasno 
podprli. Udeležili smo se tudi dveh izobraževanj na temo 
delovanja lokalnih uprav. Prvo je bilo organizirano s stra-
ni Skupnosti občin Slovenije, drugo pa je izvajala Stranka 
Mira Cerarja. 

Z dodatnim znanjem in resnim delom bomo svetniki lah-
ko še bolje zastopali interese občanov, vsak vaš odziv pa 
za nas pomeni dodatno spodbudo in kažipot. Podporne 
besede za nadaljnje uspešno delovanje smo prejeli tudi 
s strani predsednika SMC dr. Mira Cerarja, ki je v pismu 
med drugim zapisal: »Strankarskim kolegom v Ivančni 
Gorici je uspelo v zelo kratkem času in s skromnimi sred-
stvi ustvariti toliko politične volje, da se je stranka SMC na 
lokalnih volitvah izkazala kot druga najmočnejša. Z zna-
njem, s podporo dobrim projektom ter s spoštovanjem 
vrednot in sledenju ciljem SMC bodo naše svetnice in 
svetniki prispevali k dostojnemu življenju ljudi in razvoju 
lokalnega okolja. Vsem skupaj želim, da bi z zaupanjem 
vase in z optimizmom ustvarili pozitivne spremembe in 
boljši jutri v vaši občini.«

Svetniki: Biljana Gartner, Nataša Lukman,  
Sonja Maravič, Aleš Tomažin in Kristina Zadel

Dobili smo priznanje za uspešno  
delo, s katerim nadaljujemo!
Spoštovane občanke in občani, 
naše prizadevanje za skupno dobro so 
opazili tudi v vodstvu Slovenske demo-
kratske stranke. Največje priznanje za 
nas je seveda zaupanje volivcev, ki so nas 
bogato nagradili za naše delo v prejšnjem 
mandatu. Mi pa se bomo potrudili, da ga 
z zavzetim delom upravičimo še naprej.
V soboto, 14. februarja 2015, je v Lju-
bljani potekala 10. seja Sveta Slovenske 
demokratske stranke, na kateri smo 
poleg aktualno-političnega dogajanja 
obravnavali tudi poročila poslanske sku-
pine SDS v Državnem zboru in poročilo 
o delu poslanske skupine v evropskem 
parlamentu. Po končani seji Sveta SDS 
je potekala slavnostna akademija ob 
26. obletnici Slovenske demokratske 
stranke. Poleg bogatega kulturnega pro-
grama je vodstvo stranke SDS skupaj s 
predsednikom g. Janezom Janšo podelilo 
najvišja priznanja stranke, in sicer zlate 
znake, posebna priznanja in priznanja za 
delo odborov. Priznanje za delo odbora 
je prejel tudi OO SDS Ivančna Gorica, kar 
je velika čast in motivacija za dobro delo 
še v prihodnje.
Svetniška skupina SDS v sestavi Irma Le-
kan, Alojz Šinkovec, Maja Strnad, Janko 
Zadel, Brigita Primc, Nace Kastelic, Tina 
Zajec, Anja Lekan, Franc Koželj, Tomaž 

Smole in Janez Mežan nadaljuje z delom 
v 2015. Aktivni smo bili tudi na 3. seji ob-
činskega sveta, na kateri smo se seznanili 
s poročilom Policijske postaje Grosuplje 
za področje Ivančne Gorice in poročilom 
Nadzornega odbora za 2014. Seznanili 
smo se tudi z Letnim programom športa 

za 2015. Uskladili smo statut in poslovnik 
občinskega sveta s spremembami pred-
pisov.
Posebej velja omeniti Predlog Odloka 
o občinskem podrobnem prostorskem 
načrtu Zagradec – Dečja vas in Odlok o 
programu opremljanja stavbnih zemljišč 

za območje opremljanja «OPPN Zagra-
dec – Dečja vas«. S temi dokumenti bo 
omogočena stanovanjska gradnja na tem 
območju in nadaljnji razvoj kraja. 
Obravnavali smo tudi Predlog Odloka o 
ustanovitvi javnih vzgojno-izobraževalnih 
zavodov na področju osnovnega šolstva 
v občini Ivančna Gorica. Zaradi novosti 
na področju šolske zakonodaje v zadnjih 
desetih letih in zaradi večje transparen-
tnosti je bil občinskemu svetu posredo-
van v obravnavo in sprejem noveliran 
ustanovitveni akt, ki združuje dosedanja 
besedila sprememb in dopolnitev odloka 
ter vse uskladitve z veljavno zakonoda-
jo. Predlog kodeksa ravnanja izvoljenih 
predstavnikov na lokalni ravni, posredo-
van s strani ZOS, pa smo zavrnili, saj je 

nedorečen in ni pripravljen za sprejema-
nje. Poleg tega smo svetniki in svetnice 
SDS že ob kandidaturi podpisali kodeks, 
ki nas zavezuje k etičnemu in moralnemu 
ravnanju.
Sicer pa z globoko nejevero spremljamo, 
kaj se dogaja s tistimi, ki so s priseganjem 
na etiko in moralo prišli na oblast. Sedaj 
pa se jim zdi sprejemljivo, da ključno 
funkcijo v pravosodju zaseda nekdo, ki 
je s kršenjem človekovih pravic in neza-
konitim ravnanjem povzročil padec vlade 
in velike posledice za vse državljane. Pri 
tem pa ga doktorji prava zagovarjajo, češ, 
saj gre le za postopkovno napako. Kdo je 
že rekel, da cilj opravičuje sredstva?  

Janez Mežan, vodja svetniške skupine SDS
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Energetski kiksi

Poleti pregreta mansardna stanovanja 
izgubijo ves čar bivanja pod poševnim stropom 
Prostor pod streho je bil v starejših 
hišah pogosto neizkoriščen, zdaj pa 
si predvsem mladi radi uredijo prvo 
domovanje v mansardi. Pri urejanju 
mansardnega stanovanja moramo biti 
pozorni predvsem na ustrezno osvetlje-
nost, ki daje prostoru posebno prijetno 
toplino (to lahko dosežemo s strešnimi 
okni) in na primerno toplotno izolacijo, 
da bomo podstrešne prostore pozimi 
lahko ogreli oz. nam poleti ne bo vroče. 
Z ustrezno zasnovo in izvedbo podstreš-
ja v bivalni prostor lahko mansarda po-
stane prijeten in udoben prostor za ka-
kovostno bivanje. 
Običajno se mansardne stropne površi-
ne oblečejo v mavčne plošče (knauf), ki 
pa morajo obvezno imeti za seboj parno 
zaporo, da prepreči prehod zraka in s 
tem vlage v toplotno izolacijo. Primer-
na debelina toplotne izolacije je vsaj 30 
cm, v sodobni energijsko varčni gradnji 
je običajno 40 cm. Najbolj pogosto se za 
izolacijo v mansardi uporablja mineral-
na volna, vedno večkrat pa se srečamo s 
celulozno izolacijo, ki se z vpihovanjem 
lepo razporedi po celotni debelini, na-
menjeni izolaciji. Na zgornji strani so po-
gosto deske ali vsaj paroprepustna folija 
(tyvek), ki predstavlja sekundarno kriti-
no in omejuje zračni kanal, po katerem 
se prezračuje streha.
Kot pri vseh delih je tudi pri izolaciji 
mansarde potrebna natančnost! Zelo je 
pomembno, da je izolacija brez vmesnih 
reg (špranj), prav tako mora biti parna 
zapora izvedena s polepljenimi stiki, ki 
preprečujejo prehod zraka. Tudi zaključ-
ki folije na stenah (stranski in kolenčni 

zidovi) morajo biti zrakotesni. Le na ta 
način je preprečeno uhajanje zraka v 
izolacijo, kjer vlaga zaradi hladne povr-
šine kondenzira in se nato izloči na le-
seno konstrukcijo ostrešja, kar s časom 
povzroči trohnenje. Niso redki primeri 
(predvsem v kopalnicah), ko se pojavi-
jo kapljice ali celo priteče izza stropne 
obloge. To je še posebej značilno za 
tanjše sloje izolacije z alu folijo (samo 
med špirovci) ali od domačih mojstrov 
izvedeno PVC zaporo. Lepilo na stikih ne 
drži več in s tem omogoča prehajanje 
zraka.
V zadnjem času se pri sanaciji strehe 

včasih izdela izolacija na zgornji strani 
špirovcev - »termotop« (mineralna vol-
na, lesno-vlaknene plošče, tudi EPS ali 
poliuretan). To je dobra rešitev, saj je 
izolacija zelo gosta in zato dlje časa za-
držuje toploto (časovni zamik prehoda 
toplote). Res pa je, da se s tem odebeli 
streha in so potrebni nekoliko drugačni 
zaključki. 
Tudi pri izdelavi bivalnega prostora pod 
streho torej velja: naredi enkrat in ta-
krat pravilno! 

Simon Brlek, 
Franc Fritz Murgelj

Spoštovani gosti!
Vabimo vas na otvoritev

KAVARNE SONČEK (zraven Eurospina), 
v soboto, 14. 3. 2015, od 9. ure dalje.

Otvoritev bo popestrila glasba v živo za vse generacije. Pripravili smo 
pester izbor tortic, sladic, sendvičev, toplih napitkov in ostalih pijač.

OTVORITVENE CENE
• Vse kave po izbiri za samo 1,00 evro (do 12. 4. 2015) 
• Vse torte po 2,00 evra (do 31. 3. 2015) 
• Rogljiček po izbiri za samo 0,99 evra
• KAVA TO GO prvi  mesec po otvoritvi za samo 0,70 evra 
   (vse kave). Nato samo 0,90 evra.
-------------------------------------------------------------------------------------
NON STOP AKCIJA TUDI PO OTVORITVI:
Kava z mlekom, s smetano ali kapučin + rogljiček po izbiri za samo 1,90 
evra. 

V Kavarni Sonček bo vedno kaj v AKCIJI. 

Pestra izbira tort, sladic in sendvičev lastne proizvodnje - dnevno sveže 
pripravljeno. 

Vabljeni!

NOVO V IVANČNI GORICI!
V petek 6. marca 2015 odpira vrata nova

DISKONTNA PRODAJALNA PIJAČ,
v poslovnem objekt Ljubljanska cesta 4a, za Vrtnim centrom  

KZ Stična (uvoz pri podjetju Lindström)

NUDIMO:
• Brezalkoholne pijače (DANA), piva različnih domačih in tujih 
blagovnih znamk (UNION, LAŠKO; STAROPRAMEN, BECKS) po 

ugodnih diskontnih cenah
• Najem točilnih jurčkov, hladilnikov, točilnih aparatov, senčni-

kov in druge opreme za veselice, piknike in prireditve

Odpiralni čas: PON-PET: 8. 00 - 18.00 in SOB: 8.00-12.00 
Informacije: 030 652-338 (Aleš Zupančič  s. p.)

V mansardi moramo preprečiti uhajanje zraka v izolacijo, kjer vlaga zaradi 
hladnejše površine kondenzira in se nato izloči na leseno konstrukcijo ostrešja, 
kar s časom povzroči trohnenje.

Odprtje Športnega studia V.I.P.
V nedeljo, 1. marca, je v stavbi trgovine 
Eurospin v Ivančni Gorici potekalo od-
prtje novega centra, v katerem združu-
jeta moč in lepoto Športni studio V.I.P. 
in Kozmetični salon Vilinija. Nov športni 
center ponuja obiskovalcem prostor s 
fitnes napravami, pestro izbiro vodenih 
vadb in plesa, funkcionalno dvorano in 
kozmetični salon. 
»Smo družabni, strokovni sodelavci, ki 
vsak dan strmimo k temu, da so vaši 
cilji naš izziv. V novih prostorih imamo 

vse, kar potrebujemo, da se vaše in naše 
sanje uresničijo«, so zbrane ob otvoritvi 
nagovorili predstavniki novih prostorov, 
Simon in njegovi sestri Maja in Saša.  
Glavni cilj Športnega studia V.I.P. je za-
dovoljiti želje strank, na zdrav in nara-
ven način brez ekstremnih diet. S tre-
nerji boste dosegli maksimalen učinek 
vadb v najkrajšem možnem času. Z in-
dividualnim pristopom, strokovnostjo 
in prijaznostjo zagotavljajo prijetno, 
primerno intenzivno in učinkovito vad-

bo, s katero se naredi kar največ zase in 
za svoje telo. V polno opremljeni funkci-
onalni dvorani bodo potekali skupinski 
treningi VIP-crossfita, VIP-bootcampa 
in crooscora, v njej pa so na voljo tudi 
tri platforme. Prvi obisk je brezplačen, 
vse rekvizite za vodene vadbe pa dobi-
te pri njih. V plesno dvorano pa prihaja 
tudi Plesna šola Urška, ki svoj program 
predstavlja že to soboto, 7. marca 2015. 
Zanimive pa bodo tudi sobote s salsa ni-
ght programom. 
Kozmetični salon Vilinija ponuja vse 
za razvajanje vašega telesa in duha. Na 
voljo je strokovno izvedena medicin-
ska pedikura, manikura, masaža celega 
telesa ali pa le terapevtska masaža za 
odpravo bolečin v hrbtu. Prav tako je 
za obiskovalce na voljo nega obraza in 
depilacija. Kozmetični salon Vilinija je 
naravnost navdušen nad novimi prosto-
ri, zato navdušenje delijo z vami, tako, 
da v mesecu marcu ob zakupu darilnega 
bona v vrednosti 40 €, podarijo doda-
tnih 10 € (akcija 40=50). 
Ob uradnem odprtju je s spodbudni-
mi besedami nagovoril tudi podžupan 
Tomaž Smole, ki je izrazil zadovoljstvo 
nad tem, da mladi zberejo pogum in se 
odločijo za podjetništvo. Prav pogum in 
vztrajnost se vedno obrestujeta. Sledil 
je slavnosten prerez traku, ki so ga pre-
rezali podžupan Smole, predstavniki no-
vih prostorov Športnega studia V.I.P. in 
predstavnica podjetja ERGE d. o. o. Po 
prerezu je sledil ogled prostorov s pro-
gramom predstavitve dejavnosti. 
Predstavniki studia V.I.P. se še posebej 
zahvaljujejo družini Rojec in podjetju 
ERGE d. o. o., ki jim niso omogočili samo 
sodobnih prostorov, ampak so pomagali 
s celotno organizacijo in s tem omogo-
čili neizmerno višje zaletno mesto za 
začetni »skok«. Ob tej priložnosti jih je 
nagovorila tudi predstavnica podjetja 
ERGE, oddajanje in obratovanje nepre-
mičnin, d. o. o. Simona Rojec. Kot je 

dejala, so si za začetek izbrali domačo 
Ivančno Gorico zaradi njenega visokega 
potenciala za rast in razvoj. Podjetje si 
želi, da bi prebivalcem in podjetnikom 
Ivančne Gorice ter njene okolice omo-
gočili boljše pogoje poslovanja in jim 
omogočili boljše ponudbe in izdelkov v 
njihovi neposredni okolici. 

Naj omenimo, da v obnovljenem objek-
tu (nekdanja ŽIMA) že eno leto posluje 
trgovina Eurospin, od decembra lani pa-
pirnica Praznik in sedaj še Športni studio 
V.I.P., že v kratkem pa se v objektu odpi-
ra tudi Kavarna Sonček.

Gašper Stopar

Mladi in podjetništvo
Podžupan Tomaž Smole: »Občina Ivančna Gorica je ena izmed občin, v katerih 
so se podjetniki hitro odzvali na krizo in že v 2011 poslovali bolje kot pred 2008. 
Prilagodljivost gospodarstva v naši občini zagotavlja veliko število manjših pod-
jetij in samostojnih podjetnikov, ki so že po naravi bolj prilagodljivi kot velika 
podjetja. Ves čas tudi nastajajo nova podjetja, že obstoječa pa rastejo. Tudi za 
prihodnost se nam ni bati, saj se očitno tudi mladi odločajo za podjetniško pot, 
ki ni lahka. Tokrat imamo priložnost prisostvovati odprtju centra, v katerem so 
moči in znanje združili trije mladi in z medsebojno povezanostjo nadgradili sa-
mostojne produkte.  
Prav tako so v zadnjem času mladi podjetniki (in tudi nekateri že uveljavljeni) 
odprli lokale z različnimi storitvami in produkti v centru naselja Ivančna Gorica. 
Občinska uprava in tudi midva z županom se bova še naprej trudila z vzpostavlja-
njem spodbudne klime in skušala v mejah dovoljenega pomagati podjetnikom, 
še posebej pa mladim podjetnikom, kar bo tudi vsebina enega izmed prihodnjih 
podjetniških kolegijev župana. Čestitke torej Simonu, Maji in Saši za pogumno 
odločitev in veliko uspehov, prav tako pa zahvala predstavnici  ERGE d. o. o. Si-
moni, ki je prav tako mlada podjetnica«.  
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Občinska turistična zveza Ivančna Gorica in Zavod Prijetno domače 
na sejmu Ape Adria: Turizem in prosti čas
Občinska turistična zveza Ivančna Gorica, ki povezuje vseh dvanajst turističnih društev iz občine Ivančna Gorica in Zavod Prijetno domače sta tudi 
letos poskrbela, da se je naša občina uspešno predstavila na osrednjem turističnem letnem dogodku v regiji Alpe-Jadran, sejmu Alpe Adria: Turizem 
in prosti čas.
Sejem je potekal od srede 28. do 
sobote 31. januarja na Gospodar-
skem razstavišču v Ljubljani. Skozi 
večdnevno živahno sejemsko doga-
janje so se slovenski in mednarodni 
javnosti med dobrimi 300 razstavljav-
ci iz 12 držav ter 15 tisoč obiskovalci, 
predstavila tudi turistična društva iz 
naše občine. V paviljonu Turistične 
zveze Slovenije so uspešno predsta-
vila turistično ponudbo in produkte, 
ki jih lahko ponudimo obiskovalcem 
od blizu in daleč, saj je zanimanje 
za pohodništvo, kolesarjenje, vodne 

športe in ribolov, kulturo, zgodovino, 
razne učne delavnice za otroke in 
mladino ter lokalno kulinariko veliko. 
Prav vsa društva so svoje kraje in po-
nudbo predstavila v okviru občinske 
znamke »Prijetno domače«, ki po-
časi, a vztrajno postaja prepoznavna 
tudi izven meja naših krajev.
Turistična društva Ambrus, Grča, 
Ivančna Gorica, Krka, Muljava, Pol-
ževo, Publius Maximius Valična vas, 
Stična, Višnja Gora, Zagradec in Vino-
gradniško-sadjarsko turistično dru-
štvo Debeli Hrib, so na lično urejeni 

stojnici gostila številne goste, obiskal 
pa jih je tudi župan Dušan Strnad, ki 
je velik podpornik razvoja turizma 
v našem okolju. To ne nazadnje do-
kazuje tudi dejstvo, da je naše kraje 
zastopala zelo številčna delegacija 
predstavnikov, medtem, ko na drugi 
strani vsako leto opazujemo upad 
udeležbe razstavljavcev iz drugih kra-
jev in regij Slovenije. Vsi, ki delamo 
v turizmu, upamo, da bo v prihodnje 
razvoj turizma skladno potekal tudi 
na nacionalni ravni in turističnim de-
lavcem, ponudnikom in vodjem pro-
jektov ter organizacij omogočil, da 
turizem ostane rastoča gospodarska 
panoga tako na lokalni, kot regional-
ni in nacionalni ravni. Dober znak je 
dejstvo, da je letošnji sejem v svojem 
kongresno-izobraževalnem delu obi-
skovalcem in razstavljavcem skušal 
ponuditi odgovore vsaj na nekatera 
pereča vprašanja s področja nadalj-
njega razvoja turizma pri nas, tudi na 
lokalnih ravneh.

Sklenemo lahko, da je letošnji se-
jem Alpe Adria: Turizem in prosti 
čas razstavljavcem zopet omogočil 
sklepanje številnih novih prijatelj-

stev, izmenjavo mnenj in izkušenj pa 
tudi kovanje načrtov za prihodnost in 
premagovanje številnih ovir, ki one-
mogočajo boljši razvoj turizma, ter 
so skupne prav vsem, ki so se letos 
predstavili na turističnem sejmu. 
Kljub vsem izzivom, ki nas še čakajo, 
pa na koncu, ko pod letošnjim se-
jemskim dogodkom potegnemo črto, 
ugotavljamo, da največ šteje dejstvo, 
da smo turistični delavci iz občine 
Ivančna Gorica svojo dejavnost in 

turistično ponudbo predstavili širši 
slovenski in tuji javnosti in gotovo 
dosegli, da bodo nekateri obiskovalci 
letošnjega sejma obiskali tudi občino 
Ivančna Gorica. Takrat bomo s sku-
pnimi močmi poskrbeli, da se bodo 
pri nas počutili prijetno domače. 
Mnogi bodo prijetno domače vzduš-
je okusili že v soboto, 7. marca 2015, 
na 22. pohodu po Jurčičevi poti. Pri-
družite se jim!

Miha Genorio

Novo-staro vodstvo ZŠAM Ivančna Gorica
V nedeljo, 22. februarja, so se v prostorih OŠ Stična na rednem letnem občnem zboru zbrali člani in članice Združenja šoferjev in avtomehanikov 
Ivančna Gorica. Številčno članstvo se je seznanilo z delom združenja v minulem letu in načrti za prihodnost, izvoljeni pa so bili tudi novi organi vo-
denja. Tudi leto 2015, v katerem združenje praznuje 55-letni jubilej, bo posvečeno zlasti preventivi v cestnem prometu na območju občine Ivančna 
Gorica. 

Predsednik ZŠAM Ivančna Gorica 
Franc Bivic je v obširnem poročilu 
predstavil glavne aktivnosti minu-
lega leta. Izpostaviti velja delovanje 
na področju varnosti v prometu in 
sodelovanje z občinskim Svetom 
za preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu, Policijsko postajo Grosu-
plje, šolami in vrtcem. Tako so tudi 
v lanskem letu člani ZŠAM Ivančna 
Gorica sodelovali pri zagotavljanju 
varnosti šolarjev ob začetku šolskega 
leta ter pri izvedbi kolesarskih izpitov 
in kolesarskega tekmovanja Kaj veš 
o prometu. Izvajali so tudi številne 
preventivne akcije, v katerih je bilo 
opravljenih več kot 1000 prostovolj-
nih delovnih ur. Nepogrešljivi so tudi 
pri redarstvu na različnih prireditvah 
po občini. Zato ni čudno, da je dolgo-
letni član in prostovoljec Franc Vozel 
v lanskem letu prejel ob prazniku ob-
čine občinsko priznanje, plaketo An-
tona Tomšiča. Prav prizadevanja za 

večjo varnost v prometu pa bo ostala 
prioriteta programa za leto 2015. 

Zbrano članstvo je pozdravila vrsta 
gostov, med njimi tudi župan Dušan 
Strnad, ki je združenju namenil vrsto 
pohval, saj z združenjem zelo dobro 
sodeluje tudi občina in SPV Ivančna 
Gorica. Pri skrbi za prometno varnost 
je pomembno tudi stanje cestne in-
frastrukture, zato je župan izpostavil 
nekaj pomembnejših načrtov s tega 
področja, ki bodo uresničljivi, če ne 
bo država preveč posegla v prora-
čunske prihodke zaradi varčevanja. 
Kot je povedal župan Strnad, je tudi 
po zaslugi ZŠAM Ivančna Gorica naša 
občina bolj prometno varna občina. 
V imenu Zveze ZŠAM Slovenije je čla-
ne in goste pozdravil predstavnik zve-
ze Zlato Zaletelj. Ivanško združenje je 
izpostavil kot eno pomembnejših, saj 
njihovi člani zasedajo tudi vrsto mest 
v organih zveze, še posebej ponosen 

pa je, da je bilo ZŠAM Ivančna Gorica 
prvo izmed združenj, ki je pridobilo 
status delovanja v javnem interesu. 
Leto 2015 pa je označil kot pomemb-
no, saj bo za zvezo volilno.
Kakšno je bilo leto 2014 kar se tiče 
prometne varnosti v naši občini pa 
je s statističnimi podatki predstavil 
komandir Policijske postaje Grosu-
plje Franc Žaren. Slednji je predstavil 
spodbudno statistiko padanja števi-
la prometnih nezgod v naši občini, 
zaskrbljujoče pa je dejstvo, da med 
najpogostejše vzroke za prometne 
nezgode sodi prekomerno uživanja 
alkohola. Lansko leto je žal zaznamo-
vala tudi ena smrtna žrtev na naših 
cestah. Tudi komandir Žaren in vodja 
policijskega okoliša Ivančna Gorica 
Damjan Mišigoj sta poudarila dobro 
sodelovanje z združenjem, zlasti pri 
številnih preventivnih akcijah. Med 
vsakoletnimi gosti je tudi direktor 
Transportnega podjetja Traig Ivančna 
Gorica Štefan Lazar, ki je tudi tokrat 
spregovoril o problematiki poklicnih 
šoferjev in opozoril zlasti na odgovor-
nost in pogoje dela, s katerimi se sre-
čuje sodobni voznik mednarodnega 
transporta.
Na tokratnem občnem zboru so po-
tekale tudi volitve organov združenja 
za mandatno obdobje 2015-2019. Za 
predsednika združenja je bil ponovno 
izvoljen dosedanji predsednik Franc 
Bivic, ki je na čelu združenja že 25 let. 
Ob tej priložnosti sta predsedniku Bi-
vicu podelila posebno priznanje Zve-
ze ZŠAM Slovenije župan Strnad in 
predsednik nadzornega sveta Zveze 
ZŠAM Slovenije Jože Nosan. Franc Bi-

vic je s svojim dolgoletnim vodenjem 
združenja veliko prispeval k razvoju 
te stanovske organizacije šoferjev in 
avtomehanikov v naši občini, zlasti 

pa pripomogel k boljši prometni kul-
turi v naši občini.

Matej Šteh
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Šentviški gasilci začeli s praznovanjem jubilejnega leta
Letošnje leto je za Prostovoljno gasilsko društvo Šentvid pri Stični prav posebno, saj društvo obeležuje 130-letnico delovanja, vrhunec praznovanja 
pa bo slovesni prevzem novega sodobnega gasilskega vozila GVC 16/25. V znamenju jubileja je potekal tudi letošnji društveni občni zbor.
Slavnostni občni zbor se je pravza-
prav začel na dvorišču gasilskega 
doma, na katerem je bilo na ogled 
postavljeno novo sodobno gasilsko 
vozilo. V nadaljevanju je občni zbor 
odprl predsednik PGD Šentvid pri 
Stični Jože Anžlovar, ki je imel poleg 
številnih članov in članic priložnost 
pozdraviti tudi vrsto gostov, med 
njimi tudi župana Dušana Strnada. 
Iz poročil o delu društva v lanskem 
letu, ki so jih podali poleg predsedni-
ka Anžlovarja še poveljnik Bojan Rus, 
predstavnici članic in mladine ter 
blagajnik,  je bilo razvidno, da je dru-
štvo poleg osnovnih nalog s področja 
zagotavljanja požarne varnosti in po-
sredovanja na intervencijah uspešno 
izpolnilo tudi druge načrtovane cilje. 
Med njimi brez dvoma izstopa uspe-
šna nadgradnja novega gasilskega 
vozila znamke Renault Midlum 4x4. 
Nekaj dni pred koncem minulega leta 
je namreč iz podjetja Gasilska vozila 
Pušnik prispelo dokončano vozilo, 
opremljeno po tipizaciji Gasilske zve-
ze Slovenije, z gasilsko oznako GVC 

16/25. 
Sicer pa je PGD Šentvid pri Stični v 
lanskem letu sodelovalo v različnih 
intervencijah v domačem kraju oz. 
na področju celotnega gasilskega 
sektorja, na katerem deluje, se ude-
leževalo izobraževanj in tekmovanj, 
v mesecu oktobru pa uspešno or-
ganiziralo tudi reševalno vajo na OŠ 
Ferda Vesela Šentvid pri Stični. No-
vembra je sodelovalo tudi v veliki ob-
činski vaji Potres 2014, ki jo je vodil 
štab Civilne zaščite Občine Ivančna 
Gorica. Že dalj časa velja, da so šent-
viški gasilci tudi uspešni organizatorji 
prireditev. Med odmevnejše dogod-
ke lanskega leta sodi tudi tradicional-
na zabavna prireditev Oktoberfejst in 
vse bolj priljubljeni dobrodelni Avira-
tek. 
Zbrane je pozdravil župan Dušan Str-
nad, ki je navzočim članicam in čla-
nom čestital ob jubilej in poudaril, 
da je dolgoletno delovanje društva 
pustilo viden pečat v kraju in širše v 
občini. Pohvalil je tudi njihove orga-
nizacijske sposobnosti, o čemer priča 

tudi zadnja investicija v nakup nove-
ga vozila, vsako leto pa se izkažejo 
tudi z organizacijo različnih odmev-
nih prireditev. Izpostavil je tudi nji-
hovo strokovnost in požrtvovalnost, 
kar se je izkazalo tudi ob lanskoletni 
naravni nesreči žledoloma in na ob-
činski reševalni vaji. 
Župan se je ob tej priložnosti dotaknil 
tudi napovedanih varčevalnih ukre-
pov države, pri tem pa izrazil upanje, 
da to ne bo vplivalo na sredstva, ki 
jih občina namenja gasilstvu. Kot je 
še dejal, bo slovesnost ob prevzemu 
novega gasilskega vozila vključena v 
letošnje praznovanje občinskega pra-
znika. Ob uradnem prevzemu vozila 
pa bo priložnost, da se z vozilom po-
bliže seznanijo tudi krajanke in kraja-
ni.  
Pozdravom na občnem zboru so se 
pridružili še predsednik KS Šentvid 
pri Stični Vojko Urbas, poveljnik gasil-
skega sektorja Šentvid Brane Praznik 
in predstavnik Gasilske zveze Ivančna 
Gorica Milan Bregar.

Matej Šteh

PGD Višnja Gora na praznovanju 140. 
jubilejnega občnega zbora 
Višnja Gora je kot obrtniško-trgo-
vsko mesto pomembna postojanka 
med Ljubljano na zahodu in Novim 
mestom na vzhodu že skozi celotno 
zgodovino igrala pomembno vlogo. 
Kot mnogo krajev na Slovenskem je 
tudi Višnja Gora za ohranitev imetja 
in svojo varnost potrebovala gasilsko 
združenje, ki je bilo organizirano že 
davno pred ustanavljanjem gasilskih 
društev. Pa vendar za ustanovitveno 
leto velja leto 1875. Iz prvih desetle-
tij delovanja gasilstva v Višnji Gori 
obstaja malo pisnih virov. Pojavljajo 
pa se v raznih časopisih in revijah po 
prelomu stoletja. 
Tako lahko v reviji Gasilec (9. septem-
ber 1910, letnik 14, številka 4) zasle-
dimo, da so se Višnjani 14. avgusta 
leta 1910 v Ljubljanskem mestnem 
domu udeležili občnega zbora Kranj-
ske gasilske zveze, kjer so sodelovali 
predstavniki iz 99 društev. Gasilec 
(10. avgust 1916, letnik 20, številka 
1/2) poroča, da so Anton Turk, An-
drej Groznik in Josip Zajc, člani ga-
silskega društva v Višnji Gori, v vojni 
padli častne smrti: »Tem junakom 
bodi časten spomin na vekov veke«. 
Gasilec (26. september 1925, letnik 
29, številka 4/5), poroča o odlikova-
nju gasilstva: »Z ukazom Njegovega 
Veličanstva kralja so z zlato svetinjo 
za civilne zasluge odlikovani: Ivan 
Bernik, Jožef Kastelic, Ivan Perko, 
Franc Sevšek, Janko Škrbinec in Janko 
Zupančič«. Gasilec (20. maj 1936, le-
tnik 40, številka 5) poroča: »Gasilska 
župa srez Litija je priredila dva delna 
župna tečaja tehničnega značaja za 
četne častnike in podčastnike. Prvi 
tečaj je bil v nedeljo, dne 19. aprila v 
Št. Vidu pri Stični za čete iz sodnega 
okraja Višnja Gora …«. 
To je samo nekaj res zgodovinskih 
člankov, ki pričajo o delovanju in ak-
tivnosti društva tudi v preteklosti. Za 
višnjanske gasilce in gasilke je po-
memben mejnik v zgodovini tudi po-
bratenje z gasilci iz Pirana leta 1979. 
To je bilo eno izmed prvih pobratenj 

med gasilskimi društvi pri nas. Do 
svoje 110‒letnice leta 1985, ko smo 
se preselili v nov gasilski dom, je 
imelo društvo skromne prostore v 
mestni hiši v Višnji Gori. V gradnjo 
novega doma je bilo vloženih veliko 
ur prostovoljnega dela in veliko po-
moči krajanov ter pomoči gasilcev 
iz pobratenega društva Piran in pri-
jateljskega društva Ljubljana mesto. 
Znaten del je prispeval tudi takratni 
SIS za varstvo pred požari občine 
Grosuplje. V letih 1980/82 je društvo 
organiziralo pet blagovno‒denarnih 
tombol, katerih izkupiček je bil na-
menjen izključno gradnji novega ga-
silskega doma. Zadnja večja pridobi-
tev društva v preteklem letu 2014, je 
novo sodobno vozilo GVGP‒1, FORD 
Ranger. Gre za univerzalno vozilo, 
opremljeno z vodo in penilom, opre-
mo za gašenje požarov v naravnem 
okolju, manjših notranjih požarov, 
posredovanju pri prometnih nesre-
čah in podobno. 

Tako smo zgodovino pripeljali vse do 
140. rednega letnega občnega zbora, 
ki ga je v petek, 30. januarja 2015, 
odprl Miha Slapničar, 23. predsednik 
gasilskega društva po vrsti. Množica 
zbranih gasilcev in gasilk ter vseh po-
vabljenih gostov je na začetku lahko 
prisluhnila ubranemu petju vokalne 

skupine Višnjanski fantje. Po izvolitvi 
delovnega predsedstva so kot obi-
čajno sledila bogata poročila, ki na-
kazujejo, da so društvene aktivnosti 
in delo v vzponu. Besede gostov so 
poleg čestitk ob jubileju izražale tudi 
vrsto pohval. Društvo je sodobno za-
snovano in ima primerno urejen in 
vzdrževan gasilski dom, strokovno 
usposobljen operativni kader in po-
žrtvovalno članstvo, od mladine pa 
vse do starejših gasilcev in gasilk, kar 
se v zadnjih letih kaže tudi na vseh 
gasilskih tekmovanjih. 
V vsej tej zgodovini smo lahko svojim 
prednikom za vse storjeno delo le 
hvaležni. 
Zaključiti velja z našim jasnim pogle-
dom za prihodnost. Poleg ohranjanja 
gasilske tradicije tudi v prihodnje, 
želimo sebi in sokrajanom zagotovi-
ti čim boljšo varnost pred požari in 
drugimi naravnimi nesrečami ter do-
segati še večje uspehe na preventiv-
nem področju. 

Z gasilskim pozdravom: 
»Na pomoč!«

Miha SLAPNIČAR, 
predsednik PGD Višnja Gora              

in Janez PODRŽAJ, 
predsednik NO PGD Višnja Gora

5. zbor mladih v PGD 
Višnja Gora
Že peto leto zapored smo mladi gasilci iz PGD Višnja Gora organizirali zbor mla-
dih, ki je potekal 24. januarja 2015 v dvorani gasilskega doma. Na zboru mladih 
je bilo poleg staršev prisotnih tudi 17 mladih gasilcev in gasilk. Na vabilo se je po-
leg domačega predsednika društva Miha Slapničarja in poveljnika društva Jožeta 
Miklavčiča, odzvala tudi predsednica mladinske komisije Gasilske zveze Ivančna 
Gorica Neža Strmole. 
Na zboru mladih smo si v poročilih najprej osvežili spomine na minulo leto, ki je 
bilo za nas mlade kar uspešno. Že v začetku leta 2014 smo na enem izmed vsako-
tedenskih mladinskih srečanj naredili gasilskega snežaka, ki je popestril naše ga-
silsko igrišče. Ob godu sv. Florjana smo se v uniformah udeležili slovesne gasilske 
svete maše. Na krajevni prireditvi srečanja vseh krajanov Višnje Gore, smo mladi 
sodelovali pri strežbi hrane in pijače ter srečelovu. Naslednji dan smo se udeležili 
slavnostne parade ob 35. obletnici pobratenja s PGD Piran in prevzemom našega 
novega gasilskega vozila GVGP-1, nato pa smo s prodajo srečk ter strežbo hrane 
in pijače pomagali na veliki vrtni veselici. Po svojih močeh smo zadnji vikend v 
mesecu juliju sodelovali na prireditvi Aninega sejma. Za konec leta smo se od-
pravili na zaslužen gasilski izlet. Ogledali smo si Gasilsko brigado Ljubljana in ZOO 
Ljubljana. V brigadi so nam predstavili njihovo delo in opremo, v živalskem vrtu 
pa smo imeli voden ogled. Rokovali smo se s kačo, pajkom in grlico, prisostvovali 
smo urjenju geparda in slona, ki smo ga na koncu s priboljški tudi nahranili. Izlet, 
ki se ga je udeležilo 27 mladih, se je končal s picami. 
Mladi gasilci smo se odlično odrezali tudi na tekmovalnem področju. 31. maja 
smo se s 4 tekmovalnimi trojicami (2 ekipi pionirjev, 1 ekipa mladincev in 1 ekipa 
gasilcev pripravnikov) udeležili 7. občinskega orientacijskega teka. Še posebej sta 
se izkazali ekipi pionirjev in gasilcev pripravnikov, saj sta dosegli odlično 3. mesto. 
Ekipa pionirjev se je nato 21. junija udeležila orientacijskega teka na regijski ravni, 
ki je potekal v GZ Kočevje. 18. oktobra je v naši gasilski zvezi potekal 8. občinski 
gasilski kviz, ki ga je gostilo naše društvo. Navkljub veliki pripravi dogodka so na 
kvizu sodelovale 4 ekipe trojk. Dve pionirski, ena mladinska ter ena ekipa gasilcev 
pripravnikov. Tudi na gasilskem kvizu so bili še posebej uspešni gasilci pripravniki, 
ki so osvojili 3. mesto. Zatem je sledil tudi gasilski kviz na regijski ravni, ki ga je 
letos gostila gasilska zveza Ivančna Gorica. Tam je trojica gasilcev pripravnikov 
osvojila odlično 5. mesto.
Zbor mladih, ki so ga pripravili in vodili mladi gasilci, smo nadaljevali s predstavi-
tvijo programa dela za leto 2015 in si pogledali projekcijo pripravljenega slikovne-
ga gradiva. Na koncu je sledila še beseda gostov in pozdravni nagovori vabljenih. 
V tem delu smo vsem mladim, ki so se včlanili v naše gasilsko društvo minulo leto, 
podelili tudi spominske plakete in simbolično gasilsko darilo. Zaključek zbora smo 
obeležili s picami in druženjem.     
Z gasilskim pozdravom: „Na pomoč!“

Urban Zajec, predsednik mladinske komisije PGD Višnja Gora

Občni zbor društva pa je bila priložnost tudi za podelitev jubilejnih odlikovanj, 
katera so prejeli člani za svoje večletno članstvo v gasilstvu. Med njimi je naj-
več aplavza prejel Andrej Linec st., ki je prejel odlikovanje za 70 let članstva v 
PGD Šentvid pri Stični. 

Foto Travnik
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PGD Muljava izvedla  
osnovni tečaj za gasilca
V mesecu decembru 2014 je PGD 
Muljava organiziralo osnovni tečaj za 
gasilca, ki se ga je udeležilo 11 tečaj-
nikov, v mesecu januarju 2015 pa je 9 
tečajnikov uspešno opravilo osnovni 
tečaj za gasilca.
Glede na obseg dejavnosti PGD Mu-
ljava se je pokazala potreba po orga-
nizaciji osnovnega tečaja za gasilca. 
Tečaj je prvič v zgodovini društva 
organizacijsko potekal v domačem 
društvu, z domačimi predavatelji, ki 
so po pravilniku gasilske službe tečaj 
tudi uspešno izvedli, tako s teoretič-
nega kot praktičnega vidika.   
V sklopu teoretičnega dela so tečaj-
niki poslušali sklop različnih preda-
vanj s področja taktike, zaščite te-
lesa in dihal, tehničnega reševanja, 
preskrbe z vodo in gasilske opreme. 
Kvalitetna predavanja so predavatelji 
podkrepili še s praktičnimi prikazi na 
gasilski opremi in gasilskih vozilih. 
V mesecu januarju smo izvedli prak-
tični del predavanj, kjer so se tečaj-
niki preizkusili v praktičnih veščinah 
gasilstva. Ta del predavanj je bil tudi 
najbolj zanimiv in obenem zahteven, 

saj je od tečajnikov zahteval visoko 
mero discipline in znanja.
Tečajniki se bodo sedaj udeležili na-
daljevalnega tečaja za gasilca, ki ga 
organizira GZ Ivančna Gorica v Stični. 
Svoje znanje na tem tečaju bodo še 
nadgradili in tako pridobili čin gasilca 
in prepotrebno znanje za posredova-
nje v intervencijah.
V prihodnjih letih bo PGD Muljava še 

organiziralo nove tečaje za člane in 
članice, saj je zanimanje za tovrstno 
izobraževanje veliko. Člani si upamo 
trditi, da čaka društvo svetla priho-
dnost, tako zaradi zainteresiranih 
članov kot nove investicije v gradnjo 
novega gasilskega doma.

Gašper Erjavec, 
namestnik poveljnika PGD Muljava

Zgodovinski dan za PGD 
Muljava
Štiridesetletni sen muljavskih gasilcev se je uresničil leta 2013, ko je gasilsko 
društvo kupilo zazidljivo parcelo. Po pridobljenem gradbenem dovoljenju je 
letos v mesecu januarju z izkopom in ureditvijo parcele za gradnjo stekla gra-
dnja gasilskega doma. 

Dnevi nevladnih organizacij bodo potekali v marcu
5. Dnevi NVO 2015 se bodo letos odvijali med 13. in 15. 
marcem 2015 v G Konferenčnem Centru na Tržaški c. 
330 v Ljubljani. V okviru izobraževalnega vikenda bodo 
na voljo brezplačne delavnice namenjene društvom, 
zasebnim zavodom in ustanovam iz Osrednjeslovenske 
regije. 
Udeleženci bodo lahko pridobili ključna znanja s podro-
čja pridobivanja sredstev in vodenja nevladne organi-
zacije. Letos se posvečamo temam od A do Ž o zbiranju 
sredstev s pomočjo  crowdfundinga, vodenja računo-

vodstva nevladnih organizacij, pridobitni in nepridobi-
tni dejavnosti in prijavah na razpise.
Udeležba na dogodku je brezplačna za vse predstav-
nike društev, zasebnih zavodov in ustanov iz osrednje 
Slovenije. Prednost pri prijavi imajo člani Mreže NVO 
osrednje Slovenije. Podrobnosti o dogodku in pristopno 
izjavo najdete na spletni strani www.consulta.si. 

Klara Kržišnik, 
Stičišče NVO osrednje Slovenije

V naši ponudbi: PIVO PIVOVARNE KRAUS
Pivo pivovarne Kraus iz pobratene občine Hirschaid je ročno pridelano sve-
tlo pivo prijetnega nemškega okusa.
Poskusite in kupite ga lahko: TRGOVINA MAVER V STIČNI, BAR JAMA, 
VIRIDIN HRAM, ŠTEFAN BAR, PRINCE PUB, DNEVNI BAR GLORIJA, KLUB 
BAR pri nogometnem igrišču Ivančna Gorica, PIZZERIJA KEGELJČEK 

Dolgoletna težava vodstva gasilskega društva in gradbenega odbora je bila 
pridobitev ustreznega zemljišča. Stari gasilski dom, zgrajen leta 1929, že dolgo 
ni več ustrezal potrebam gasilske dejavnosti, poleg vsega je zastarel in ko-
munalno neopremljen. Kljub prizadevanju lokalnih skupnosti je ostal projekt 
nerealiziran zaradi več dejavnikov do prelomnega leta 2013, ko je gasilsko 
društvo kupilo zazidljivo parcelo v izmeri 3.150 m2. Društvo je samo v celoti 
financiralo nakup parcele iz skrbno privarčevanih finančnih sredstev.
V letu 2014 so stekle dejavnosti in aktivnosti za izgradnjo doma. Ustanovljen 
je bil gradbeni odbor, ki mu predseduje tajnica društva Anica Bregar. Člani 
gradbenega odbora so pridobili dokumentacijo za izgradnjo doma, v letu 2014 
se je zbral tudi les za izgradnjo ostrešja, ki so ga prispevali lastniki gozdov. 
Solidarnost in tovarištvo med gasilci sta se izkazala, ko je muljavskemu dru-
štvu PGD Dobrnič iz Gasilske zveze Trebnje odstopilo načrte za gradnjo gasil-
skega doma in tako ponudilo pomoč pri začetku gradnje. 
Januarja 2015 so se začela prva dela na novi parceli. V 10 dneh so se na par-
celi izvedla večja zemeljska dela, trenutno je pripravljen izkop za novi gasilski 
dom, zemljišče pa je utrjeno in pripravljeno za kasnejša dela.
Upravni odbor je na redni seji soglasno sklenil, da izkop, gradnjo in gradbena 
dela izvede podjetje Milana Pušljarja. Po napovedih se bo gradnja začela ko-
nec meseca marca in bo trajala predvidoma do meseca maja. 
Z novim gasilskim domom na Muljavi se bo rešila dolgoletna prostorska sti-
ska. Dom bo v dolžino meril 22 metrov v širino pa 12 metrov. Na voljo bodo 
tri sodobne gasilske garaže z orodjarno in garderobami. V spodnjih prostorih 
bodo večnamenska kuhinja, sanitarije, kopalnica in kurilnica. V prvem nad-
stropju bodo učilnica za vodenje raznih sestankov in izobraževanj, pisarna, 
mladinska soba, arhiv, sanitarije in velika večnamenska sejna dvorana, ki bo 
lahko sprejela 140 oseb. Dom bo s svojo funkcionalnostjo prispeval k lažjemu 
delu gasilcev, s svojimi večnamenskimi prostori pa bo prispeval h krepitvi dru-
štvene dejavnosti na Muljavi.
Muljavski gasilci in krajani krajevne skupnosti Muljava sedaj z velikim zanima-
njem in nestrpnostjo pričakujemo nadaljnjo gradnjo gasilskega doma. Resnič-
no gre za zgodovinski projekt, tako lokalne skupnosti kot občine in Gasilske 
zveze Ivančna Gorica, saj bo gasilski dom vpet v življenje krajanov in občanov. 
V letih gradnje bo potrebno veliko ambicioznosti, racionalnosti, solidarnosti 
in tovarištva za dokončno izgradnjo gasilskega doma. Vse te lastnosti mulja-
vski gasilci premoremo, kar smo pokazali že z uspešnim dosedanjim delom 
in nedavnim praznovanjem 90-letnice delovanja. Skupaj s pomočjo krajanov, 
Gasilske zveze Ivančna Gorica ter Občine Ivančna Gorica pa bo novi gasilski 
dom na Muljavi zagotovo vsem v ponos.

Gašper Erjavec, 
namestnik poveljnika PGD Muljava
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Nadaljevanje zgodbe o 
najproduktivnejši ulici  
v Ivančni Gorici 
Se še spomnite lanskoletnega članka, 
v katerem sem zapisala statistično 
nepotrjeno trditev, da je Ulica Do-
lenjskega odreda najproduktivnejša 
ulica v Ivančni Gorici? In vas hkra-
ti pozvala, da če se s to trditvijo ne 
strinjate, da seveda dokažete svojo 
premoč? No, Klasje redno prebiram 
in do zadnje izdane številke nisem za-
sledila člankov, ki bi nam odvzeli ta, 
sicer samooklicani, naslov.
Pa vendar smo se zbrali tudi letos in 
se dogovorili, da bo druženje v de-
cembru na najširšem delu ulice, ki ga 
premoremo, postalo tradicionalno. 
Tudi letos je k nam prišel Božiček, 
ki je razveselil najmlajše prebivalce 
tega dela naše lepe občine. Zaradi 
prestavljenega datuma se jih je letos 
zbralo sicer nekaj manj kot lani (letos 
je prišlo 31 otrok), smo pa povabili 
tudi otroke z okoliških ulic in skupaj 
je Božiček obdaril 61 otrok, mlajših 
od 10 let. Skromni prispevek, ki smo 
ga prispevali starši, sta Barbara Sila in 
Marjana Bespaljko spremenili v ogro-
mne vreče (hvala podjetju PIPO d. o. 

o.), ob katerih so se otrokom zasveti-
le oči. Pričarali pa smo si tudi sneg in 
bombastičen light show, za kar je po-
skrbel Robert Slana (Onsite, d. o. o.), 
da ni bilo problemov s podhladitvijo, 
je s čajem in kuhanim vinom poskr-
bela Darinka Petek, medtem, ko je 

za ovekovečene trenutke poskrbela 
Maja Ceglar.
Za Božičkov obisk decembra 2015 je 
že »najavljenih« nekaj novih članov 
naše ulice. Kar tako naprej. 

Urška Petek

Valentinov pohod na 
Korinj – trinajstič
Letos se je trinajstega pohoda na Korinj udeležilo rekordno število ljudi. Kar 
sto dvajset se jih je vpisalo v seznam udeležencev, organizatorji pa ocenjujejo, 
da je bilo pohodnikov še precej več. Nič nas ni prestrašilo, ne petek trinajste-
ga, ne sneg. 

Krenili smo izpred Družbenega centra na Krki malo po osemnajsti uri. Pot nam 
je z vihrajočo slovensko zastavo utiral Zdravko Miklavčič, ki na čelu povorke 
narekuje utrip koraka vseh naših pohodov. Da nam na poti ne zmanjka pogu-
ma, vsako leto poskrbi Metod Podržaj z zalogo iz svoje kleti. Tudi letos ni bilo 
nič drugače.
Udeleženci pohoda pridejo od vsepovsod. Med najbolj vztrajnimi so Lučani, ki 
so korinjski Valentinov pohod vzeli za svojega, začnejo pa že kar v domači vasi. 
Nekateri izmed njih hodijo na Korinj že trinajsto leto. Poleg domačinov in pri-
jateljev iz bližnje okolice je bilo moč opaziti pohodnike tudi iz bolj oddaljenih 
krajev. Dober glas pač daleč seže.
Vsako leto znova udeleženci pohoda občudujemo zagnanost in nesebičnost, 
s katero se Korinjci lotevajo priprave tega zahtevnega dogodka. Iz gasilskega 
doma, ki je bil nabito poln, je tudi letos dišalo po sladkih dobrotah, ki so nam 
jih pripravili, pa tudi konkretnejše okrepčilo ni manjkalo. Vzorno so očistili pot 
do Ciganovega vrha, jo označili in osvetlili s svečami, tako da je bila hoja na 
vrh več kot prijetna. Veliko drv so priskrbele mlade korinjske roke in velikokrat 
privzdignile lopato, da je bilo temu tako. 
Na vrhu so nas pričakali kres, ki je razsvetljeval najvišjo točko naše občine, 
medalja, da se ne pozabi našega dosežka, in pijača, da požene kri po žilah. 
Z Zdravljico zapeto v čast domovini in poezijo, izpovedano ob živem ognju, 
smo obeležili kulturni praznik.
Prijetno je bilo druženje med gostoljubnimi ljudmi. Tudi prihodnje leto bomo 
na Korinju.

Za literarno sekcijo Kulturnega društva Krka
Franc Koželj

 

SAMOSTANSKA VRTNARIJA Stična 
odpira vrata pomladnemu CVETJU

V rastlinjakih na »marofu« se že odpirajo prvi cvetovi:
• TROBENTIC • TRAJNIH NAGELJNOV • POGAČIC
                            
Izbirate lahko:
• Semena • zemlja za presajanje • gnojila

Zanimivost
Trobentica z dišečim cvetom v obliki vrtnice bo prav gotovo očarala mnogo 
ljubiteljev cvetja.
Trobentice so prvo cvetje, ki ga lahko zelo zgodaj posadimo na zunanjo 
gredico. Ko rastlina odcveti, jo presadimo v vrt in tam nas bo vsako pomlad 
razveseljevala še vrsto let.
 

Oskrba trobentice
Uspevajo na svetlem, malo hladnejšem prostoru. Zalivamo jih 1-2 krat te-
densko. Če rastlino dalj časa pozabimo zaliti, potem jo potopimo v vedro 
z vodo (za nekaj minut, da se substrat spet navlaži). V času cvetenja jo 
gnojimo 1x tedensko s pripravki za gnojenje cvetočih rastlin.

Vabljeni v SAMOSTANSKO vrtnarijo v STIČNI; 
več o ponudbi IN DELOVNEM ČASU na

 www.vrtnarija.sitik.si
Tel. št.: 01 7877-630, el. pošta: vrtnarija.sitik@siol.net

Občni zbor TD Muljava
Turistično društvo Muljava ne počiva. V prvih dneh februarja so znova pripravili občni zbor društva, da so se pogo-
vorili o uspešno zaključenih projektih v lanskem letu in smelih načrtih za leto 2015. 
Člani muljavskega turističnega društva so lani sodelovali pri vseh dogodkih, ki so popestrili dogajanje v Krajevni 
skupnosti Muljava. Kraj in okolico z več čistilnimi akcijami dodobra uredili, kar so opazili tudi v Občinski turistični 
zvezi Ivančna Gorica. Za urejenost info točke na Muljavi, ki se nahaja ob gostilni in trgovini, jim je zveza v kategoriji 
večjih krajevnih skupnosti podelila 3. mesto, je na občnem zboru spomnil predsednik TD Gašper Erjavec in se za-
hvalil vsem, ki pomagajo pri urejanju točke.
Tudi v turističnem društvu se še kako zavedajo, da se le skupaj da doseči veliko, še posebej v časih, ko prepotrebnih 
sredstev zmanjkuje na vseh področjih. Da je sodelovanje med posameznimi društvi in organizacijami na Muljavi 
izjemno dobro, dokazujeta tudi priznanje projekta Podružnična šola - Gibalo razvoja, ki ga je društvo prejelo sku-
paj s Podružnično šolo Muljava, in priznanje muljavskega prostovoljnega gasilskega društva ob 90. obletnici, ko 
so marljivim gasilcem člani društva tudi pomagali pri izdaji zbornika, ki opisuje ne le delovanje PGD, ampak tudi 
zgodovinsko dogajanje v kraju. 
V preteklih letih so na Muljavi izdali turistični spominek, in sicer kozo Dimko. Lani je dobila družbo, saj se ji je pridru-
žil še znameniti hudiček, ki ga je Krjavelj presekal na dva kosa. Spominek so izbrali prek natečaja, v katerem so (prej 
simpatične, kot zlobne) hudičke risali učenci PŠ Muljava. V sodelovanju s šolo pa je društvo pripravilo tudi nekatere 
prireditve ob 170..obletnici rojstva pisatelja Josipa Jurčiča. 
Turistično društvo si po besedah Erjavca že dolgo želi urediti krožno pot okoli krajevne skupnosti, ki ima veliko po-
kazati: ostanke rimske poti, rokodelski muzej Nose, cerkev s čudovitim baročnim oltarjem, Jurčičevo rojstno hišo, 
ostanke gradov Kravjek in Roje ter neokrnjeno naravo. Kot načrtujejo, bo pot, ki povezuje vse našteto, dokončno 
urejena in odprta letos. Trasirala sta jo domačina Vinko Sever in Jože Uršič. 
Društvo se tudi v prihodnje nadeja zglednega sodelovanja z vsemi muljavskimi društvi kot tudi z občinsko turistično 
zvezo, Zavodom Prijetno domače in Občino Ivančna Gorica, je poudaril Erjavec in dodal, da bo društvo v prihajajo-
čem letu organiziralo odmevnejše prireditve skupaj z ostalimi društvi in natečaje. Vabljeni na Muljavo! 

Saša Senica

VABILO
Jamarski klub Krka Vas  

s sodelovanjem s TD Krka  
in KS Krka vabi na

Predavanje o humanitarno-
-medicinski odpravi  

zdravnic na Madagaskar
Predavale nam bodo: Andreja Stušek, dr. med., 

Ivana Kadić, dr.med. in 
Vida Vrečar, dr. med.

KDAJ: petek, 27. marca ob 18.00 uri
KJE: dvorana Društvenega centra na Krki

Vstopnine ni! Prostovoljni prispevki bodo namenjeni 
za obnovo »Čukovine«.  

Vljudno vabljeni, da se nam pridružite.

KRAJEVNA SKUPNOST ŠENTVID PRI STIČNI
ŠENTVID PRI STIČNI 65

1296 ŠENTVID PRI STIČNI

ODDAJA POSLOVNIH PROSTOROV – 
ZBIRANJE PONUDB S PREDHODNO OBJAVO

Krajevna skupnost Šentvid pri Stični oddaja v najem 
poslovne prostore v centru Šentvida pri Stični. Gre za 
prostore bivše gostilne Klanček, Šentvid pri Stični 65, v 
visokem pritličju v izmeri 186 m2 in kletno-skladiščne 
prostore v izmeri 92 m2.
Ogled je možen po predhodni najavi in dogovoru na 
tel. št.: 051 604 030.
Pisne ponudbe z oznako »ponudba za najem prosto-
rov« pošljite do 20. 4. 2015 na naslov:
Svet krajevne skupnosti Šentvid pri Stični, Šentvid pri 
Stični 65, 1296 Šentvid pri Stični.
Po potrebi bodo s ponudniki opravljena pogajanja.
Krajevna skupnost Šentvid pri Stični si pridržuje pravi-
co, da ne izbere nikogar izmed ponudnikov, oziroma, da 
z nobenim ponudnikom ne podpiše pogodbe, in sicer 
brez povrnitve kakršnih koli stroškov ali škode.
Datum: 17. 2. 2015

Vojko Urbas,predsednik sveta KS
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Ciciplaninci s Polžem na 
Gradišče
V vrtcu v Velikem Gabru nas je kar nekaj zagnanih ciciplanincev, ki smo skupaj 
z vzgojiteljico Tanjo Falkner že prejšnja leta nadebudno osvajali okoliške cici-
vrhove. Tudi letos je bilo naše zanimanje za pohajanje po naši lepi naravi tako 
veliko, da smo se povezali s prijaznimi člani Planinskega društva Polž iz Višnje 
Gore. Z veliko dobre volje in planinskih izkušenj nam je sodelovanje ponudil 
gospod Ivan Janez Čebular. 
Za uvod v naše letošnje skupno pohodniško druženje smo si izbrali pot na 
Gradišče nad Stično. Na pohod smo se odpravili ravno na pustno soboto, 14. 
2. 2015. Malo pred deveto uro zjutraj smo začeli našo pot v Šentvidu pri Stični 
in se nato odpravili skozi Petrušnjo vas po zasneženi in precej blatni poti skozi 
gozd proti vrhu Gradišča. Med hojo smo ves čas razposajeno preganjali zimo 
in se prepuščali blagemu dežnemu rosenju. K sreči smo bili primerno poho-
dniško obuti in oblečeni, s seboj smo imeli tudi rezervna oblačila. Na vrhu 
smo pojedli malico in se okrepčali s toplim čajem, nato pa se radoživo spustili 
nazaj v dolino. 

Pohod na Javornik nad Črnim Vrhom
Pohodniki PD Polž smo se 25. janu-
arja odpravili že na naš tretji letošnji 
pohod. Kot običajno smo se zbrali v 
Višnji Gori, se z avtomobili odpelja-
li proti Logatcu, Hotedršici in naprej 
do Črnega Vrha. Od tu smo se do-
bro opremljeni zaradi napovedane-
ga hladnega severovzhodnega vetra 
podali na hrib proti Šajsni ravni, si šli 
pogledat še Čelikov Vrh, Strmec in se 
napotili čez Kanji Dol. Vmes smo si 
privoščili malico in nato nadaljevali 
proti Javorniku. Pobočje Javornika je 
bilo zasneženo. Bilo je pravo zimsko 
vzdušje, tla so bila pobeljena s sne-
gom, drevesa pa so se upogibala pod 
težo ivja, ki ga je bilo tudi do dvaj-
set centimetrov na debelo. Zadnja 
vzpetina je bila bolj strma in na vrhu 
lepote, da jih ne moreš opisati. Pod 
vrh Javornika pridemo tudi od Kam-
pelja (851 m) ob glavni cesti iz Črne-
ga Vrha-Cola in seveda po vseh tistih 
stezah in stečinah, ki jih ni ne vrisala 
ne popisala človekova roka, jih je pa 
uhodila človekova in živalska noga. 
Ker so Javorniku na teme postavili 
razgledni stolp, ki sega nad krošnje 
tamkajšnjih dreves, smo se vzpeli na 
razgledišče, ki prav zaradi svoje uma-
knjenosti ven iz osredja tega pogorja 
daje severni panorami veliko zna-
čilnost, pogled z nižin k visokostim 
gorskih prestolov. Z razglednega stol-
pa je obširen razgled. Za vzhodnim 
delom Idrijskega hribovja so obširni 
gozdovi na Hrušici, ki so ugoden ži-
vljenjski prostor številnim rastlinskim 
in živalskim vrstam (rjavi medved, ris, 
volk). Za  Hrušico pa se dvigajo vrho-

vi notranjskega hribovja od Krima do 
Javornika in Snežnika. Na vzhodnem 
obzorju seže pogled do Gorjancev in 
Kočevskega roga, na jugu se v bližini 
vleče hrbet Nanosa, na jugozahodni 
in zahodni strani pa se razprostira Tr-
novski gozd s Čavnom in Golakoma. 
Med Nanosom in Trnovskim gozdom 
je prehod iz Vipavske doline proti Go-
doviču, tu vidimo kraj Col za njim del 
Vipavske doline in Krasa, če je dobra 
vidljivost kot je bila tokrat, se vidi 
Jadransko morje okrog Tržiča in Gra-
deža, na severu so na obzorju Julijci 
s Triglavom, Karavanke s Stolom in 
Kamniške Alpe z vsemi vrhovi. 
Z vrha Javornika smo po pobočju v 
desetih minutah prišli do Pirnatove 
koče, v kateri smo dobili toplo zave-
tje in zasluženi čaj. Koča stoji pod vr-

hom Javornika na sedlu, ki povezuje 
Javornik (1420 m) in Dedni Vrh (1217 
m). Pogreti in spočiti smo se odpravi-
li proti izhodišču. Med tem, ko je Ja-
vornik z visokega pogledoval na širna 
gozdna prostranstva nad Črnim Vr-
hom, na Šajsno ravan, na Lome in na 
Trate, smo se tudi mi spuščali z vrha 
proti Črnemu Vrhu. To je razloženo 
naselje z gručastim jedrom na robu 
kraškega polja, kjer je v preteklo-
sti potekala tovorna pot iz Vipavske 
doline. To je največje naselje na Čr-
novški planoti. Naredili smo dvanajst 
kilometrska krožno turo. Od tu smo 
se odpeljali v Hotedršico do gostilne, 
kjer so nam pripravili kosilo. Prijetno 
utrujeni smo se odpeljali proti Višnji 
Gori.
Ana Prosen, varuhinja gorske narave 

Polžki za počastitev 
kulturnega praznika na 
Šmarno goro
PD Polž Višnja Gora je na kulturni dan v nedeljo, 8. febru-
arja, organiziral pohod na Šmarno goro.

PRIREDITVE NA GRADIŠČU IN 
LAVRIČEVI KOČI 2015

1. 3. Začetek pohodniških vzponov na Gradišče
22. 3.  Križev pot
11. 4.    Začetek kolesarskih vzponov na Gradišče
12. 4.  Žegnanje pri cerkvi sv. Miklavža
18. 4.  Stiški kvartet z gosti s Hvara (hvarska kulinarika, druženje)
18. 4.  Delavnica divja hrana pod vodstvom Daria Cortese
19. 4.  Voden pohod po virskem obzidju (Sašo Porenta, Roman Tratar)
1. 5.     23. Romanov pohod
8-10. 5.  Občinski pohod Prijetno domače              
17. 5.  Tekmovanje v kuhanju obare
12.-14. 6. festival kiparjev z motorno žago
13. 9.    Tekmovanje v kuhanju bograča
19. 9.  17. tek po Lavričevi poti
17. 19. 10. razstava gob
18. 10.  19. pohod po Lavričevi poti
8. 11.    Voden pohod po virskem obzidju (sašo porenta, roman tratar)
26. 12.  Božično novoletni koncert- Stiški kvartet z gosti

PD ŠENTVID PRI STIČNI V SODELOVANJU Z ZD IVANČNA GORICA PRIČENJA Z AKCIJO

VZPONI NA GRADIŠČE  
ZA POHODNIKE 2015,

ki bo potekala od 1. 3.–31. 10. 2015. V tem času bo možno opra-
viti 245 vzponov, dnevno šteje samo eden. Vpis bo možen v La-
vričevi koči, kjer dobite evidenčni kartonček in številko.
V akcijo se lahko priključite kadarkoli.
V tem času bodo enkrat mesečno opravljena meritev telesne se-
stave, krvnega sladkorja in tlaka, ki jo bodo izvajale medicinske 
sestre ZD Ivančna Gorica.
Hoja je idealna in dostopna vadba za vsakogar, v družbi je še ko-
ristnejša, zato v akcijo povabite tudi svoje prijatelje.

Info: lavricevakoca@gmail.com
Fb Lavričeva koča Gradišče
Tel: 041- 456-914

Zbrali smo se pred trgovino Tuš v Višnji Gori in se odpeljali do Ljubljane, kjer 
so se nam pridružili še planinci s tega območja. Zbralo se nas je 37 planincev 
in kljub ledeno mrzlemu jutru smo se podali na pot. 
Westrova pot je bila strma, ledena in naporna, vendar je bil ves trud popla-
čan, ko smo prispeli na Grmado, kjer je bil čudovit razgled po ljubljanski kotli-
ni. Tam smo si nadeli dereze in se odpravili na Šmarno goro. Nekoliko smo si 
oddahnili, se razgledali in se udeležili svete maše v cerkvi. Tudi pot navzdol, ki 
jo je izbral naš vodnik Janez, ni bila enostavna, a smo jo pogumno premagali 
in srečno prispeli na Vikrče. Polno lepih vtisov in prijetno utrujeni smo se v 
popoldanskih urah vrnili domov in se že veselimo novih pohodov v prijetni 
družbi.

Mateja Čoš, Darja Pajk
PD Polž Višnja Gora

Foto: Tanja Falkner
Cicipohoda se nas je, skupaj s starši, udeležilo kar 11 malih pohodnikov. Varno 
nas je vodil vodnik Janez, budno pa sta nas spremljala tudi varuha gorske na-
rave iz PD Polž ter seveda vzgojiteljica Tanja. Vsi se veselimo naših nadaljnjih 
skupnih pohodniških poti, saj nas čaka še kar nekaj zanimivih izletov. Vse, ki 
si želite nekaj svojega družinskega časa preživeti zdravo v naravi in prijetni 
družbi, pa vabimo, da se nam pridružite. 

Helena P. Zupančič



15marec 2015 številka 2 Krajevne skupnosti

5. Sobraški pohod - pohod po sosednjih vaseh
Letošnji 5. Sobraški pohod se je že tradicionalno odvijal tretjo nedeljo v januarju, 18. 1. 
2014. Organizatorji pohoda KS Sobrače in PGD Sobrače so se letos najbolje razveselili 
lepega sončnega vremena, saj nam vreme zadnje dve leti ni bilo ravno naklonjeno. 
Pohodniki smo se zbrali pri gasilskem 
domu v Sobračah. Vseh se nas je 
zbralo okrog 60. Nekaj pohodnikov 
se je pohoda udeležilo prvič in kot 
se spodobi, smo jim na kratko pred-
stavili svoj kraj in kako je nastalo ime 
kraja. 
Pot smo začeli z vzponom do Pintar-
jeve kapelice, kjer nam je ob krajšem 
postanku predstavnik te družine 
predstavil opis in zgodovino kapeli-
ce, saj so jo zgradili njegovi predniki. 
Pot smo nadaljevali proti Čagoščam 
skozi vas Bukovico in po večjem vzpo-
nu prispeli na Felič vrh. Na Felič vrhu 
nas je pričakal veličasten razgled na 
okoliške kraje, kot tudi organizatorji 
z okrepčilom in dobrotami sobraških 
gospodinj. Ob tem nam je gospa 
Sonja z Javorja predstavila Javorje z 
okolico. Po malo daljšem premoru in 
okrepčilu smo si pohodniki nabrali 
nove moči in nadaljevali še z zadnjim 
delom poti, ki nas je vodila skozi vasi 

Javorje, Vrata, Višnji Grm in Kalce. 
Pohod smo zaključili pred gasilskim 
domom v Sobračah, kjer pa nas je 
delovna ekipa Sobračanov za zaklju-
ček pogostila s toplim obrokom.
Že sedaj pa vas povabimo, da si pri-
hodnje leto rezervirajte tretjo ne-
deljo v januarju in se udeležite so-
braškega pohoda, ki bo potekal v 

vsakem vremenu.
Zahvaljujemo se sponzorjem: Me-
sarstvu Maver iz Stične, PGD in KS 
Sobrače. Zahvala pa gre tudi vsem 
članom PGD in KS Sobrače, ki so so-
delovali pri organizaciji, in sobraškim 
gospodinjam, ki so pripravile dobro-
te za pogostitev pohodnikov. 

Barbara Verbič

Občni zbor Čebelarskega društva Stična
Kot v preteklih letih smo se člani ČD 
Stična v soboto, 24. 1. 2015, zbrali 
v prostorih gasilskega doma v Stič-
ni, kjer je potekal redni občni zbor. 
Predsednik ČD Stična Alojz Janežič 
je pozdravil člane in vabljene goste. 
Društvo sedaj šteje že 79 članov, od 
tega je 10 novih članov. Izvoljeno 
je bilo novo vodstvo (predsednik, 
tajnik, blagajnik in upravni odbor). 
Nekdanji in hkrati sedanji predsednik 
društva je člane seznanil o aktivno-
stih, ki so potekale v letu 2014. Poro-
čilo ČD Stična za leto 2014 sta podala 
tudi nekdanji blagajnik Alojz Miklič in 
nekdanji tajnik Anton Ceglar. V letu 
2014 smo se člani ČD Stična izobra-
ževali, sodelovali na različnih pro-
slavah in predstavljali svoje društvo. 
Enkrat mesečno smo se srečevali in 
se pogovarjali o različnih aktualnih 
čebelarskih temah. Udeležili smo se 
sej upravnega odbora Regijske če-
belarske zveze Petra Pavla Glavarja 

v Novem mestu in občnega odbora 
ČZS ter z njimi sodelovali pri raznih 
posvetih. V društvu smo izvedli te-
čaj Dobre higienske navade v čebe-
larstvu – HACCP, razna predavanja 
s čebelarsko tematiko in strokovno 
ekskurzijo po severni Primorski. S 
praporjem smo se člani društva ude-
ležili čebelarskega praznika v Polho-
vem Gradcu, pogrebne slovesnosti 
preminulega člana ČD Grosuplje, 
Ambroževe maše v Stični za pokojne 
čebelarje društva in sosednjih dru-
štev ter otvoritve Učnega čebelnjaka 
in vrta medovitih rastlin na Grmu – 
Novo mesto, kjer je članica Joži Pevec 
na stojnici pripravila predstavitev ČD 
Stična. Udeležili smo se tudi proslave 
ob pridobitvi prostorov za ČD Krka – 
Zagradec. 
V sklopu predstavitve Občine Ivanč-
na Gorica – Čebelam prijazna občina 
smo na čebelarskem sejmu v Celju 
sodelovali tudi člani ČD Stična s svojo 

predstavitvijo. Ob Slovenskem tradi-
cionalnem zajtrku v šolah in vrtcih 
ter na tržnici občine Ivančna Gorica 
smo člani predstavili poslanstvo če-
belarstva in svoje medene izdelke. 
Na Občino Ivančna Gorica je bila 
oddana vloga za postavitev večjega 
učnega čebelnjaka z večnamenskim 
prostorom, ki bi služil za prikaz toče-
nja medu. Čebelnjak bi bil možni pro-
stor za čebelarski krožek, izobraževa-
nje čebelarjev in čebelarski turizem. 
Po besedah predsednika društva 
bomo v letu 2015 prav tako organi-
zirali strokovna predavanja, srečanja, 
strokovno ekskurzijo, Ambroževo 
mašo in predstavitev društva na tr-
žnici. Vsekakor pa bomo nadaljevali s 
pripravami na praznovanje 80-letni-
ce obstoja društva, ki jo bomo obe-
ležili leta 2016. 

Miha Blatnik

Zabavne počitnice na MKVG
V poletni sezoni spet pripravljamo zabavne počitnice za najmlajše v izvedbi bra-
tov Malek, Rekreacijsko – ustvarjalno društvo Eleja.
V petdnevnem počitniškem programu bodo otroci vključeni v plavalno šolo z 
učenjem plavanja, spoznavanjem z zakonitostmi vode, poznavanjem različnih 
plavalnih tehnik in vodnih športov.
Udeleženci bodo imeli na voljo tudi izredno pestre aktivnosti, ki bodo vključevale 
različne športne aktivnosti, gibalne igre, motorične igre, elementarne igre, spre-
tnostne igre, različne poligone vodne aktivnosti ter osnove cirkuških vragolij. 
Prav tako pa bodo otroci imeli na izbiro različne ustvarjalnice, s pomočjo katerih 
bodo krepili in spoznavali svojo ustvarjalnost. V primeru slabega vremena bomo 
aktivnosti izvajali v dvorani in tako zagotovili nemoteno izvedbo programa.
Program in aktivnosti bodo izvajali za to usposobljeni učitelji, učiteljice, vaditelji, 
vaditeljice, animatorji in animatorke z veljavnimi licencami za izvajanje športnih 
in obšportnih dejavnosti ter bogatimi izkušnjami z organizacijo in izvedbo to-
vrstnih projektov. Za varnost udeležencev programa bo poskrbela ekipa naših 
izkušenih reševalcev iz vode.
Termini: 
• 29.6–3.7.2015
• 6. 7. –10.7.2015

• 13. 7. –17.7.2015
• 24. 8. –28.8.2015

Več informacij lahko dobite na info@mestnokopalisce.si ali na telefonski številki 
041 466 627.
Spremljajte dogajanje in našo ponudbo na naši internetni strani: www.mestno-
kopalisce.si ali na   Facebook profilu: https://www.facebook.com/MestnoKopa-
lisceVisnjaGora 
Veselimo se preživljanja počitnic skupaj z vami in vašimi najmlajšimi!

Kristina Zadel, MKVG 

Nagradni natečaj  
»NAJ PESNIK ETV 2015«
Televizija ETV, ki jo lahko spremljajo tudi nekateri naši občani s kabelskim pri-
ključkom, ob letošnji 12. obletnici in 22. obletnici njihove predhodnice ETV 
Izlake, objavlja literarni natečaj „Naj pesnik ETV 2015“. Na nagradnem natečaju 
lahko sodelujete z le eno, še neobjavljeno pesmijo. Tematika je poljubna. 
Razpisani sta dve starostni kategoriji: 
- v prvi skupini mladi pesniki osnovnošolci, 
- v drugi skupini pesniki, starejši od 15 let. 
Strokovna komisija bo prejete pesmi pregledala in ocenila ter v obeh skupinah 
izbrala po tri pesnike, ki bodo osrednji gostje junijske prireditve ob jubileju ETV. 
Po trije nagrajeni pesniki bodo prejeli praktične nagrade, naj pesnika v obeh 
kategorijah pa čakata še denarni nagradi. Mladi pesnik bo prejel 70 EUR bruto, 
pesnik v starejši kategoriji 140 EUR bruto. Večina pesmi bo javno predstavljena 
v kulturnih oddajah televizije ETV. 

Pesem, opremljeno z osebnimi podatki (ime, priimek, domači naslov, rojstni po-
datki in tel. številka), pošljite izključno v elektronski obliki na elektronski naslov 
etv@elektroprom.si, najpozneje do 5. maja 2015.

Mali oglasi
Ugodno prodam osebni avtomobil Seat Ibiza sport 1,4 16 V, letnik 2008, 
prva lastnica, registriran do 16. 1. 2016, 75.000 km, 4.200 EUR + letne 
gume na alu platiščih. Informacije: 070 748 292.
------------------------------------------------------------------------------------------------- 
Ivančna Gorica, oddam lokal v najem (50 m2). Informacije: 051 613 861.
-------------------------------------------------------------------------------------------------
V Spodnji Dragi pri Ivančni Gorici ugodno prodamo parcelo s pravnomoč-
nim gradbenim dovoljenjem, v izmeri 1151 m2, asfaltni dostop, služnosti 
urejene, mirna lokacija ob gozdu, na koncu vasi. Informacije: 041 221 051.

Kako smo Zagradčani smučali na Višarjah 

Novo vodstvo Športnega društva Za-
gradec skrbi, da smo krajani aktivni 
tudi pozimi, ko je možnosti za tele-
sno aktivnost nekoliko manj. Vsaj za 
zdaj je pri nas tako, naslednje leto pa 
upamo, da bomo v novi šolski telo-
vadnici čez zimo že lahko »zadihali« 
še močneje. 
Po drugi strani pa je res, da so ak-
tivnosti, ki se odvijajo v naravi za 
zdravje človeka še več vredne, zato 
smo bili veseli pobude predsednika 

društva Andraža Škode, da organizira 
smučarski izlet na Svete Višarje oz. 
po italijansko Monte Santo di Lussari. 
Svete Višarje so 1766 metrov visoka 
gora v zahodnih Julijskih Alpah ob 
znanem kraju Trbiž v današnji Itali-
ji. V zadnjem času so znane kot po-
membno smučišče, saj na najdaljši 
progi smučišča občasno organizirajo 
celo tekme za svetovni pokal za žen-
ske. Smučišče leži praktično na meji 
med Slovenijo, Italijo in Avstrijo. Sve-

te Višarje pa so seveda že iz zgodovi-
ne znane tudi kot romarski kraj tako 
Slovanov, Germanov kot Romanov.
Začetna bojazen, da se nas ne bo 
nabralo prav veliko, je hitro izpuhte-
la, saj se je kvota 40 smučarjev zelo 
hitro zapolnila in posebno oglaševa-
nje niti ni bilo potrebno. Večina nas 
je bila iz Zagradca in okolice. Ko smo 
se vozili proti zahodu, se je že svi-
talo in na smučišču nas je pričakalo 
lepo, deloma sončno vreme, za ta 
čas mogoče celo pretoplo. Razmere 
za smučanje so bile dobre, smučar-
jev ne preveč, tako, da smo se lahko 
res dobro nasmučali in vmes naužili 
domačih in tujih dobrot. Proti večeru 
smo se zadovoljni vračali domov, kjer 
nas je pričakalo presenečenje-sneg. 
Takrat se še bolj zaveš, kako lepo je 
v hribih, če je v dolini slabo vreme. 
V ŠD Zagradec smo tudi sicer aktivni. 
Čez zimo poteka ženska rekreacija, 
fantje redno igrajo nogomet v telova-
dnici v Višnji Gori, meseca februarja 
smo celo tekli na smučeh. Na občini 
so namreč prisluhnili naši želji (za kar 
se jim seveda lepo zahvaljujemo) in 

so s posebnimi sanmi, s katerimi raz-
polagajo, vrezali progo za tek na smu-
čeh v Zagradcu in okolici. Bila je prav 
dobra popestritev zimske rekreacije. 
V prihodnje moramo s to možnostjo 
nekoliko bolje seznaniti krajane in 
upajmo, da se bo tudi sneg obdržal 
malo dlje, kot je to v navadi zadnje 

čase. 
V načrtu društva je že naslednji smu-
čarski izlet v avstrijski Katschberg, ve-
selimo pa se tudi že pomladi, ko bo 
več možnosti za rekreacijo v naravi, 
naši nogometaši pa nastopanja v le-
tni občinski ligi. 

Simon Bregar
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Občni zbor Društva 
upokojencev Višnja Gora
V gasilskem domu Višnja Gora so se v soboto, 14. fe-
bruarja, na letnem občnem zboru sestali člani in članice 
Društva upokojencev Višnja Gora.

Društvo upokojencev Višnja Gora trenutno šteje 281 članov. Društvu se so 
v lanskem letu pridružili trije novi člani, umrlo pa je sedem članov, ki so se 
jim prisotni na občnem zboru poklonili z nekaj trenutki tišine.  
Člani in članice so na občnem zboru društva soglasno sprejeli lanska po-
ročila o poslovanju in delu ter tudi načrte za letošnje leto, v katerem so 
načrtovane številne aktivnosti na športnem, kulturnem, socialnem in dru-
žabnem področju. Kot je med drugim povedala predsednica Cveta Vozel, 
načrtuje društvo letos ob že utečenih aktivnostih kot je letovanje za člane 
v Izoli, nadaljevati tudi z ročnimi deli, telovadbo, merjenjem krvnega tlaka 
in sladkorja. Še naprej se bodo vključevali v Univerzo za tretje življenjsko 
obdobje Ivančna Gorica, sodelovali s krajevno skupnostjo in drugimi dru-
štvi ter skozi celo leto obiskovali bolne in starejše člane po domovih. Leto 
bodo sklenili s tradicionalnim novoletnim srečanjem. 
Izmed gostov je kot prvi zbrane nagovoril župan Dušan Strnad, ki je ob tej 
priložnosti pohvalil starejše sokrajane, da se tako zagreto trudijo izvajati 
dejavnosti in projekte, ki jih zmorejo in si jih želijo. Ob tej priložnosti jim 
je predstavil tudi nov promocijski film občine Ivančna Gorica, ki so si ga v 
uvod občnega zbora ogledali na velikem platnu. 
Navzoče so nagovorili še predsednik Krajevne skupnosti Višnja Gora Luka 
Šeme, predsednica Koordinacije društev upokojencev Občin Ivančna Gori-
ca, Grosuplje in Dobrepolje Malči Žitnik, predstavnik višnjanskih gasilcev, 
predsednik TD Polževo Miloš Šušteršič ter predsednik Občinske turistične 
zveze Ivančna Gorica Pavel Groznik. Prav slednja sta tudi sicer aktivna čla-
na društva upokojencev iz Višnje Gore. 

Gašper Stopar

Je padce možno preprečiti?
Odgovor na v naslovu zastavljeno vprašanje ne more biti ne črn in ne bel; torej »da« in 
»ne« odpadeta. Potem pa je tukaj še 50 odtenkov sive ...
Društvo upokojencev Ivančna Gori-
ca je v Zagradcu za svoje člane pri-
pravilo za čas zimskih mesecev, ko 
imajo na vasi vsi več časa, skupinska 
srečanja za preprečevanje padcev v 
starosti.
Na začetku je bila udeležba zadovo-
ljiva, na koncu le še skromna. Prvi so 
odpadli že po začetnem druženju, 
ko so kaj hitro videli »kam pes taco 
moli«. Snovalci skupinskih srečanj 
(Inštitut Antona Trstenjaka za geron-
tologijo in medgeneracijsko sožitje) 
so verjetno spregledali dejstvo, da 
se udeleženci učnih skupin na raz-
galjanja svojih težav na podeželju 
odzovejo drugače od tistih v mestu. 
Marsikoga na vasi ovira misel na to, 
kaj si bo znanec, sosed ali prijatelj 
(kasneje pa seveda posledično vsa 
vas!) mislil o njem in obelodanjenih 

skrivnostih. Že tako obrekljivo okolje 
bi dobilo kup novih kosti za glodanje, 
zato je veliko enostavneje ne prihaja-
ti na srečanja.
Prostovoljca Cvetana in Niko Erjavec 
sta s preostalo zasedbo potrpežljivo 
in z ravno pravo mero osebnega vlož-
ka krmarila med možnimi čermi vse-
bine srečanj. Začetna srečanja so nas 
vodila preko osnovnih ugotovitev, da 
so slabo ravnotežje, starosti neprila-
gojeni bivalni prostori, slabe osebne 
navade (na primer hitenje) in neza-
vedni strah pred padcem, potem ko 
ga je človek doživel, tisti nebodiga-
treba v naših glavah in okrog nas, ki 
najpogosteje povzročijo padce in po-
škodbe zaradi njih. Od tod naprej je 
šlo razmeroma lahkotno: vadili smo 
krepitev ravnotežja in se navajali na 
redno izvajanje vaj, spoznavali ne-

varnosti za padce v svojem bivalnem 
okolju in jih poskušali odstranjevati, 
pridobivali nove dobre navade, ki 
varujejo pred padci namesto obsto-
ječih, ki nas ogrožajo ter s pogovori 
in izmenjavo izkušenj v zvezi s padci 
in njihovim preprečevanjem talili naš 
nezavedni strah pred padci ter večali 
zdravo previdnost.
Vse to že vendar vem, sem sprva zlo-
voljno godrnjal sam v sebi, potem pa 
prisluhnil tudi drugim in na koncu za-
dovoljno ugotovil, da sem s pomočjo 
teh srečanj predvsem ozavestil vse 
tisto, kar sem že vedel, in da sem za 
drobec bolj pripravljen na svoje neiz-
bežno staranje, kot sem bil pred tem. 
In v tem tiči zmaga.

Matjaž Marinček

Društvo upokojencev Šentvid pri Stični 
vabi v svoje vrste
Člani Društva upokojencev Šentvid pri Stični prihajamo iz KS Šentvid pri Stični, Dob, 
Temenica in Sobrače. Z raznimi aktivnostmi želimo popestriti življenje našim upoko-
jencem v tretjem življenjskem obdobju. Programi, ki jih imamo, so skromni, imamo pa 
vse pogoje, da jih še razširimo in popestrimo. Trenutno so najbolj dejavni pohodniki, 
pevski zbor Sončni žarek in tudi druge skupine. Med novostmi je igranje pikada v na-
ših lepo urejenih klubskih prostorih. Precej sredstev in časa smo namenili prav obnovi 
našega doma, z menjavo ploščic v pritličju zaradi izlitja vode. 
Povezani smo s pokrajinsko zvezo društev in Zvezo društev upokojencev Slovenije. Sodelujemo s krajevno skupno-
stjo, konjerejskim društvom, rdečim križem, Karitasom in letalskim klubom. 
Spoštovane upokojenke in upokojenci in tudi vaši partnerji, prijatelji in znanci, tudi če niste še upokojeni, pridružite 
se nam! Tako bomo lažje izvajali različne programe in s tem povečali kvaliteto življenja v jeseni življenja.

Vljudno vas vabimo, da se nam pridružite na občnem zboru, 
v nedeljo, 8. marca 2015, ob 9.30 uri, v avli OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični!

Za Upravni odbor društva Dragica Kastelic

Župniku Jožetu Grebencu in profesorici Anici Dobrovc v slovo
V noči na 11. februar sta se v šentviškem župnišču iztekli dve življenjski poti. Bolezen je izčrpala moči župniku Jožetu Grebencu in župnijski gospo-
dinji ter katehistinji prof. Anici Dobrovc. Prebivalce župnije Šentvid pri Stični in tudi druge občane je novica o njuni nenadni smrti močno pretre-
sla. Od pokojnega župnika smo se poslovili 13. februarja s pogrebno sveto mašo v župnijski cerkvi svetega Vida, v torek 17. februarja pa smo se 
poslovili še od pokojne gospe Anice, ki je bila nato pokopana v župniji Jarenina pri Mariboru.

Jože Grebenc se je rodil 7. 4. 1948 v 
Goriči vasi, v župniji Ribnica na Do-
lenjskem. Osnovno šolo je obiskoval 
v Ribnici, gimnazijo pa v klasični gi-
mnaziji v Pazinu v Istri, kjer je bilo ta-
krat tudi malo semenišče. Po maturi 
se je vpisal v Bogoslovno semenišče 

v Ljubljani in na Teološko fakulteto v 
Ljubljani in bil 29. 6. 1974 posvečen 
v duhovnika.
Njegovo duhovniško poslanstvo  se 
je začelo v župnijah Mirna Peč na 
Dolenjskem, Predoslje, Kokrica in 
Šmartno pri Litiji, kjer je deloval 
kot kaplan. Še poseben pečat pa je 
s svojim delom zapustil v župnijah, 
kjer je deloval kot župnik. Najprej v 
župniji Sava, kjer je deloval 15 let,  
nato 13 let v župniji Sveta Helena 
Dolsko, od leta 2006 pa je bil župnik 
v Šentvidu pri Stični. Ob njegovem 
pogrebu so bile izrečene številne 
besede hvaležnosti, predvsem za 
njegovo nesebično pastoralno delo, 
skrb za bolnike in invalide in za vsa 
tista vsakdanja opravila, ki se nam 
včasih zdijo samoumevna. S po-
sebnim veseljem je spoznaval kraje 
in šentviške podružnice ter vedno 
znova poudarjal vrednote medse-
bojnega spoštovanja, vztrajnosti 
in poštenega dela. Kot župnik in 

kot človek je bil odličen sogovornik 
vsem, ki so poiskali njegov nasvet ali 
pomoč. Bil je naklonjen sodelova-
nju s kulturnimi društvi, upokojenci, 
gasilci, šolo, krajevno skupnostjo in 
občino. Tako so se ob njegovi pod-
pori lahko izvajale številne dejav-
nosti, predavanja in projekti. Med 
slednje sodi še posebej velika skrb 
za misijone. S katehistinjo Anico 
sta rada spregovorila o življenju in 
delu laičnega misijonarja, zdravnika 
Janeza Janeža in bila zelo dejavna v 
postopku za njegovo beatifikacijo. 
S posebnim navdušenjem sta v na 
misijonsko pot pospremila tudi našo 
laično misijonarko Tino Zajec. V zgo-
dovino šentviške župnije pa se bo 
pokojni župnik Grebenc zapisal tudi 
kot pobudnik za gradnjo župnijskega 
doma, ki bo po dograditvi nudil za-
vetje veroučencem, zborom in šte-
vilnim skupinam, ki delujejo v okviru 
župnije.

Anica Dobrovc se je rodila 7. febru-
arja 1952 v Prihovi. Osnovno šolo je 
obiskovala v Pesnici, z odliko je kon-
čala prvo gimnazijo v Mariboru  ter 
nadaljevala s študijem na Filozofski 
fakulteti v Ljubljani. Do upokojitve 
pred nekaj leti je bila profesorica 
slovenskega jezika. Bila je nepo-

grešljiva pastoralna sodelavka ter 
marljiva prostovoljka in sodelavka 
Karitas v župnijah, v katerih je delo-
val župnik Grebenc. Tudi v šentviški 
župniji je pustila neizbrisan pečat pri 
številnih cerkvenih slovesnostih, pri-
reditvah in karitativnem delu.  
Mnogo besed je ostalo neizrečenih, 
veliko dejanj nedokončanih. A če se 
s smrtjo konča zemeljsko življenje, 
spomin in hvaležnost ostaneta.
Ob pogrebu župnika Grebenca je lju-
bljanski nadškof in metropolit Stani-
slav Zore vsem župljanom šentviške 
župnije spregovoril z besedami upa-
nja in hvaležnosti. Za župnijskega 
upravitelja je imenoval patra Maksi-
milijana Fileja iz stiškega samostana, 
ki bo upravljal župnijo do prihoda 
novega župnika. Šentviški farani pa 
bomo spomin in hvaležnost pokoj-
nima lahko izkazovali tako, da njuno 
duhovno zapuščino širimo in živimo 
še naprej. 

Dragica Šteh 
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Zasedba VitHit in raper Jose v Šentvidu pri Stični
V sklopu aktualne Sparove akcije 
»VitHit«, ki spodbuja uživanje sve-
žega sadja in zelenjave, so v začetku 
februarja otroke v Centru za zdravlje-
nje bolezni otrok Šentvid pri Stični 
presenetili raper Jose in člani poseb-
ne zasedbe VitHit. Z rimami so jim 
predstavili svet sadno-zelenjavnih 
zvezdnikov.
Preko zabavne pripovedke in sesta-
vljanja verzov so Jose in VitHitovci 
poskrbeli za pesmi in smeha poln 
dan. Obenem so lahko otroci skozi 
igro spoznali glavno sporočilo akci-
je, ki s simpatičnimi VitHit zvezdni-
ki in njihovimi rimami opozarja na 
koristne snovi, ki se skrivajo v sadju 
in zelenjavi. Jose poleg glasbenega 
ustvarjanja aktivno sodeluje tudi 
v številnih predstavah za otroke, 
pri čemer na prvo mesto postavlja 
spodbujanje kreativnosti. Ob tem še 
poudarja, da akcija prinaša izredno 
pozitivno sporočilo: »Sadni in zele-
njavni junaki nagovarjajo otroke v 
njihovem jeziku. Prepričan sem, da 
si bodo zaradi njih otroci večkrat z 
veseljem privoščili zdrav, vitaminov 

poln prigrizek.« Delovna terapevtka 
Dragica Kozlevčar je povedala, da se 
prisotni otroci učijo zdravega načina 
življenja, zato je humoren in slikovit 
prikaz idealen za njih: »Otroci so se 
recimo navdušili nad brokolijem, kar 
bi nam samim le s težavo uspelo.«
Otroci so ob obisku prejeli košarico 
vitaminov SPAR Natur* pur, kreativ-
ne izdelke in plišaste VitHitovce, s ka-
terimi si bodo krajšali bivanje v bol-

nišnici ter morda skovali tudi kakšno 
novo sadno-zelenjavno rimo.
Obisk v Šentvidu pri Stični je bil prvi 
na turneji, v sklopu katere bosta ra-
per Jose in ekipa VitHit obiskala še 
Kliniko za pediatrijo UKC Maribor, 
Pediatrično službo splošne bolnišni-
ce Jesenice in Pediatrično ambulanto 
splošne bolnišnice Izola. 

Urška Jakša

Krajevna organizacija RK Ambrus v 
okrepljeni sestavi
V torek, 10. 2. 2015, smo se v pro-
storih Kulturnega društva Ambrus se-
stali nekateri stari ter novi člani Kra-
jevne organizacije Rdečega križa (KO 
RK) Ambrus, ter predsednik RKS - OZ 
Grosuplje, Franc Horvat in sekretarka 
Anica Smrekar. 
Glavna tema pogovora je bila pred-
stavitev dejavnosti Rdečega križa ter 
določitev in izvolitev predsednika 
KO RK Ambrus in članov krajevnega 
odbora. Do sedaj je namreč naloge 
znotraj KO RK Ambrus kot eden iz-
med članov, več kot 15 let uspešno in 
samostojno opravljal g. Franc Hoče-
var, za kar se mu iskreno zahvaljuje-
mo. Ker pa je g. Hočevar (predvsem 
zaradi starosti in bolezni) izrazil željo 
po umiku in predaji nalog, smo bili 
na sestanku izvoljeni novi člani kra-
jevnega odbora, ki ga sestavljamo 
predsednica Melita Mersel Hočevar, 
podpredsednik Ivan Boben, tajnica 

Polona Hrovat in blagajničarka Vesna 
Leskovec, poleg nas pa še 11 prosto-
voljcev. Novoizvoljeni člani smo tudi 
potrdili poročilo o opravljenem delu 
v letu 2014. 
Tudi v prihodnje želimo uspešno iz-
vajati že utečene aktivnosti, kjer sta 
v ospredju predvsem skrb za huma-
nitarno pomoč ter spodbujanje krvo-
dajalstva, hkrati pa smo si v letu 2015 
zadali tudi nove cilje. Eden izmed teh 
je organiziranje srečanja starejših, 
bolnih in osamljenih krajanov kra-
jevne skupnosti Ambrus, s katerim 
želimo spodbuditi k ozaveščanju gle-
de pomembnosti ne samo socializa-
cije, pač pa tudi medgeneracijskega 
povezovanja. Več pozornosti želimo 
nameniti tudi programu s podro-
čja preventive, vzgoje in promocije 
zdravja, kot je npr. merjenje krvnega 
sladkorja in tlaka, ter se morda v me-
secu novembru pridružiti tudi vseslo-

venski akciji Božiček za en dan, če se 
bo izkazala potreba po tem. 
Ne nazadnje pa je naš cilj pritegniti 
k sodelovanju še več članov in/ali 
prostovoljcev, predvsem mladih, saj 
bomo tako lažje in bolj učinkovito 
v svet prenesli naslednje sporočilo: 
»Odprimo svoje srce in oči ta trenu-
tek in se ozrimo naokrog, kajti le tako 
bomo lahko opazili in videli svojega 
bližnjega. Morda potrebuje obleko, 
hrano, morda je ostal brez strehe nad 
glavo, ali pa potrebuje zdravljenje na 
morju. Morda pa potrebuje le nežen 
dotik roke, nasmeh in toplo besedo. 
Najbolj dragoceno darilo, ki ga bomo 
na ta način dali, pa je naš čas in po-
zornost ter posledično sporočilo, da 
nam je mar! Za ljudi! Za človeka!«. 

Melita Mersel Hočevar, predsednica 
KO RK Ambrus

Občni zbor članov KO RK 
Ivančna Gorica
V četrtek, 29. januarja,  je potekal občni zbor članov Krajevne organizacije 
Rdečega križa Ivančna Gorica. Na zboru so se potrdila poročila o delu v letu 
2014, ki je bilo za naše prostovoljce zelo delovno. Izvoljena je bila nova bla-
gajničarka gospa Alenka Košiček. Sprejeli smo tudi načrt dela za leto 2015, ki 
se ne razlikuje veliko od prejšnjih let, saj je skrb za promocijo krvodajalstva in 
za humanitarno pomoč na prvem mestu našega delovanja. Veseli smo bili, da 
sta se našega zbora udeležila tudi predsednik RKS OZ Grosuplje gospod Franc 
Horvat in sekretarka gospa Anica Smreka. Poleg že utečenih nalog si bomo v 
novem letu prizadevali pridobiti še več članov in tudi prostovoljcev, zato vabi-
mo vse, ki ste pripravljeni pomagati, da se nam pridružite

Stanka Pajk, KO RK Ivančna Gorica 

Usposabljanje za prostovoljce RKS– 
Območnega združenja Grosuplje
Po petih letih smo spet pripravi-
li kratko usposabljanje za vse naše 
prostovoljce. Od dobrih 200 prosto-
voljcev, ki delujejo v okviru RKS - Ob-
močnega združenja Grosuplje je 70 
udeležencev zbrano prisluhnilo stro-
kovni sodelavki RKS Tini Nemanič, ki 
je predstavila zgodovino, poslanstvo 
in organiziranost mednarodnega 
gibanja Rdečega križa v svetu in pri 
nas. Prostovoljcem pa je tudi polo-
žila na srce, da vsakomur, ki potre-
buje pomoč, izkažejo spoštovanje 
njegovega človeškega dostojanstva, 
da nikogar ne obsojajo, so sočutni, 
razumevajoči in dobrohotni. Kriterij, 
če so rabljena oblačila še primerna, 
da jih komu podarimo, bi moralo biti 
vprašanje: Ali bi jaz to oblekel?
Sekretarka RKS – OZ Grosuplje Anica 
Smrekar je predstavila nova navodila 
glede razdeljevanja hrane, ki se fi-
nancira iz Sklada za evropsko pomoč 
najbolj ogroženim ter Ministrstva 

za delo, družino, socialne zadeve in 
enake možnosti. V skladišče smo že 
prejeli 11.438 kg hrane, z razdelje-
vanjem pa moramo počakati zaradi 
nejasnosti glede testenin.
Predsednik Franc Horvat je prisotnim 
podal nekaj navodil glede priprave in 
izvedbe Zbora članov KO RK, se vsem 

zahvalil za prizadevno delovanje in 
spodbudil k še bolj uspešnemu delu 
v prihodnje.
Za zaključek smo se še posladkali s 
pecivom, ki so ga pripravile prosto-
voljke DPŽ Sončnica.

Anica Smrekar, 
sekretarka RKS – OZ Grosuplje

Občni zbor  
Društva upokojencev 
Ivančna Gorica 
Tudi o občinskih načrtih reševanja problematike starejših 
občanov
Člani društva upokojencev so se v soboto, 28. februarja, v gostišču Štorovje 
zbrali na svojem rednem letnem občnem zboru. Več kot 170 prisotnih čla-
nov društva se je seznanilo z delom v lanskem letu in sprejelo program dela 
in finančni načrt za letošnje leto. Ker pa je bil letošnji občni zbor volilni, so 
člani volili organe upravljanja društva in novega predsednika. Dolgoletno 
predsednico Amalijo (Ljuba) Štrubelj, ki je društvo vodila več kot dvajset let, 
je nasledil sedanji tajnik društva, Matjaž Marinček. 

Za uvod v občni zbor so si ivanški upokojenci na velikem platnu ogledali nov 
promocijski film občine Ivančna Gorica, za tem pa jih je z zvoki harmonike 
navdušil mladi glasbenik Ibro Hodžič. Po krajšem kulturnem programu je uvo-
doma zbrane nagovorila predsednica društva Ljuba Štrubelj ter k besedi po-
vabila policista Davida Duha iz PP Grosuplje, ki je starejše seznanil o varnosti 
na domu, javnih krajih in varnosti v cestnem prometu. 
Iz poročila za leto 2014 smo lahko razbrali, da se je društvo skozi celo leto 
vključevalo v projekt »Starejši za starejše« ter sodelovalo pri organizaciji sre-
čanja upokojencev koordinacije treh občin, ki je bilo v športni dvorani OŠ Stič-
na. Organizirali so tudi dva tečaja o preprečevanju padcev v Ivančni Gorici in 
v Zagradcu ter tečaj o uravnavanju krvnega tlaka. Nekaj članov pa se je redno 
vključevalo v Univerzo za tretje življenjsko obdobje Ivančna Gorica ter sode-
lovalo pri projektu Simbioza, o spoznavanju računalnika. Člani so zelo aktivni 
tudi na športnem področju kot tudi na številnih letovanjih tako v Sloveniji kot 
izven nje.
Zbrane so nagovorili tudi predsednik Osrednjeslovenske pokrajinske zveze 
društev upokojencev Marjan Sedmak, predsednica Koordinacije društev upo-
kojencev treh občin Malči Žitnik, predstavnice sosednjih upokojenskih društev 
in podžupan Tomaž Smole. Podžupan Smole je zbranim prenesel pozdrave žu-
pana Dušana Strnada in izrazil navdušenje nad številom zbranih. Navzočim je 
prenesel povsem sveže novice z obiska dan poprej v Stročji vasi, kjer si je sku-
paj z dr. Jožetom Ramovšem, predstavniki drugih občin, arhitekti in predstav-
nikom Ministrstva za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti ogledal 
najsodobnejšo bivalno enoto za starejše v Sloveniji. Gre za oddelek Doma za 
starejše občane v Ljutomeru in je zgrajena po konceptu gospodinjskih enot, ki 
jih zasleduje tudi filozofija medgeneracijskih središč. Pomembne podatke je, 
da jim je uspelo ob bistveno večji kakovosti bivanja in spremljajočih storitev 
zagotoviti enako ceno oskrbnega dne kot v domu. V nadaljevanju obiska se je 
z vsemi prisotnimi pogovarjal o perspektivi reševanja problematike staranja in 
črpanju nepovratnih sredstev v ta namen. Ob zaključku nagovora je podžupan 
poudaril pomen razvoja različnih storitev, ki bodo omogočale kakovostno bi-
vanje na domu in zagotavljale čim dlje starejšim in onemoglim samostojnost 
in dostojanstvo, in odprtost medgeneracijskih središč navzven. 
Srečanje se je zaključilo z zahvalo dosedanji predsednici Ljubi Štrubelj, ki so se 
ji s cvetjem in darili ganljivo zahvalili. Novoizvoljeni predsednik Marinček pa se 
je prav tako zahvalil članom za izraženo zaupanje za vodenje društva, obenem 
pa je predstavil bogat načrt dela za leto 2015. 

Gašper Stopar
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Pust v stari Višnji Gori
»Oj predpust ti čas presneti«, je zapel že Prešeren, ki smo ga tudi letos počastili 8. februarja. Letos je bil pust zgodaj, že 17. februarja. V Višnji Gori se 
spet uvaja dolgoletna tradicija proslavljanja pusta s prireditvami in pustnimi sprevodi, za enkrat le z otroki in mladino, ne pa tudi s starejšimi občani, 
kot včasih. Kako se je pust praznoval v stari Višnji Gori v 19. stoletju in v prvi polovici 20. stoletja, še posebej pred I. svetovno vojno, pa želim opisati 
v naslednjem prispevku.
O pustnem rajanju sem zasledil prvi 
zapis v članku Mihaele Jarc-Zajc »Iz 
Dedove knjige«, kjer navaja spomine 
Mihaela Omahna, roj. 18. januarja 
1855 v Malem Gabru, pri Kobliču. V 
svojih spominih navaja, da ga je 13. 
marca 1878 trgovec Puh iz Višnje 
Gore, odpeljal iz Malega Gabra v tr-
govsko službo v Višnjo Goro. Med 
vožnjo z vozom sta se najprej ustavi-
la v Salomonovi hiši v Starem trugu 
(sedaj pri Jakliču, kjer državna cesta 
prečka potok Trsteniščico), kjer je 
bila tedaj furmanska gostilna. V go-
stilni se je trlo ljudi, ki so pili, kričali in 
skupaj z maškarami, ob igranju har-
monike, plesali. Vsi so proslavljali Pu-
sta, kjer je bil ravno pustni torek. Ko 
sta se pozno ponoči odpravila naprej 
proti mestu, je oče Puh zapeljal kar 
naprej mimo svoje trgovine in ustavil 
šele pri gostilni Kamenčan. Tudi tukaj 
je bil tak bal, da je vse naokrog letelo. 
Mihael Omahen, tedaj star 23 let, je 
prišel z dežele in česa takega do ta-
krat še ni doživel. Ko se je v kasnejših 
letih kot trgovski pomočnik, nato kot 
trgovec in gostilničar, dodobra sezna-
nil z Višnjani in višnjanskimi pustnimi 
in drugimi običaji je občutil razliko 
med življenjem v višnjanskem mestu 
in okoliškimi vasmi, kar lepo ilustrira 
tudi naslednja pesem:

V Višnji Gori so na balu
igrali vneto povštertanc,

spodaj kmet je truden molil
ob večerih roženkranc.

Za nekdanje Višnjane je pust pred-
stavljal največji praznik v letu. Pri-
prave na praznovanje so se začele že 
kakšen mesec pred pustnim torkom. 
Najprej je bilo treba nabaviti različne 
kose blaga, iz katerih so nato šivilje 
sešile pustna oblačila. Pri višnjegor-
skem vrvarju se je dobilo predivo za 
izdelavo lasulij, brade in brkov, pri 
strojarjih ob Višnjici, pa živalske kože, 
predvsem ovčje in zajčje. Iz teh ko-
smatih kož so se izdelali kostumi za 
medveda in kamelo, ki so ju vodile v 
cigane in arabce napravljene maška-
re. Sicer pa domišljija za različne pu-
stne like ni imela meja. Tradicionalno 
je bila za pripravo maškar določena 
»Gasa« sedanja Sokolska ulica, v ka-
teri je bilo več hiš, kot jih je sedaj in 
v vsaki je delal kakšen obrtnik s po-
močniki in vajenci, večinoma so bili 

to čevljarji, na zahodnem vogalu v 
hiši ob izhodu na deželno cesto pa 
šivilja – »ostankarica«, ki je imela tak 
naziv, ker je šivala razna oblačila iz 
blagovnih kosov – ostankov.
Proslavljanje pusta je imelo tri dele: 
ponedeljek popoldne so odrasli za-
maskirani oznanjevalci z bobnanjem 
obveščali meščane, da bo naslednji 
dan v torek velik pustni sprevod in v 
sredo pokop pusta. Vsakič, ko so se 
na mestnem trgu pojavile maškare, 
so za njimi drli otroci in vpili Duhan 
– Fuzek. Vsi, ki so doslej opisovali vi-
šnjegorsko maškarado, so se spraše-
vali, od kod ti vzkliki. Nekateri so jih 
pripisovali celo pradavnim časom, ko 
so ljudje še verovali v duhove. Pri teh 
višnjegorskih klicih pa je šlo za nasle-
dnje:
Iz zgodovine je znano, da je Avstro-
-Ogrska leta 1878 anektirala Bosno in 
Hercegovino, ki je v nadaljnjih letih 
postala sestavni del takratne države. 
Vanjo so začeli prihajati tudi njeni 
prebivalci – muslimani, oblečeni v 
turška, za nas neobičajna oblačila, 
opanke, široke hlače z raznobarvni-
mi rutami in šali ovita telesa in gla-
ve. Ljudstvo je to spominjalo na naša 
oblačila za pusta. Taka oseba, ki je 
pred prvo svetovno vojno prihajala 
v Višnjo Goro prodajat tobak, je to 
prodajo naznanjala z vzkliki »DU-
HAN«, kar je hrvatsko ime za tobak, 
prodajalcu pa je bilo ime »FUZEK«. 
Otroci so tekali za njim in vpili Duhan 
- Fuzek. Ker so ga nanj in na njego-
va oblačila spominjala tudi oblačila 
pustnih maškar, se je tako klicanje 
začelo tudi ob pojavu in sprevodu 
pustnih maškar v Višnji Gori. Včasih 
je kakšna uganka hitro rešljiva, samo 
vpašati bilo potrebno zdaj že pokoj-
nega Tonikovega Pepeta, ki mi je to 
pripovedoval. Zakaj pa je bila intere-
santna prodaja tobaka v Višnji Gori, 
pa pojasnjuje tudi spredaj navedeni 
Mihael Omahen, ki pravi, da je bila 
poraba tobaka velika, ker so takrat 
vsi, tudi ženske »šnofale« tobak.

Razen pustnega sprevoda na pustni 
torek in balov »gospode« (uradnikov, 
učiteljstva, trgovcev in obrtnikov) po 
mestnih gostilnah, so bili včasih po-
stavljeni pod mestno lipo tudi kakšni 
objekti, ki so na zafrkljiv način pou-
darjali, da je Višnja Gora »mesto«. 
Tako je bil npr. postavljen »ringel-
špil«, pa »lajna« v velikem zaboju, 

zunaj pa je na njeno glasbo plesal 
medved (maškara). Zafrkljivost, ki je 
ostala dolgo v spominu, pa so si za 
pusta v letu 1934 privoščili Stičani, ki 
so v Višnjo Goro pripeljali »tramvaj« 
češ, da ga Višnja Gora, kot mesto 
nujno potrebuje. Naslednje leto pa 
so jim Višnjanje pripeljali »sodnijo«, 
zaradi katere je vladal med Višnjo 
Goro in Stično dolgoletni spor, ker je 
bila leta 1900 preseljena iz Stične v 
Višnjo Goro.

Naj omenim še dva pustna lika, ki 
sta za pusta na torek 25. februarja 
1941 kritično prikazovala Hitlerja in 
Musolinija, ki sta si med sprevodom 
po mestu z zemljividom v roki, delila 
Slovenijo. To politično manifestacijo 
so sicer preprečili žandarji, ki so oba 
pustna lika aretirali. Skoraj bi se ne-
kaj takega zgodilo tudi nam študen-
tom, ki smo bili v letih po drugi sve-
tovni vojni, očitno »pod zahodnim 
vplivom«, napravljeni v kavboje, pa 
so neki prenapeteži klicali milico, češ 
da gre za gestapovce. Brez težav pa 
smo prešli, ko smo bili enkrat oble-
čeni v viteze, ali drugič v Turke. Naj 
povem, da je bil glavni organizator 
teh maškeradnih skupin, naš sedaj 
že pokojni Benjamin Turk, takrat štu-
dent, kasnje pa javni pravobranilec, 
tudi za občino Ivančna Gorica. Tako 
posamezne maškare kot maškaradne 
skupine pa je ocenjevala »posebna 
strokovna komisija« v gostilni Bašar.

Eno zadnjih organiziranih pustovanj 
je bilo v letu 1958, ko smo sprejeli 
Mestni red v desetih zapovedih ter 
ga poslali v verifikacijo na takratni 
Občinski ljudski odbor Ivančna Go-
rica, kar je bila naša prva ivanjška 
občina, predhodnica sedanje. Njego-
ve zapovedi navedene v posebnem 
»Oznanenju«, so se, seveda v šalji-
vem tonu, glasile:
1. člen: Vsi, ki imajo kri v žilah in zna-
jo hoditi po dveh nogah, se morajo 
napraviti v maškare, v kolikor niso 
maškare že sedaj.
2. člen: Vsi delavci in uslužbenci mo-
rajo vzeti redni ali izredni dopust, 
sicer se jim ti dnevi ne bodo šteli v 
»penzion«.
3. člen: Sklenjeno je, da se vsem upo-
kojencem, ki ne bodo sodelovali v 
maškeradi ustavi in vzame pokojnina.
4. člen: Tri dni, od ponedeljka do sre-
de, je v mestu in na kmetih strogo 

prepovedno vsako delo – ljudje se 
morajo samo veseliti, dobro jesti in 
piti in sodelovati na svečanih prosla-
vah.
5. člen: Vse maske uživajo 100 % po-
pust na železnici, ladjah, letalih, na 
vsemirskih raketah, satelitih, pod-
mornicah in na mestnem tramvaju. 
6. člen: Vsi hišni zaporniki, ki so pod 
komando svojih žena, se spustijo za 
tri dni na svobodo, brez kontrole in s 
polnimi denarnicami.
7. člen: Obvešča se vso šoloobvezno 
mladino, da bo šola tri dni zaprta, 
vsak dan od 17. ure zvečer do 8. ure 
zjutraj. Mladino se poziva k obvezni 
udeležbi in vpitju Duhan - Fuzek pri 
slavnostih.
8. člen: Vsi obrtniki in trgovski lokali 
obveščajo cenjene stranke in pufar-
je, da v teh dneh zaradi praznikov ne 
bodo poslovali. Izjema so gostilne, 
ki bodo delale s polno paro 24 ur na 
dan.
9. člen: Mestna velepekarna obve-
šča, še posebej vse, ki uživajo kruh, 
žemlje in kifeljce, da si le to v večjih 
količinah predhodno nabavijo, ker se 
ob praznikih v velepekarni ne bo pe-
klo, ker bo šef prevzel nove odgovor-
nejše funkcije pri proslavi Pusta.
10. člen: Strogo se ukazuje, da ne sme 
noben Višnjan v tem času umreti, niti 
biti bolan in da morajo vsi meščanje 
in turisti spoštovati novi mestni red in 
nositi vesele obraze.

Ta mestni red s programom pustnih 
proslav je bil poslan v potrditev na 
takratni Občinski ljudski odbor Ivanč-
na Gorica z zaprosilom, da vsem 
uslužbencem z območja Višnje Gore 
odobrijo tridnevni plačani dopust, 

v primeru podaljšanja slavnosti pa 
še v četrtek. Načelniki posameznih 
oddelkov so ta Pustni mestni red v 
Višnji Gori za leto 1958 potrdili in po 
našem takratnem odborniku Viliju 
Flisku, sicer upravniku Hotela Polže-
vo tudi zagotovili finančno pomoč za 
izvedbno pustnih proslav. Zaradi tega 
je bilo na naslednji seji takratne obči-
ne postavljenih tudi več odborniških 
vprašanj, vendar ne iz Višnje Gore, 
zakaj občina namenja denar za pu-
stne norosti, ne pa za popravilo cest. 
Na naslednjih občinskih volitvah pa 
Flisek ni bil več izvoljen za odbornika, 
morda tudi zaradi pustnih aktivnosti.
Ko se je program proslavljanja za 
ponedeljek in torek izčrpal, je osta-
la le še pepelnična sreda, ko je bila 
dopoldne počastitev Pusta, ki je bil 
razstavljen pred gostilno »Nadrah«. 
»Komemoracije« pa so se začele v 
popoldanskih urah, ko je bil Pust za 
vse grehe sežgan na sejmišču, kjer je 
danes v mestu igrišče. Običajno pa 
so maškare tudi vlekle »ploh« in ga 
pustile pri vratih dekleta, ki se je ti-
sto leto proslavilo z obiljem ženinov, 
vendar je, kot pravi pesem: «prišla je 
Pepelnica, ostala je samica«. Velika 
sramota pa je bila tudi za tisto hišo, 
na katero so fantje ponoči namestili 
za dimnikom slamnatega moža.
Pred 1. svetovno vojno je pustne 
slovesnosti, vključno pogreb Pusta, 
spremljala tudi v maškare napravlje-
na gasilska godba, ne pa tudi kasneje 
ustanovljena godba Katoliškega dru-
štva v Višnji Gori. Pustnih običajev 
cerkev sicer ni podpirala, pa tudi ne 
preprečevala, ker ima končno tudi 
pust, svojega svetnika kurenta.

Franc Godeša, Višnja Gora

Pust v Ivančni Gorici pred 60 leti
V starem zvezku za šolsko leto 
1959/60 sem med domačimi nalo-
gami našla tudi spis o pustu. Na pe-
tih straneh sem natančno popisala, 
kako so kakih pet let nazaj za pusta 
Muljavci pripeljali Ivančanom »za-
družni dom«. V tistem času so po 
vaseh navdušeno gradili zadružne 
domove. Ivančani so bili med prvimi, 
ki so se ogreli zanj. Vzvišeno so se 
posmehovali Muljavcem, ki se o čem 
takem niso niti pogovarjali. Ivančani 
so kmalu naredili temelje, potem pa 
je zmanjkalo denarja in so prenehali 
z gradnjo. 
Med tem so Muljavci  kar na hitro 
zgradili svoj zadružni dom. Seveda 

je bilo Ivančane nemalo sram, a z zi-
davo se vseeno niso podvizali. Bližal 
se je pust. Nekaj muljavskih fantov 
je sklenilo, da si bodo tega dne malo 
privoščili svoje sosede. Na skrivaj so 
se zbirali v svojem zadružnem domu 
ter iz lepenke in lesa sestavljali zgrad-
bo, ki naj bi bila podobna prihodnje-
mu ivanškemu zadružnemu domu.
Na pustni torek zjutraj so »zadružni 
dom« naložili na voz in ga odpeljali 
proti Ivančni Gorici. Pred vozom se je 
peljalo šest našemljenih kolesarjev, ki 
so glasno razlagali, kaj peljejo svojim 
sosedom. Z vozom so zaokrožili dva-
krat okoli Ivančne Gorice, med tem 
tudi počakali, da je šel mimo vlak, 

potem pa odložili darilo na gradbišče 
pravega zadružnega doma in jo odku-
rili domov. Ljudje, ki so hiteli mimo, 
so se smejali Ivančanom, ker so imeli 
tako »velik« zadružni dom. Toda ne-
katerim zavednim krajanom je bilo 
vendarle nerodno. Zato so naročili 
nekemu fantiču, naj maketo zažge. 
Tako se je trud škodoželjnih Muljav-
cev kmalu spremenil v pepel.
Ne vemo, ali je morda tudi to spod-
budilo Ivančane, da so zadružni dom 
le dokončali in bil je seveda lepši in 
boljši kot muljavski.
Jaz sem v teh 60 letih na ta dogodek 
povsem pozabila, najbrž tudi drugi, 
ki smo doživeli tiste čase. Pa sem šla 

v dokumente preverit, kako je bilo 
v resnici s tem tekmovanjem. Tako-
le piše: Zadružni dom na Muljavi so 
začeli zidati 12. 9. 1952, slavnostna 
otvoritev je bila 21. 11. 1954. Seve-
da imajo Muljavci vse to natančno 
dokumentirano, z omembo zaslužnih 
mož in govornikov. Za Ivančno Gorico 
sem komaj izbrskala, da so zasadili 
lopate že leta 1951. Toda gradbeni 
odbor se je neprestano vbadal s po-
manjkanjem denarja.
Na deveti seji z dne 21. 10. 1951 je 
zadružni odbor sklenil, da bodo za-
radi ukinitve kreditov dom gradili v 
etapah. Delo naj bi steklo spomladi 
leta 1952. Maja so ponovno zaprosili 

za 2,000.000 din kredita za nadalje-
vanje gradnje. Odločeno je bilo, da 
bodo zgradili po načrtu le polovico 
doma. Ko pa se je leta 1954 zače-
la gradnja avtoceste, je novomeško 
podjetje Pionir dograjevalo drugo 
polovico, delno na svoje stroške, ker 
je potrebovalo prostore.
Menim, da so zgoraj opisani pust do-
živeli Ivančani (in otroci, ki smo tedaj 
pešačili v šolo in pasli zijala) 22. fe-
bruarja 1955, saj so jim Muljavci po-
nagajali verjetno šele potem, ko je bil 
njihov Zadružni dom že zgrajen.

Valči Ravbar
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Mesec boja proti raku debelega črevesa in danke

Pravočasna udeležba v programu SVIT 
rešuje življenja
Marec je mednarodni mesec boja proti raku debelega črevesa in danke in na Nacio-
nalnem inštitutu za javno zdravje (NIJZ) v teh dneh še posebej opozarjamo na pomen 
rednega udeleževanja presejalnih pregledov v Programu Svit. 
Presejanje je dokazano učinkovito 
sredstvo za pravočasno odkrivanje in 
s tem tudi uspešno zdravljenje raka 
na debelem črevesu in danki. Če je 
odkrita pravočasno, je to povsem oz-
dravljiva oblika raka. 
Po številu na novo obolelih je to dru-
gi najpogostejši rak v Sloveniji. Po 
podatkih Registra raka je v letu 2009 
za rakom debelega črevesa in danke 
zbolelo 1.579 oseb, 791 oseb je zara-
di bolezni umrlo predvsem zato, ker 
je bila bolezen odkrita prepozno za 
učinkovito zdravljenje. Program Svit 
je pokazal pozitivne učinke že dve leti 
po tem, ko je začel delovati, saj je po 
podatkih Registra raka v letu 2011 
za boleznijo umrlo 20 oseb manj v 
primerjavi z letom 2009. Pojavnost 
raka na debelem črevesu in danki 
je do leta 2010 naraščala, leta 2011 
pa je, predvsem po zaslugi Programa 
Svit, začela padati, saj smo s pomočjo 
presejanja zaznali in odstranili že po-
lipe, torej predrakave spremembe, in 
s tem preprečili nastanek bolezni.
Program je namenjen ciljni populaci-
ji, ki je k sodelovanju vabljena s pošto 
na domači naslov. Sodelovanje v pro-
gramu in morebitno nadaljnje zdra-
vljenje vsem, ki imajo urejeno osnov-
no zdravstveno zavarovanje, krije 
Zavod za zdravstveno zavarovanje 

Slovenije. Vabila v program prihajajo 
na dom po pošti, testiranje pa je tre-
ba ponoviti vsaki dve leti. S prepro-
stim testiranjem na prikrito krvavitev 
v blatu, ki se ga izvede v domačem 
okolju, je mogoče preprečiti razvoj 
raka na debelem črevesu in danki.  

Podatki za Slovenijo za leto 2014
V letu 2014 je bilo v Program Svit po-
vabljenih 253.335 oseb, od katerih 
se je 152.475 oseb odzvalo na vabilo. 
Komplet testerjev za odvzem dveh 
vzorcev blata na prikrito krvavitev 
blata je bil poslan 144.144 osebam. 
Za analizo primerne vzorce je vrnilo 
137.801 oseb, med katerimi je ime-
lo 129.693 oseb negativen in 8.108 
oseb pozitiven izvid. 56,64 % pova-
bljene populacije je prejete komple-
te testerjev za odvzem vzorcev blata 
vrnilo (presejana populacija) in tako 
opravilo ključni korak, da se odkrije 
krvavitev v blatu. Tisti, ki so imeli po-
zitiven test, so bili povabljeni na pre-
sejalno kolonoskopijo, da se razjasni 
vzrok krvavitve. Kolonoskopijo je 
opravilo 7.932 oseb, kar predstavlja 
veliko odzivnost na tovrstno preiska-
vo, saj je v podobnih presejalnih pro-
gramih v drugih državah odzivnost 
na presejalno kolonoskopijo bistveno 
nižja. V letu 2014 je bilo po do sedaj 

zbranih podatkih odkritih 159 prime-
rov raka debelega črevesa in danke in 
1.887 oseb je imelo napredovali ade-
nom, kar predstavlja večje tveganje 
za nastanek raka. 
Pri osebah, ki so se do sedaj odzva-
le v Program Svit, smo odkrili okoli 
1300 primerov raka. Ocenjujemo, da 
je med vabljenimi, ki se v program 
ne vključujejo, še okoli 600 oseb, ki 
bi jim raka lahko odkrili v zgodnji fazi, 
če bi se vsi pravočasno vključili v te-
stiranje.

Če vas je pred sodelovanjem v Pro-
gramu Svit zadržalo, da:
- ste prezaposleni in nimate časa;
- ste vabilo odložili in nanj pozabili;
- imate občutek, da ste zdravi;
- nimate težav s prebavo;
- vas je strah pred odkritjem raka 

ali kolonoskopije;
- ste vabilo ponovno dobili ali
- kaj podobnega,
ne odlašajte in izkoristite priložnost, 
da poskrbite za svoje zdravje – odzo-
vite se na vabilo Programa Svit. 

Informacije: 01 620 45 21, 
info@program-svit.si

Nacionalni inštitut 
za javno zdravje

Krajevna organizacija 
Zveze borcev za vrednote 
NOB Stična
Člani Krajevne organizacije Zveze borcev za vrednote NOB Stična, smo imeli 
v petek, 20. 2. 2015, v Partizanskem domu na Pristavi redni letni občni zbor. 
Ob izredno številni udeležbi članov in simpatizerjev smo obravnavali aktualno 
problematiko ter potrdili poročilo o delu krajevne organizacije v preteklem 
obdobju in sprejeli program dela za leto 2015. Vsi smo se strinjali, da bomo 
tudi vnaprej aktivno delovali v duhu ohranitve in prenašanja vrednot NOB na 
mlajše generacije. Na koncu se je Predsednik KO ZB NOB Stična, tovariš Miro 
Volkar zahvalil za množično udeležbo na rednem letnem občnem zboru ter 
poudaril, da so za zelo dobre rezultate v preteklem obdobju zaslužni vsi člani 
naše organizacije. 

Miloš Moretti, 
član Izvršnega odbora Zveze borcev NOB Stična

Predsednik Krajevnega odbora ZB za vrednote NOB Stična Miro Volkar in 
novoizvoljeni član Izvršnega odbora Miloš Moretti
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France Prešeren in OŠ Stična
Če bi France Prešeren živel v 21. stoletju, bi mu starši za šolanje zagotovo izbrali Osnov-
no šolo Stična, saj se vsako leto nanj spomnimo večkrat. Vsako leto se mu tudi pokloni-
mo, še prav posebej pa izstopa prireditev ob slovenskem kulturnem prazniku v mesecu 
februarju. In zakaj izstopa ravno naša prireditev? Odgovor je preprost: ker je naša.
In tako je bilo tudi letos navkljub ne-
katerim organizacijskim »motnjam« 
(če jih lahko tako imenujem: zaradi 
obilnega sneženja prestavljena prire-
ditev, zamenjava ene izmed voditeljic 
in nato še bolezen njene zamenjave, 
nekatere nastopajoče pa bi morali 
kar klonirati, saj bi morali biti na dveh 
mestih hkrati). Pa vendar smo prire-
ditev izpeljali v torek, 10. 2. 2015. 
Kot vsako leto so se tudi letos na 
omenjeni prireditvi predstavili vsi 
pevski zbori matične šole in podru-
žničnih šol Osnovne šole Stična, kar 
nanese 7 otroških in 2 mladinska 
pevska zbora. Že drugo leto zapored 
so vsi zbori zapeli skupaj kot en ve-
lik združeni zbor. Da pa je bilo slavje 
večje, so se nam pridružili še otroški 
pevski zbor Osnovne šole Ferda Ve-
sela iz Šentvida pri Stični, mladinski 

pevski zbor Srednje šole Josipa Jur-
čiča ter dekliški pevski zbor Estrella, 
prav tako iz Srednje šole Josipa Jur-
čiča. Za plesno vzdušje so poskrbeli 
folkloristi matične šole ter Žirafe in 
Krokodilčki iz vrtca Ivančna Gorica, 
enota Pikapolonica. 
Da je bilo letošnje obeleženje kul-
turnega praznika drugačno, je v prvi 
vrsti poskrbel priložnostno sestavljen 
orkester, ki je spremljal vse pesmi, 
druga novost pa je bilo povezova-
nje. Namreč naša šola se je skupaj 
z OŠ Ferda Vesela, SŠ Josipa Jurčiča 
in Vrtcem Ivančna Gorica vključila v 
projekt, katerega uradni naziv je Dvig 
socialnega in kulturnega kapitala v 
lokalnih skupnostih za razvoj enakih 
možnosti in spodbujanje socialne 
vključenosti, kar poenostavljeno po-
meni mreženje, druženje med gene-
racijami in skupnostmi (nosilka pro-
jekta je Šola za ravnatelje, financirata 

pa ga Evropski socialni sklad in Mini-
strstvo za izobraževanje, znanost in 
šport). In to smo s to prireditvijo tudi 

dosegli. Na istem odru so bili skupaj 
predšolski otroci, učenci in učenke 
dveh osnovnih šol ter dijaki in dijaki-
nje sosednje srednje šole. Kar je še 
bolj pohvale vredno, pa je številka, s 

katero se lahko pohvalimo. Na odru 
smo imeli kar 342 nastopajočih. Če 
zraven prištejemo še mentorje, ko-
ordinatorje, spremljevalce, tehnično 
podporo …, je v poklonu Francetu 
Prešernu sodelovalo več kot 400 lju-
di. 
Kulturni praznik pa je tudi priložnost, 
da se nagradi učenke in učence 9. 
razredov, ki so več let delovali na 
kulturnem področju. Teh je bilo le-
tos 17. Vsako leto pa ravnatelj podeli 
Prešernove nagrade nekaterim uči-
teljem oz. učiteljicam. Letos so bile 
nagrajenke kar tri, in sicer Barbara 
Maver, Magdalena Pirman in Barba-
ra Polajžar, poleg ravnatelja Marjana 
Potokarja pa sta jim čestitala tudi 
župan Dušan Strnad in podžupan 
Tomaž Smole. V svojem nagovoru 
je ravnatelj predvsem opozoril na 
pomembnost učiteljskega poklica in 
številne kulturne projekte, ki jih ima-
mo na šoli. 
Tema letošnje prireditve so bile tri 
vrednote: sreča, prijateljstvo in otro-

štvo. Vse pesmi, ki jih je prepeval 
združeni zbor, so na nek način govo-
rile o posamezni vrednoti, s samo-
stojno pesmijo o prijateljstvu pa se 
je predstavil tudi pevski zbor učiteljic 
OŠ Stična. O treh vrednotah so raz-
mišljali tudi voditelji, za piko na i pa 
smo slišali slovensko himno v franco-
ščini. 
Članek zaključujem z besedilom ene 
izmed pesmi (Prava sreča, avtorica 
Katja Gruber), ki so jo skupaj peli 
otroški in mladinski zbori ob spre-
mljavi orkestra OŠ Stična: »Le poglej 
to novo jutro, kdo ve, kaj nam bo pri-
čaralo? V dnevu tem lahko se ti zgo-
di, da te sreča ulovi. Le poglej okoli 
sebe, videl boš, da sreča tu stoji. To, 
kar iščeš, ko se dan rodi, pravi so pri-
jatelji. Sreča so prijatelji.«

Urška Petek, prof.

Medgeneracijski most  
in še kaj
V soboto, 14. 2. 2015, je na OŠ Stična, tokrat na PŠ na Krki, 
potekal že sedmi raziskovalni tabor z etnološko vsebino. K 
sodelovanju smo povabili tudi vse učenke in učenke z matič-
ne šole, ki jih je zanimalo raziskovanje pustnega časa. 
Po pozdravu ravnatelja OŠ Stična Marjana Potokarja in vodje PŠ na Krki 
Tončke Rajer smo dan začeli z zajtrkom, ki je na naših taborih tradiciona-
len, s polento in z mlekom. Mentorice in mentorji so nato odpeljali učenke 
in učence v posamezne razrede, ki so jih dan prej skrbno preuredile v na-
črtovane delavnice učiteljice podružnične šole Krka. 
Ob deveti uri smo začeli z delom. Nekateri so »klicali pomlad« z izdelova-
njem rož iz krep papirja, drugi so obudili spomin na otroštvo njihovih babic 
in dedkov s punčkami iz »cunj«, z otroškimi igrami s pomočjo igrač iz nara-
ve ali z domačega kozolca … Obudili so spomin na pletenje košar, pripravo 
čebelnjaka na pomlad; ugotovili so, za kaj vse je uporaben čebelji vosek.   
Posebej zanimivo je bilo videti, kako so nekoč dekleta vezla, kvačkala, izde-
lovala različno okrasje zase ali kot darilce ob posebnih priložnostih. 
Ker je ravno ta dan »praznoval« tudi sv. Valentin, ki je zaščitnik vseh zalju-
bljencev, hkrati pa je bila tudi pustna sobota, smo nekaj delavnic posvetili 
tudi temu: tako so nekateri izdelovali lectova srca, oblikovali voščilnice za 
zaljubljene, šivali »valentinčke«. Poskrbeli so za izvirno poslikavo obrazov, 
izdelovali afriške maske, barvali in vezli beneške maske. 
Pust mora biti »mastnih ust« - za to je poskrbela skupina, ki je napekla 
slastne »miške«, hkrati pa še piškote in potičke, ki so jih obesili po grmovju 
pred šolo. Tudi starši so nas pocrkljali z nekaj pladnji različnega peciva, ku-
harici z dobro enolončnico in s krofom, vmes pa še z jabolkom in s kosom 
kruha. 
Na našem taboru ni manjkalo »šegavih« čajčkov, glasbe, plesa v nošah, 
ki so jih bili včasih oblečeni otroci, seveda ob spremljavi harmonike; da 
so dekleta odšla s tabora še lepša, fantje z novimi frizurami, marsikateri s 
pravo pustno frizuro, je poskrbela frizerka. 
Posebej zanimivi so bili »gregorčki«, sicer malo prezgodnji, a pri spustu po 
reki Krki »čarobni«. Z njimi so otroci odvrgli zimsko luč in v hiše spustili na-
ravno svetlobo. Da se ne bi zgodilo kaj hudega, so poskrbeli gasilci s Krke. 
Tudi kraj, kjer smo gostovali, je bilo treba spoznati. Skupina učenk je doku-
mentirala zanimive zgradbe, stare hiše, ki so »ušle« modernizaciji …
Zaključek – predstavitev dela skupin in ples v maskah. Za glasbo je poskr-
bel »krški« hišnik. Nepozabno, posebej sodelovanje različnih »letnikov«, 
od najmlajših do tistih v najlepših letih; radovednost si je iskrivo podajala 
roko z izkušnjami! Tako se posebej zahvaljujemo vsem zunanjim sodelav-
cem našega tabora: Andrejki Butara, Tatjani Smrekar, Danici Petrič, Dragici 
Vodenšek, Tatjani Meglen, Ivanu Rusu, Andreju Kambiču, Henriku Zalete-
lju, Pavletu Markoviču, Miru Svetini, Zdravku Miklavčiču. 
Prisrčna hvala vsem, ki ste omogočili, da je bil dan na PŠ Krka tako ustvar-
jalen. Podrobnosti si boste lahko prebrali v 2. številki našega etnološkega 
časopisa Potujemo skozi čas, ki na šoli izhaja že osmo leto.

Zapisala: Zlata Kastelic, prof.

Z nagrajeno fotografijo do 
novih golov
Rokomet je hitra igra. Rokometna žoga lahko potuje tudi s hitrostjo preko 100 
km/h. Malce manj sicer pri otroškem rokometu, pa vendarle je dogajanje na 
igrišču tudi pri malih rokometaših zelo dinamično. In ravno to gibanje je bilo 
treba ujeti v objektiv, kar je predstavljalo mladim fotografskim mojstrom velik 
izziv. Elan Inventa je namreč pred meseci objavil foto natečaj »Rokomet in 
otroci« in bil deležen velikega odziva. Nanj se je prijavilo kar 46 osnovnih šol, 
med njimi tudi naša domača, stiška. 
Izbor najboljših fotografij so zaupali profesionalnemu športnemu fotografu 
Urošu Hočevarju. Ta je bil nad fotografijami prijetno presenečen, namesto de-
setih so jih nagradili kar 15 in med njimi izbrali tudi fotografijo OŠ Stična, ki je 
nastala pod kreativnim objektivom učenke Brine Omahen. Izbranim nagrajen-
cem čestitamo, veselimo pa se tudi nagrade - seta IHF rokometnih golov Elan. 
Kot so sporočili iz Elana, bodo goli v najkrajšem možnem času dostavljeni in 
zmontirani. Mladi rokometni upi bodo lahko tako še naprej »brusili« metanje 
žog, pardon, zadevanje golov. 

Špela Batis

Teater Šentviški 
(Ljubljana-Šentvid)

vabi na ogled komedije v dveh dejanjih 

ANGEL VARUH ALI KDO 
JE G. SHAFFLER?

Predstava bo v petek, 
6. marca 2015, ob 19.30 uri, 

v Domu kulture, v Šentvidu pri Stični.
Nagrajena fotografija OŠ Stična (foto: Brina Omahen)
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Kamerun – navdušujoče 
Teja Cimperman je študentka razrednega pouka na Pedagoški fakulteti. Kot 
zelo aktivna študentka se je med lanskimi počitnicami odločila, da v okviru 
Voluntariata – zavoda za mednarodno prostovoljno delo poišče možnost uče-
nja otrok v tujini. Možnost je dobila v Kamerunu in se tako poleti za mesec 
in pol kot prostovoljka odpravila tja in poučevala otroke v tamkajšnjih šolah.
Decembra je predavala o tej izjemni izkušnji v Mestni knjižnici Otona Župan-
čiča, prišla pa je tudi na Podružnično šolo Višnja Gora, in sicer v sredo, 18. 2. 
2015.

Čebelarski krožek na podružnični 
osnovni šoli Krka
Čebelarsko društvo Krka in Zagra-
dec, ki deluje že 107 let, ima v svo-
jih Pravilih delovanja ČD med prvimi 
nalogami zapisano: »… da na svojem 
delovnem področju povezuje in orga-
nizira delo čebelarjev ter vzbuja med 
mladino zanimanje za čebelarjenje 
in zato organizira v okviru društva 
čebelarske krožke.« To nalogo smo 
si zadali že v nekaj zadnjih letnih 
programih dela. V lanskem letu pa 
nam je uspelo in smo jeseni že usta-
novili čebelarski krožek na Osnovni 
šoli Stična, Podružnična šola Krka, 
v katerega smo privabili 23 mladih 
krožkarjev iz vse okolice. Krožkarji so 
učenci od 1. do 7. razreda, 12 fantov 
in 11 deklic, ki krožek redno obisku-
jejo z velikim zanimanjem in željo po 
spoznavanju te zanimive in čudovite 
čebelice, po kateri bi se v marsičem 
lahko vsi zgledovali. S tem mladi tudi 
kažejo veliko zanimanje za naravo in 
okolje ter skrb za ohranjanje tradici-
je čebelarjenja, ki so jo v naših vaseh 
opravljali naši dedje.  
Pouk poteka v dveh skupinah vsak 
ponedeljek po eno šolsko uro in po 
učnem načrtu Čebelarske zveze Slo-
venije, od katere smo prejeli tudi ne-
kaj učnih pripomočkov. Krožek vodim 
s pomočjo svojih kolegov in somen-
torice učiteljice Mateje.
Soglasje k ustanovitvi krožka je izdalo 
vodstvo OŠ Stična kot tudi starši šo-
larjev. 
Sedaj poteka čebelarski krožek v 
prostorih Podružnične šole Krka. 
Prvi dan je bil spoznavni, kjer smo 
se spoznali in izmenjali že dosedanja 
vedenja o čebelah ter predstavili vse-
bino in delovanje čebelarskega krož-
ka. Pouk smo začeli s spoznavanjem 
same čebele in njenega življenja v 

panju. V nadaljevanju pa za vsako 
srečanje izberemo novo temo, od 
čebelje družine do njenega domova-
nja in pridelkov ter koristi za okolje in 
naše zdravje. Vso vsebino popestri-
mo tudi z ogledi filmov in obiski pri 
bližnjih čebelarjih. Občasno imamo 
tudi preverjanje znanja, ki ga krož-
karji nestrpno pričakujejo, saj poteka 
v smislu hitrih odgovorov skupin, kot 
pri »malih sivih celicah«, popularni 
oddaji s televizije.
Za izvajanje praktičnega pouka in sa-
mega dela s čebelami potrebujemo 
učni čebelnjak. Samo izvedbo inve-
sticije in postavitev čebelnjaka načr-
tujemo v letošnji pomladi. Čebelnjak 
bo stal blizu podružnične šole, na ve-
čji parceli, kjer načrtujemo tudi posa-
ditev medovitih rastlin.
Postavitev učnega čebelnjaka in vrta 
medovitih rastlin bo prispevek v tu-
ristični ponudbi kraja in bo sestavni 

del Turistično informativnega centra 
na Krki, kjer bodo skupaj nastopala 
krška društva.
Del sredstev že sami zbiramo, del 
materialnih sredstev in prostovolj-
na dela pri postavitvi pa bomo tudi 
izvedli člani društva. Vsaka pomoč 
donatorjev, podpornikov in ljubite-
ljev čebelarstva nam bo tudi zelo do-
brodošla.
V prihodnje nameravamo povabiti h 
krožku tudi druge občane, ki jih zani-
ma ta dejavnost. 
Omogočili bi jim, da v učnem čebel-
njaku pod vodstvom mentorja skrbi-
jo tudi za lastne čebelje družine. Še 
posebej bi radi pritegnili občane iz 
tretjega življenjskega obdobja, ki so 
tudi že izrazili zanimanje za sodelo-
vanje. 
                                                                                               

Marjan Volaj, 
ČD Krka in Zagradec                                                 

Obiskali smo  
Radio Zeleni val                         
V petek, 20. februarja 2015, malo pred začetkom zimskih počitnic, smo se 
nekateri učenci, radijski in časopisni novinarji Osnovne šole Ferda Vesela 
Šentvid pri Stični, odpravili v Grosuplje. Obiskali smo namreč Radio Zeleni val. 
Naše nadvse zanimivo spoznavanje radijskega medija se je začelo ob 13. uri, 
ko smo se polni pričakovanj odpravili na pot. Že na vratih studia nas je pri-
jazno sprejela ga. Irena Djukič, moderatorka, ki je tisto popoldne skrbela za 
nemoten potek programa. Učenci smo si najprej ogledali studio, povabljeni 
pa smo bili tudi k sodelovanju v programu. Povedali smo, od kod prihajamo, 
nekaj tudi o našem šolskem radiu, pozdravili smo svoje starše in učitelje ter si 
izbrali dve glasbeni želji.

Učenci so bili nad njeno predstavitvijo Kameruna navdušeni. Veliko so izvedeli 
o rasizmu ter o kulturi in običajih Kamerunčanov. Videli so, kako pri njih po-
teka pouk in da otroci z veseljem obiskujejo šolo, saj jim predstavlja vrednoto 
– okno v boljšo prihodnost.
Predavateljica je sama zapisala: »Izvedeli boste o Kamerunu, o njihovi kulturi, 
ki me je osvojila s svojo brezčasnostjo, odprtostjo, upanjem, povezanostjo in 
kljub težkemu življenju – s smehom.«

Petra Rus Mušič, prof.

Po začetni tremi, ki pa ni trajala dolgo, smo se z novinarjem g. Gregorjem Pa-
lovšnikom pogovorili o novinarskem in tehničnem segmentu radijskega dela, 
si ogledali radijske prostore ter spoznali naloge marketinga, tajništva in tehni-
kov. Naše navdušenje nad videnim in slišanim je bilo veliko, še posebej veseli 
pa smo bili sodelovanja pri snemanju radijskega oglasa. 
Po uri prijetnega druženja s popoldansko radijsko ekipo smo se ustavili še v 
bližnji piceriji. Tu smo se okrepčali in pogovorili o novi izkušnji, potem pa smo 
se zadovoljni odpravili proti domu.

Ana Koželj, 8. razred
OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični
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Dvojno Srebrno priznanje 
dijakom Srednje šole Josipa 
Jurčiča Ivančna Gorica
Turistična zveza Slovenije vsako leto organizira Festival Več znanja za več tu-
rizma. Letošnja tema festivala so bile Zgodbe turizma. Naši dijaki so pod vod-
stvom mentoric Jožice Strmole in Ane Godec sodelovali z dvema projektoma.

Dijaki so z mentoricama pripravili naslednja projekta:
• Kozufest; dijaki so poskušali delo našega rojaka Josipa Jurčiča Kozlovska 

sodba v Višnji Gori prikazati na zabaven način.
• V krogu se vrtimo; dijaki so se naslonili na zgodbo, da je leta 1825 go-

spodinja Kavčeve domačije Marija Kek, v kateri danes domuje Turistična 
kmetija Grofija, šla prat perilo k virskemu Studencu in tam ujela človeško 
ribico ter jo prinesla domov.

Dijaki so se 28. 1. 2015 udeležili sejma Turizem in prosti čas ter v okviru sejma 
in festivala predstavili svoja projekta ter dosegli dvojno srebrno priznanje, za 
kar jim iskreno čestitamo. V ta namen so izdelali tudi modelček za piškote v 
obliki človeške ribice ter z okusnimi piškoti pogostili obiskovalce sejma.

Jožica Strmole in Ana Godec, mentorici dijakov

Mladi ekonomisti širimo turizem 
v naši občini s Kozlovsko sodbo 
malo drugače
V sredo, 28. 1. 2015, smo se četrtošolci Srednje šole Josipa 
Jurčiča-smer ekonomski tehnik udeležili tekmovanja Več 
znanja za več turizma, ki ga organizira Turistična zveza Slo-
venije. Tekmovanje je potekalo v okviru sejma Alpe Adria 
»Turizem in prosti čas«. Osvojili smo srebrno priznanje.

Informativni dan na Srednji šoli Josipa 
Jurčiča Ivančna Gorica
Morda ste bili sredi februarja na in-
formativnih dnevih v kakem izmed 
mestnih središč in ste se soočali z 
gnečo in šolskim vrvežem? Na Sre-
dnji šoli Josipa Jurčiča resda ni bilo 
velike gneče, ustvarjalni vrvež pa je 
pri nas vedno, ne samo ob dnevih, ki 
so široko odprti za javnost.
O odličnih dosežkih naših dijakov 
smo poročali že velikokrat, brali ste 
že o nadpovprečnih rezultatih na ma-
turi, o zlatih maturantih, vrhunskih 
uvrstitvah na tekmovanjih in o uspe-
hih, ki jih na svoji študijski in poklicni 
poti nizajo dijaki po zaključku šolanja 
pri nas. Pripovedovali in pisali smo o 
kvalitetni gimnaziji in inovativni sre-
dnji ekonomski šoli, o projektih, pre-
novah, praksi v tujini in sodelovanju 
na mnogih področjih izven šolskih 
okvirov. Kot vse kaže, pa zanimanje 
za našo šolo in za programa, ki ju 
razpisujemo, vendarle ni takšno, kot 
bi si ga želeli. Privlačnost velikih šol, 
mest, obljubljena svoboda in vpliv 
javnega mnenja počasi, a vztrajno 
spodkopavajo tiste vrednote izobra-
ževanja v domačem kraju, ki smo jih 
od nekdaj zagovarjali, jih razvijali in 
ki so, resnici na ljubo, vedno odlično 
sledili zastavljenemu cilju – vzgojiti in 
izobraziti zadovoljne, uspešne, odgo-
vorne in srčne mlade ljudi.
Kakorkoli že – tudi pri nas smo imeli 
informativni dan za oba zgoraj ome-
njena programa. Bodočim dijakinjam 

in dijakom ter njihovim staršem smo 
podrobno predstavili šolanje na naši 
šoli. Seznanili smo jih s posebnostjo 
in prednostjo izobraževanja pri nas 
in jim predstavili možnosti, ki sledijo 
po zaključku šolanja. Peljali smo jih 
na ogled po šoli, jim pokazali sobo za 
sprostitev, kjer se dijaki zadržujejo v 
prostem času, pa fitnes, plesno dvo-
rano, knjižnico in telovadnico.
Gostje so se lahko sprehodili po šoli, 
občudovali valentinova srca, ki so jih 
izdelali vsi razredi na šoli. Ogledali 
so si izdelke natečaja Kozufest, ki na 
domiseln način poustvarja dediščino 
slavnega rojaka, po katerem šola nosi 
ime, ter se posladkali z unikatnimi 
piškoti v obliki človeške ribice. Za za-

ključek pa so ob prigrizku in plesno-
-glasbeni kulisi poklepetali z ravnate-
ljem, profesorji in dijaki. 
Pod črto informativnega dne lahko 
zapišemo nekaj številk – za program 
gimnazija se je zanimalo 77 bodočih 
srednješolcev, za program ekonom-
ski tehnik pa žal le 8. Koliko učencev 
se bo po končani devetletki dejansko 
vpisalo na našo šolo, ne moremo ve-
deti. Za vse imamo prostor, vseh se 
veselimo! Vemo pa že zdaj, da bo 
vzgojno-izobraževalni proces na naši 
šoli še naprej potekal na visoki inte-
lektualni ravni in v spoštljivih medse-
bojnih odnosih.

Dragica Šteh, prof.

Debatni turnir v Ivančni Gorici
Zadnjo letošnjo soboto v januarju je 
bil na Srednji šoli Josipa Jurčiča Ivanč-
na Gorica debatni turnir. Dijaki vseh 
srednješolskih debatnih klubov iz 
cele Slovenije so se zbrali na naši šoli, 
da bi se preizkusili v veščini debatira-
nja, tj. zagovarjanju in utemeljevanju 
svojih stališč. Zavod za kulturo dialo-
ga iz Ljubljane je pripravil tri trditve, 
ki so jih zagovarjale ali zavračale eki-
pe debaterjev. Za večino turnirjev, ki 
potekajo med letom, so trditve zna-
ne vnaprej, tokrat pa so bile nenapo-
vedane oz. impromtu, kar pomeni, 
da se je bilo treba pripravljati pred-
vsem na strukturo govora, seveda pa 
je potrebna tudi splošna razgleda-
nost. Debatna ekipa šteje tri člane, 
ena je ZA, druga pa PROTI. Debato 
ocenjuje sodnik, ki razsodi, katera od 
obeh ekip je bolje zagovarjala svoje 
stališče.
Že od devetih zjutraj so prihajali de-
baterji od vsepovsod, zbralo se je 44 
ekip, 25 jih je debatiralo v sloven-
ščini, 19 pa v angleščini. Pri debati 
v angleščini sta sodelovali tudi dve 
ekipi iz Zagreba. Po uvodnem poz-
dravu ravnatelja Milana Jevnikarja 
in predstavnika Zavoda za kulturo 
dialoga Petra Mesarca se je začelo 
zares. Prva trditev se je glasila Po 
končanem študiju v tujini bi se morali 

vsi diplomiranci za določeno obdobje 
zaposliti v svoji državi, druga Glasbo, 
ki poveličuje nasilje nad ženskami, 
bi morali prepovedati, tretja pa Lju-
dem, ki uporabijo sovražni govor na 
družabnih omrežjih, bi morali zapre-
ti dostop do njihovih uporabniških 
računov. Prva tema je bila zanimiva 
predvsem za četrtošolce, tretja za 
vse, z drugo – torej z razmišljanjem 
o glasbi, ki „poveličuje“ nasilje nad 
ženskami – pa je bil zadovoljen ma-
lokdo, pa je vseeno šlo. Bistvo deba-

tiranja je namreč v zagovarjanju sta-
lišč in argumentiranju.
Srednja šola Josipa Jurčiča  je sodelo-
vala z dvema ekipama: ekipo Ivančna 
A so sestavljale Mojca Jančar, Lana 
Lavrih in Sara Sever, ekipo Ivančna B 
pa Katarina van Midden, Barbara Te-
kavec in Špela Zupančič, pri ekipi A je 
sodelovala tudi Ajda Grmovšek.
Dekleta so se zelo dobro odreza-
la. Maturantke Katarina, Barbara in 
Špela so ekipno dosegle 2. mesto, 
Katarina je bila 8., Barbara pa 10. go-
vorka med vsemi na turnirju, druga 
naša ekipa pa se je uvrstila na sredi-
no med vsemi ekipami. Tako so naša 
dekleta dokazala, da se da poleg le-
pega učnega uspeha sodelovati tudi 
na tako zahtevnem področju, kot je 
debatiranje, in biti pri tem tudi uspe-
šen. Vsi debaterji in njihovi mentorji 
pa so zvečer zadovoljni odhajali iz go-
stoljubne Ivančne Gorice.

Vesna Celarc

Tekmovanje je potekalo cel dan, obiskovalci so si lahko ogledali stojnice sode-
lujočih na tekmovanju, med njimi tudi našo. Dijaki smo se na sejmu predsta-
vili s projektno nalogo Kozufest. 
Za učence Osnovne šole Stična smo razpisali natečaj za maskoto projekta-
-našega navihanega kozla. Z okoliškimi prebivalci smo izvedli anketo. Posneli 
smo kratki videospot, za katerega smo na Facebookovi strani zbirali všečke.
Naš navdih za prireditev »Kozufest« je bila Jurčičeva humoreska Kozlovska 
sodba v Višnji Gori. Kozufest bi bila lahko večja prireditev, ki bi se odvijala v 
oktobra vsako leto, v Višnji Gori. Na prireditvi bi ljudem približali zgodbo o ko-
zlovski sodbi in pisatelja, odvijale bi se stare igre, na ogled bi postavili razstavo 
starega orodja. Potekale bi različne izobraževalne delavnice o stvareh, ki jih 
mladi ne poznajo, starejši pa so jih morda pozabili. Seveda pa ne bi manjkalo 
domače hrane in pijače. Uprizorili oz. zaigrali bi Kozlovsko sodbo.

Aleksandra Zavodnik, 4. d
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Akademik prof. dr. Stane Gabrovec
RAZISKOVALEC 

PRAZGODOVINSKE STIČNE
 (1920–2015)

12. januarja 2015 je v visoki starosti preminil starosta slovenske arheo-
logije akademik prof. dr. Stane Gabrovec, dolgoletni raziskovalec praz-
godovinskih pomnikov stiške okolice.

Življenje in poklicna pot
Stane Gabrovec je bil rojen Kamničan (18. aprila 1920), tam je našel tudi 
svoj zadnji počitek. Živel je zelo polno, ustvarjalno življenje in dočakal visoko 
starost. Zapustil nas je v svojem 95-em letu starosti. 
Maturiral je 1939 na škofijski gimnaziji v Šentvidu nad Ljubljano, tedaj na 
vrhunski srednješolski ustanovi na Slovenskem. Po maturi je vpisal študij kla-
sične filologije na Filozofski fakulteti v Ljubljani. Med II. sv. vojno je bil inter-
niran v Italiji, po kapitulaciji Italije pa mu je uspelo prebiti se v Švico, kjer je 
nadaljeval študij na univerzi v Bernu. Po koncu vojne se je vrnil na študij na 
ljubljanski Filozofski fakulteti. Diplomiral je leta 1948 iz klasične filologije in 
arheologije. V študijskem letu 1956–57 se je kot univerzitetni asistent izpo-
polnjeval na univerzi v Tübingenu, leta 1962 pa je doktoriral s tezo »Prazgo-
dovina Gorenjske« na Filozofski fakulteti zagrebške univerze v Zadru. 
Stane Gabrovec je deloval in ključno sooblikoval slovensko arheološko vedo 
na treh med seboj prepletajočih se področjih: na muzejskem, na univerzi-
tetno-pedagoškem in na znanstveno-raziskovalnem. Tako na prvem kot na 
drugem področju pa ne bi bil tako uspešen, če ne bi bil imel tako široke hu-
manistične izobrazbe, če ne bi bil veliki humanist in vrhunski znanstvenik. 
Gabrovec je služboval v Narodnem muzeju Slovenije. Svojo kariero je začel 
kot kustos leta 1948 in jo zaključil z upokojitvijo kot znanstveni svetnik in dol-
goletni vodja arheološkega oddelka leta 1987. Hkrati je bil leta 1969 izvoljen 
za izrednega profesorja za prazgodovinsko arheologijo ljubljanske univerze, 
kjer je kot pogodbeni profesor predaval na Filozofski fakulteti skoraj 20 let. 
V Narodnem muzeju je Gabrovec s sodelavci preuredil zelo obsežne arhe-
ološke zbirke in dopolnil njihovo dokumentacijo s kartotekami in arhivskim 
gradivom. Gabrovčeva zasluga je bila namreč, da so bili po dolgih letih trde-
ga dela arheološki depoji Narodnega muzeja urejeni, predmeti konzervirani, 
ter depoji dostopni in odprti za nadaljnje znanstveno proučevanje. S tem 
pa je bilo omogočeno, da je lahko prišlo tudi do obnovitve stalne muzejske 
razstave. 

Slava arheološke Stične
Poleg strogega muzealskega dela pa je nadvse pomembno tudi Gabrovčevo 
terensko delo. Z dr. Jožetom Kastelicem je 1948-51 vodil izkopavanje staro-
slovanskega in prazgodovinskega grobišča na Pristavi pri Bledu. Kasneje je 
raziskoval še druga arheološka najdišča, zlasti na Primorskem in Bohinju, 
a najpomembnejše so bile arheološke raziskave v Stični. Od 1960–1975 je 
Gabrovec namreč vodil velika izkopavanja v Stični, najprej mogočne gomi-
le, nato v naselbini na Cvingerju nad Virom ter nazadnje ponovno gomile. 
Ta izkopavanja so prav zaradi Gabrovčevega znanstvenega ugleda prerasla v 
mednarodna arheološka izkopavanja, kar je bil za takratni čas izredni uspeh. 
Pri izkopavanjih so namreč poleg arheološkega seminarja Filozofske fakulte-
te ljubljanske univerze sodelovali Arheološki seminar univerze iz Marburga 
na Lahni (Nemčija) pod vodstvom prof. dr. O.-H. Freya in dr. V. Pingla ter Smi-
thsonian Institute iz Washingtona (ZDA) pod vodstvom prof. dr. S. Foltinyja. 
Arheološka izkopavanja so prinesla pomembna nova spoznanja o mogočni 
naselbini iz železne dobe nad Virom pri Stični – o »belem virskem mestu«, in 
sicer o njenem nastanku v 8. stol. pr. n. št. ter o njenih vzponih in padcih skozi 
celotno 1. tisočletje pr. n. št., dokler ni klonila pod rimsko nadvlado, ko je bila 
dokončno opuščena. Zlasti v starejši železni dobi (8.–4. stol. pr. n. št.) je bila, 
z mogočnimi zidovi utrjena, ena izmed največjih, če ne celo največja naselbi-
na v jugovzhodno predalpskem prostoru in hkrati verjetno najpomembnejše 
središče halštatske kulture na Dolenjskem (glej Gabrovčeve prispevke v Gro-
supeljskem zborniku in objavo: Stane Gabrovec, Stična I. Naselbinska izkopa-
vanja. Katalogi in monografije 28, Narodni muzej Slovenije 1994). 
Nadvse pomembna pa so bila tudi izkopavanja »virskemu mestu« pripada-
jočih gomil. Z izkopavanji velike gomile I (oz. 48) na območju Vrhpolja pri 
Šentvidu je začel že leta 1946 prof. dr. Jože Kastelic, takratni ravnatelj Naro-
dnega muzeja, ki je kot šentviški rojak dobro poznal Stično in njeno okolico. 
Stane Gabrovec pa je nadaljeval Kastelčeva izkopavanja velike gomile in jih 
pripeljal do uspešnega zaključka. Kasneje so sledile tudi manjša izkopava-
nja drugih gomil, predvsem tako imenovane »Tratarjeve« gomile (oz. gomile 
5) na virski gmajni. Raziskave gomil v Stični so odstrle povsem nove vidike 
o načinu pokopavanja v skupinskih, rodovno-družinskih gomilah in s tem 
osvetlila družbeno ureditev ter verovanjske predstave takratnih prebivalcev 
»virskega mesta«, a ne le njega. Na osnovi raziskav v Stični je namreč Stane 
Gabrovec podal nov oris zgodovine dolenjske kulturne skupine, ki je ime-
la med železnodobnimi kulturami Slovenije in tudi v širšem okviru Srednje 
Evrope in Balkana zelo pomembno mesto (glej objave: S. Gabrovec, Stična 
II/1. Gomile starejše železne dobe. Katalog. Katalogi in monografije 37, Naro-
dni muzej Slovenije 2006; S. Gabrovec/ B. Teržan, Stična II/2. Gomile starejše 
železne dobe. Razprave. Katalogi in monografije 38, Narodni muzej Slovenije 
2008/2010).  
Izkopavanje v Stični je bilo v mnogih pogledih pionirsko, kot jih je označil 
sam vodja izkopavanj, Stane Gabrovec. Bilo je dragocena šola modernih iz-
kopavanj in odlična šola za študente arheologije, ne le z ljubljanske univerze, 

temveč tudi z drugih, saj so sodelovali tudi nemški, avstrij-
ski, italijanski, madžarski in ameriški študentje. Z odlično 
izpeljanimi obsežnimi izkopavanji in z nepričakovanimi, 
nadvse pomembnimi rezultati raziskav je Stane Gabrovec 
ponesel slavo arheološke Stične v svet ter tudi povečal svoj 
mednarodni ugled, nedvomno največji, ki ga je kdaj užival 
slovenski arheolog. 
Glavno znanstveno delo Staneta Gabrovca je bilo posveče-
no prav raziskovanju bronaste in železne dobe v Sloveniji. 
V svojih številnih študijah je podal sintezo bronaste in žele-
zne dobe, izdelal je novo kronologijo, v okviru katere imajo 
stiške najdbe ključno mesto. Gre za dela temeljnega zna-
čaja, še posebej njegov koncept periodizacije halštatskega 
obdobja pa je doživel splošno mednarodno odmevnost ter 
obdržal svojo veljavnost vse do danes. Na novo je oprede-
lil kulturne skupine halštatskega in latenskega obdobja na 
Slovenskem ter orisal njihovo kulturnozgodovinsko podo-
bo. Številne so njegovo temeljne raziskave o posameznih 
zvrsteh materialne kulture, mednje sodijo predvsem raz-
prave o zaščitnem orožju, zlasti o čeladah in oklepih, med 
katerimi izstopata prav stiška primerka. Pomembne pa so 
tudi njegove razprave o situlski umetnosti. Na novo je po-
stavil tudi probleme etničnih nosilcev železnodobnih kultur 
na Slovenskem in Balkanu. Rezultate svojih številnih študij 
pa je strnil v sintetičnih prikazih bronaste in železne dobe 
Slovenije in Istre, ki so izšli v okviru monumentalnega dela 
»Praistorija jugoslovenskih zemalja, v IV. in V. knjigi (1983 
in 1987). Ta izjemni opus o jugoslovanski arheologiji, pri 
ustvarjanju katerega je bil Gabrovec aktivno soudeležen, 
tudi kot sourednik V. knjige, je nastal pod vodstvom aka-
demika profesorja Alojza Benca na Akademiji nauka i umje-
tnosti Bosne i Hercegovine v Sarajevu.
Med Gabrovčevimi organizacijsko-strokovnimi dejavnostmi 
je posebne omembe vredna tudi njegova vloga soorgani-
zatorja mednarodne razstave o situlski umetnosti, ki se je 
v zgodnjih 60-letih preteklega stoletja zvrstila od Padove 
preko Ljubljane do Dunaja. Izredno pomembna in hkrati 
častna naloga je bila Gabrovcu zaupana tudi leta 1971, ko 
je vodil sekcijo za bronasto in železno dobo na 8. svetov-
nem kongresu za prazgodovinske in protozgodovinske vede 
v Beogradu. Tvorno pa je sodeloval tudi na veliki evropski 
razstavi o halštatski kulturi leta 1980 v avstrijskem Steyrju.

»Gabrovčeva ljubljanska šola«
Izjemna osebnost pa je bil Stane Gabrovec tudi kot univer-
zitetni profesor. Leta 1969, ko je postal predstojnik oddel-
ka za arheologijo na Filozofski fakulteti univerze v Ljubljani 
profesor dr. Jože Kastelic, do tedaj ravnatelj Narodnega mu-
zeja, je pripeljal na oddelek tudi novega profesorja za praz-
godovinsko arheologijo – dr. Staneta Gabrovca. Skupaj sta 
ustvarila na arheološkem oddelku povsem novo študijsko 
atmosfero, odstirala sta študentom nova obzorja arheolo-
ške vede, predvsem z odličnimi rednimi predavanji in se-
minarji ter ekskurzijami, hkrati pa so se študentom odprle 
nove možnosti sodelovanja na arheoloških izkopavanjih, 
predvsem v Stični. 

S svojimi izredno sistematičnimi in inspirativnimi preda-
vanji ter poglobljenimi seminarji, ki so študente uvajali v 
znanstveno-raziskovalno delo, je Stanetu Gabrovcu kot uni-
verzitetnemu profesorju uspelo pritegniti številne študen-
te, ki so se s svojimi odličnimi diplomskimi, magistrskimi 
in doktorskimi deli izkazali do tolikšne mere, da je postala 
»Gabrovčeva ljubljanska šola« znana v širšem evropskem 
prostoru. Prvi rezultati te šole so bili predstavljeni na med-
narodnem kolokviju v Novem mestu leta 1972, objavlje-
nem v Arheološkem vestniku 24, 1973 (1975), nato pa so 
sledile številne monografske objave, predvsem v mono-
grafijah zbirke Katalogi in monografije Narodnega muzeja 
Slovenije. Prav te objave o najpomembnejših slovenskih 
prazgodovinskih najdiščih, ki so poleg Stične Šmarjeta oz. 
Vinji Vrh na Dolenjskem pa Črnomelj in Podzemelj v Beli 
krajini, Most na Soči na Primorskem ter Šmihel in Tržišče 
pri Cerknici na Notranjskem itd., so plod Gabrovčeve šole, 
so dokaz, kakšen uspeh je požel Gabrovec kot univerzite-
tni profesor. Gabrovčeva šola je postala prepoznavna daleč 
preko meja naše ožje domovine. Njemu gre zahvala, da se 
je arheološki oddelek Filozofske fakultete Univerze v Lju-
bljani in z njim slovenska arheologija dvignila na raven veli-
kih evropskih središč za arheološke prazgodovinske študije. 
Arheološka veda se je Stanetu Gabrovcu kot enemu od vo-
dilnih poznavalcev prazgodovine v srednji in jugovzhodni 
Evropi oddolžila z vrsto priznanj:  
- od 1962 je bil redni član Centra za balkanološke študije 

pri Akademiji znanosti in umetnosti BiH v Sarajevu, 
- od 1963 dopisni član Inštituta za prazgodovino in pro-

tozgodovino Italije,
- od 1972 dopisni član Inštituta za etruščanske in italske 

študije, 
- od 1967 izredni in od 1977 redni član Nemškega arheo-

loškega inštituta, 
- od 1985 dopisni član Bavarske akademije znanosti v 

Münchnu,
- od leta 1987 izredni član in od maja 1991 redni član 

SAZU.

Leta 1996 je Gabrovec prejel nagrado za življenjsko delo 
Slovenskega arheološkega društva, leta 2000 pa je bil odli-
kovan z Zoisovo nagrado za življenjsko delo. 
Trajno priznanje Stanetu Gabrovcu kot odličnemu pred-
stavniku arheološke vede pa predstavlja zbornik, posvečen 
njegovi 60-i obletnici, ki ga je pripravil Narodni muzej Slo-
venije. V njem so zbrane številne znanstvene razprave pro-
minentnih tujih in domačih arheologov. (Situla 20.-21). Za 
njegovo 80. obletnico so mu ustanove, ki jim je dal neizbri-
sen pečat, pod pokroviteljstvom SAZU pripravile znanstve-
no srečanje, v katerem je bil s številnimi prispevki še enkrat 
poudarjen pomen Gabrovca kot univerzitetnega profesorja 
in izjemnega znanstvenika (Arheološki vestnik 52, 2001). Za 
90. obletnico pa je potekala svečanost v muzeju v Kamni-
ku. Njemu na čast je prišlo na grad Zaprice veliko število 
obiskovalcev, med njimi njegovi učenci, kolegi in prijatelji.
Akademik Stane Gabrovec, mednarodno priznan vrhunski 
znanstvenik, je slovensko arheologijo dvignil na zavidljivo 
raven, a je kljub temu ohranil svoje izjemne značajske vrli-
ne. Odlikovala ga je izredna skromnost in človeška toplina, 
zato je bil od vseh izredno spoštovana osebnost. Poslavlja-
mo se od velikana slovenske arheologije. 
Na koncu pa naj obudim spomin tudi na Gabrovčevo ne-
realizirano željo, da bi v Stični, pod pokroviteljstvom Na-
rodnega muzeja Slovenije, postavili stalno razstavo o stiški 
prazgodovini, takrat je bilo mišljeno v stiški gimnaziji oz. sa-
mostanu, in hkrati uredili arheološko pot, ki bi povezovala 
vse pomnike stiške davne in slavne preteklosti.

prof. dr. Biba Teržan

Stična, gomila 48. Izkopavanja Narodnega muzeja Sloveni-
je leta 1962 (arhiv Arheološkega oddelka Narodnega mu-
zeja Slovenije).

Stična, gomila 48. Izkopavanja Narodnega muzeja Sloveni-
je leta 1960. Stane Gabrovec, vodja izkopavanj (arhiv Arhe-
ološkega oddelka Narodnega muzeja Slovenije).
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Predstavitev nove knjige Irme Jančar 
Nova knjiga Irme Jančar je nastala v 
okviru projekta »Srečne hiše« iz Lu-
kovice, ki svoje aktivnosti usmerja v 
pomoč socialno ogroženim in otro-
kom v rejništvu. Gre za slikanico z 
desetimi pravljicami pod naslovom 
»Deset ekozgodbic za lahko noč«. Iz-
kupiček od prodaje knjige, pri kateri 
je avtorica sodelovala kar s šestimi 
ilustratorji, bo namenjen dvema re-
jencema. »Imata težave z angleščino, 
in če se je ne bosta naučila, ne bosta 
uspešna v šoli, tako si bosta zaprla 
vrata za naprej. Zato bomo denar od 
knjige namenili za pomoč pri učenju 
angleščine.« nam pojasni. 
Jančarjeva je doslej izdala tri knjige 
za odrasle: Tonka z Gore (2004), Sledi 
(2005), Polž na verigi (2006), pa tudi 
otrokom je namenila tri: Zmaji iz na-
šega mesta (2008), Čebelica Sivka v 
deželi Medelandiji (2011) in sedaj 
Deset ekozgodbic za lahko noč. Pra-
vljice objavlja v otroških revijah, piše 
pa tudi radijske pravljice za oddajo 
Lahko noč, otroci. 
Življenjska pot jo je najprej vodila v 
Višnjo Goro, učila je v Šentvidu pri 
Stični, potem v Stični, nazadnje v Pir-
ničah pri Medvodah. Ker jo imamo za 

svojo, predvsem zaradi knjig, kjer je 
opisala življenje v naših krajih tako 
kot je bilo včasih, vsako njeno novo 
knjigo pospremimo tudi s predstavi-
tvijo v naši knjižnici. Tokrat je bil pri-
reditveni prostor, žal, premajhen za 
vse, ki so si želeli Irmine iskrivosti in 
pravljičnosti. Upamo, da bo kdaj pro-
stor »zrastel« in bomo bolj pogumno 
vabili goste. Si pa zato kadarkoli lah-
ko izposodite vse Irmine knjige.
In seveda novo, v kateri boste izve-

deli, kaj ponuditi za kosilo izbirčnemu 
zajčku Binčku, koga lahko osreči hleb-
ček kruha, kako lahko pomagamo 
žabici Rezi, kako otroci razveselju-
jejo mati Zemljo, spoznamo nadvse 
prijazni kači, izvemo, kako je Sonce 
pomagalo reki in potočku in tudi, za-
kaj Zemlja potrebuje očala? Vabljeni. 
Lahko jo tudi kupite in tako pomaga-
te rejencema. 

Ksenija Medved

Gostovanje MoPZ Dob v Frankfurtu
V reviji Naša luč, mesečniku za Slo-
vence po svetu, piše, da je med Slo-
venci po svetu praznik slovenske kul-
ture globoko zakoreninjen v njihovo 
zavest. Člani MoPZ Dob so želeli biti 
del tega, zato so se z veseljem odzva-
li povabilu župnika Martina Retlja iz 
Frankfurta na tamkajšnje praznova-
nje slovenskega kulturnega praznika. 
Z župnikom sta nas povezala Rutarje-
va iz Boge vasi. 
Po naporni nočni vožnji smo v so-
boto, 31. januarja 2015, zgodaj zju-
traj prispeli v Frankfurt in prvi dan 
preživeli v prijetni župnikovi družbi. 
Najprej smo si ogledali mednarodno 
letališče, se z avtobusom popeljali 
skozi mesto in se povzpeli na razgle-
dno teraso, zapeli v cerkvi Römer in 
se nastanili v hotelu ob reki Majni. 
Popoldne smo si ogledali še cerkev 
Herz Marien in dvorano pod cerkvi-
jo, kjer so pevci opravili kratko vajo. 
Zvečer so pevci v hotelu s petjem in 
harmoniko navdušili številne turiste. 
V nedeljo zjutraj je bil dobrodošel ju-
tranje-dopoldanski sprehod po Goe-
thejevem mestu, seveda z ogledi. 
Popoldan je sledila sveta maša, ki jo 
je daroval sam župnik Martin Retelj. 

Glasovi naših pevcev so v cerkvi Herz 
Marien še posebno lepo zveneli. Slo-
venska maša s pevci iz Slovenije je 
bila veličasten uvod v prireditev ob 
slovenskem kulturnem prazniku. 
Prireditev je bila prepletena s pe-
tjem MoPZ Dob in nastopi slovenskih 
otrok iz slovenske dopolnilne šole in 
evropske šole. Krasni nastopi, nepo-
zabna recitacija celotnega Povodne-
ga moža ter lepo petje slovenskih 

pesmi.  
Čudovito druženje ob skupni večerji, 
petju, plesu in pogovoru je res pre-
hitro minilo. Nekateri člani zbora so 
se tudi osebno srečali s svojimi znan-
ci, ki že več let živijo v Frankfurtu in 
okolici. Odsev sreče in zadovoljstva je 
bil viden na obrazih vseh, tako gostov 
kot gostiteljev. 

Dragica Eržen

Kulturni praznik na Krki
Že pred kulturnim praznikom je novoustanovljena »Literarna sekcija Kultur-
nega društva Krka« pripravila manjšo razstavo v čast našemu največjemu 
pesniku. Predprostor Družbenega centra Krka smo olepšali z veliko Prešer-
novo sliko in tiskano Zdravljico, ki je bila v velikem formatu faksimila izdana 
prav na dan svečane razglasitve samostojne slovenske države 25. junija 1991. 
Razstavili smo še nekaj izdaj »Poezij«, faksimile Prešernovih pesmi, na mizi, 
okrašeni z gorenjskim prtom in nageljni, pa so bile obiskovalcem na voljo fige 
in ekološki krški krhlji. Med tednom so si razstavo ogledali tudi krški šolarji in 
se spomnili »dohtarja«, ki je delil fige otrokom.

Pika Nogavička na stiških odrskih deskah
Kdo je najmočnejša in najbolj naviha-
na deklica na svetu, ki noče postati 
velika, z dvema oranžnima kitkama, 
pegicami na licih, dvema pisanima 
nogavičkama in s prevelikimi čevlji na 
nogah? Seveda je to Pika Nogavička! 
Na pustno soboto, 14. februarja, se 
je domači publiki predstavila otro-
ška gledališka skupina Drzne in lepi 
s predstavo Pika Nogavička. V pred-
stavi je sodelovalo trinajst otrok, in 
sicer: Urška Glavan, Nataša Lukič, 
Simon Vidmar, Iza Sekirnik, Neža 
Kralj,  Zara Rijavec, Maša Omahen, 
Elizabeta Valič, Barbara Glavan, Ur-
ška Vidmar, Ana Valič,  Zala Žerovnik 
in Pia Pirnat. Skupaj z režiserjema 
Nino Hauptman in Janom Pirnatom 
so spoznavali Piko in njene zanimive 
dogodivščine vse od septembra 2014 
dalje. 

Zgodba Pike Nogavičke je bila odlično 
odigrana, temu primerno pa premi-
era in ponovitev razprodani. Kdaj bo 

našo Piko ponovno možno videti pa 
najdete na www.kd-sticna.si. 

Nina Hauptman, KD Stična

KD Stična vabi
Sobota, 14. 3. 2015, ob 20.00: 

VAJE V SLOGU – 
gledališka predstava v izvedbi ŠODR teatra

Petek, 20. 3. 2015, ob 19.00 
in sobota, 21. 3. 2015, ob 19.00:  

PETER IN VOLK – glasbena pravljica v izvedbi Go-
dalnega orkestra KD Stična z gosti

Vljudno vabljeni!

Irma Jančar s svojo novo knjigo (foto: Janja Ambrožič)

MoPZ Dob ob reki Majni v Frankfurtu

Prireditev na sam kulturni praznik, v nedeljo, 8. februarja, ob 11. uri, se je 
začela z »Zdravljico« v izvedbi krškega pevskega zbora. Nagovor obiskovalcem 
o pomenu kulture in program je povezovala Anica Kozinc ob nežnih zvokih 
citer Ane Koželj. Pesmi sta recitirala Sandra Bradač in Janez Miklavčič (Črčkov 
po domače), pevski zbor pa nam je zapel še »Pod oknom«. Na prireditvi je so-
deloval tudi naš krajan Uroš Koselj, Prešernov daljni sorodnik, ki je predstavil 
svoj pesniški prvenec o Krki z naslovom: »Kaj bi rekel?«. Prešeren na dolenjski 
način …
S tem se je prvi del kulturnega dogodka v Družbenem centru Krka zaključil. 
Drugi del proslave so zagreti krški ljubitelji kulture nadaljevali s krajšim po-
hodom proti Hočevju in tako izkoristili prelep zimski dan. Obilen sneg je po-
hodnikom sicer preprečil, da bi obiskali hočevske gobarje v njihovem domu v 
Šentrumarju, zato pa sta jim Majda in Drago Grm pripravila prijeten sprejem 
v gasilskem domu v Hočevju, kjer je sledila še prava krška zdravica in nekaj 
recitalov v bolj sproščenem vzdušju. 

Tudi Prešernova neobjavljena dela z nekoliko žgečkljivo in hudomušno vsebi-
no pohodnikom niso bila tuja.
Seveda ni manjkalo dobre kapljice in tudi domač ričet iz domače kuhinje Ko-
zinčevih ni manjkal. Bilo je res veselo. Praznovanja se je udeležil tudi naš ča-
stni krajan in častni občan Ivančne Gorice, slikar France Slana, tako da je imel 
kulturni praznik na Krki visoko umetniško podporo!
      

Andrej Tomažin
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Knjižnica Ivančna Gorica

DOGAJANJE V KNJIŽNICI
Za nami sta že dva meseca. Gostili 
smo dve pisateljici; Mileno Matko in 
Irmo Jančar ter se z bralnim klubom 
udeležili srečanja s pisateljico Polono 
Glavan v Grosuplju. Sodelovali smo 
na občinski prireditvi »Pomen doma-
če knjige za lokalno okolje« z okro-
glo mizo na temo domoznanstva, se 
srečevali v bralnem klubu, na urah 
pravljic, delavnicah na temo recikli-
ranja hrane in ročnih del, sprejemali 
skupine, izvajali projekt »Rastem s 
knjigo«, se srečali z mladimi novinarji 
in, seveda, vsak dan poskrbeli, da je 
bila za vsakogar na voljo vsaj kakšna 
knjiga. Tudi med počitnicami smo se 
dobivali s skupino od 25 do 30 otrok 
na Krtkovih zimskih počitnicah v knji-

žnici. Otrokom smo pripovedovali 
pravljice in se igrali družabne igre na 
temo dobrodelnosti. Zbirali smo za-
maške, pisali pismo v dom ostarelih 
in se srečali s predstavnico Karitasa 
(in tudi članico našega bralnega klu-
ba), Emo Grünbacher, ki je povedala, 
kako se lepo obnašamo do babic in 
dedkov. Damjan Rogelj je z nami delil 
izkušnjo o tem, kako najde svojo sre-
čo invalid – prav kakor Lev Rogi v pra-
vljici – v samostojnosti in ustvarjanju. 
Se že pripravljamo in vas vabimo na 
nove dogodke. Se vidimo. 

URE PRAVLJIC S PALČKOM 
BRALČKOM
Vsako tretjo sredo, ob 17. uri, med 
nas pride Palček Bralček in pripove-

duje nove pravljice. Igramo se tudi 
besedne igre, se sladkamo s Palčkov-
imi piškoti, Palček tudi kaj začara in 
zapoje. Primerno je za otroke od 6. 
do 99. leta starosti. Srečanja bodo 
spet 18. marca in 15. aprila.

DOBRA MISEL ZATE: Cikel 
delavnic za samopomoč
Vsak četrti petek bodo v knjižnici 
posebne delavnice, predavanja oz. 
predstavitve knjig, s katerimi lahko 
izboljšamo kakovost svojega življe-
nja, odnose, naše ravnanje. V tem 
ciklu se bodo predstavile  različne 
predavateljice, vsaka ima kako dobro 
ali uporabno misel za vsakogar izmed 
nas. Vsa srečanja so brezplačna. 27. 
marec in 24. april ob 17. uri sta na-
menjena predavanjem Ane Vatovec. 
Novinarka Ana je z nami že delila zna-
nje o energijski medicini in naletela 
na velik odziv. Še enkrat vas vabimo 
na ponovitev delavnice iz energij-
ske medicine »5-minutna dnevna 
rutina«. Izvedeli boste kup koristnih 
nasvetov in vaj, kako si pomagati in 
poskrbeti za svoje zdravje - hitro in 
enostavno. Utrjevanje znanja ne ško-
di. V drugem terminu bo Ana pred-
stavila energijsko medicino proti 
stresu. Ponuja povsem naravne, pre-
proste tehnike, s katerimi si lahko po-

magamo v kriznih situacijah sprostiti 
jezo, tesnobo, paniko in odpraviti na-
kopičene stresne napetosti, ubežati 
krempljem strahu. Prijave zbiramo 
na tel. št. 7878 121 ali osebno pri 
pultu. 

USTVARJAMO IZ KNJIG: De-
lavnice ročnih del za odrasle
Kadar ni drugega učitelja, si lahko 
pomagamo s knjigami. Tam so skrita 
mnoga znanja, tudi ročne spretnosti. 
Z malce usmeritve animatorke Rena-
te izdelujemo izdelke za različne pri-
ložnosti. Nadaljujemo cikel »Ustvar-
jamo iz knjig«. 11. marca, ob 17. uri 
bomo spoznali umetnost izdelovanja 
mil in dišav (predavanje s kratko de-
monstracijo izdelave). 17. aprila ob 
17. uri pa nam bo Ema Grünbacher 
v okviru njene male velikonočne raz-
stave vezenin predstavila umetnost 
vezenja. Prijave zbiramo na tel. št. 
7878 121 ali osebno pri pultu. 

BRALNI KLUB »KRANJSKA 
ČBELICA«
V bralnem klubu se srečujemo vsak 
prvi torek v mesecu ob 17. uri. V mar-
cu smo prebrale knjigo »Prepričeva-
nja«, se srečale z Jane Austen, nje-
nim neprekosljivim kritičnim očesom 
za malomeščansko življenje in malo 

tudi za romantične zaključke. Naj bo 
teh čim več tudi v pomladi, ki prihaja. 
V aprilu bo srečanje prestavljeno na 
drug termin, pravočasno vas bomo 
obvestili, morebitni novi člani pustite 
kontakt pri pultu v knjižnici. 

MEDGENERACIJSKO BRANJE 
»RASTEM S KNJIGO«
Bralni klub »Kranjska čbelica« se je v 
mesecu februarju priključil državne-
mu projektu Javne agencije za knji-
go, pri katerem različne generacije 
berejo isto knjigo in se o njej pogo-
varjajo. Združili smo se z OŠ Stična in 
dobimo se že 24. marca ob 13.30 v 
šolskih prostorih. Kakih 20 nas je že, 
ki se bomo pogovarjali o knjigi Janje 
Vidmar: Pink. Vabljeni tudi novi inte-
resenti, knjigo dobite v knjižnici – in 
ostane vaša. 

RAZSTAVNA DEJAVNOST bo 
še do maja namenjena starejšim, na 
jesen pa se bomo zopet obrnili k mla-
dim. Vabimo vas, da se nam oglasite 
na tel. št. 031 707 978 in se dogovo-
rimo za možnost predstavitve vaših 
likovnih ali fotografskih del od sep-
tembra do decembra. Marca se nam 
bo s pregledno razstavo predstavila 
Milka Gruden, sicer predsednica li-
kovnega društva Ferdo Vesel iz Šent-
vida pri Stični. 

Mavrična kultura za vse
TATJANA LAMPRET, PREJEMNICA SREBRNE PLAKETE 
ZA ŽIVLJENJSKO DELO
Tatjana Lampret je 28. januarja na 
slavnostni prireditvi v Ljubljanski fil-
harmoniji prejela srebrno plaketo 
Javnega sklada RS za kulturne dejav-
nosti, za ustvarjalno, pedagoško in 
organizacijsko delo v ljubiteljski kul-
turi. Tatjana Lampret, daljna sorodni-
ca in rojakinja velikega slovenskega 
pripovednika Josipa Jurčiča, je svoje 
življenje posvetila kulturi in izobra-
ževanju. Že kot učiteljica na Osnovni 
šoli Stična je organizirala kulturne do-
godke, proslave, dramatizirala in reži-
rala gledališke igre in tako vsaj delno 
uresničila svoje sanje o gledališču, ki 
se mu je zapisala že v otroštvu. Ko se 
je zaposlila kot strokovna delavka na 
ZKO Grosuplje in nato na JSKD, Ob-
močna izpostava Ivančna Gorica, je 
prišlo v ospredje organizacijsko delo, 
v katerega pa je  vnašala nove vsebi-
ne in oblike in to v občinah Grosu-
plje, Ivančna Gorica in Dobrepolje. S 
svojim pedagoškim čutom je znala v 
ljubiteljsko dejavnost vključevati vse 
generacije, posebej pa se je posve-
čala mladim, katerih razvoj je skrbno 
spremljala. Tako so nastale uspešne 
skupine in posamezniki, ki so dobili 
osnovne temelje svojega delovanja 
in ga lahko razvijali naprej. Ustvarje-
na so bila stabilna kulturna okolja, ki 
delujejo kontinuirano in so tako manj 
občutljiva za tipična nihanja, značilna 
za ljubiteljske dejavnosti. Vsa leta je 
skrbela tudi za ohranjanje in obna-
vljanje Jurčičeve domačije, kjer je da-
nes sodoben muzej na prostem, ki je 
s svojimi živimi vsebinami primerljiv 
z vsemi drugimi spomeniki muzejske 
dejavnosti v Sloveniji. Tatjana Lam-

pret nadaljuje svoje poslanstvo in 
ostaja zvesta ljubiteljski kulturi. V ro-
dni Muljavi predseduje Kulturnemu 
društvu Josipa Jurčiča, dramatizira in 
režira predstave v Letnem gledališču, 
organizira tradicionalna likovna sre-
čanja Ekstempore Muljava, ustvar-
jalne delavnice, literarna srečanja in 
druge prireditve. 
»Tatjana Lampret je v svojem pro-
fesionalnem življenju postavila trde 
temelje za razvoj ljubiteljske in pro-
fesionalne kulture in ustvarila dobre 
pogoje za delovanje društev, ljubi-
teljskih skupin in ustvarjalnih po-
sameznikov. Njene ideje in vsebine 
ostajajo aktualne še danes, zato ji 
je Javni sklad Republike Slovenije za 
kulturne dejavnosti podelil srebrno 
plaketo za ustvarjalno, pedagoško 
in organizacijsko delo v ljubiteljski 
kulturi«, je zapisano v obrazložitvi 
nagrade JSKD RS.

PEVCI USPEŠNO IN PREPOZNAVNO 
NASTOPILI NA TRADICIONALNI RE-
VIJI V ŠENTVIDU 
Letošnja dvodnevna pevska revija 
je ponovno omogočila predstavitev 
vsem kvalitetnim pevskim zasedbam 
na področju vseh treh občin. Pevci s 
svojimi zborovodji vsako leto pripra-
vijo pester, zanimiv in prepoznaven 
repertoar, s katerim se predstavijo 
občinstvu ter strokovnim spremlje-
valcem. Letos je revijo strokovno 
spremljala glasbena pedagoginja in 
zborovodkinja Janja Dragan Gombač.
Na reviji v Šentvidu pri Stični so se 
predstavili Vokalna skupina Šentviški 

slavčki, Moški pevski zbor Vidovo, 
Mladinski mešani pevski zbor Sre-
dnje šole Josipa Jurčiča, Mešani pev-
ski zbor Ambrus, Ženski pevski zbor 
Vidovo, Mala pevska skupina Šen-
tjurski fantje, Mešani pevski zbor Ko-
panj, Oktet fantov KD Stična, Mešani 
pevski zbor Sončni žarek, Moški pev-
ski zbor Šmarje-Sap, Mešani pevski 
zbor Zagradec in Moški pevski zbor 
Ambrus. V Grosupljem so se predsta-
vili še naslednji zbori iz naše občine: 
Mešani pevski zbor Krka, Ženska pev-
ska skupina Estrella in Mešani pev-
ski zbor Zborallica. Reviji v Šentvidu 
pri Stični je prisostvoval tudi župan 
Dušan Strnad, ki je nastopajoče in 
obiskovalce v uvodu tudi nagovoril. 
V nagovoru je še posebej pohvalil or-
ganizatorja Javni sklad RS za kulturne 
dejavnosti, ki že vrsto let skrbi, da 
se nadaljuje kulturna tradicija treh 
sosednjih občin Ivančna Gorica, Gro-
suplje in Dobrepolje. Vsem nastopa-
jočim skupinam je zaželel uspešen 
nastop, poslušalcem pa prijetno po-
slušanje. Vsekakor je revija potekala 
v prijetnem in prijaznem ozračju in 
druženju, ki vzpostavlja številne vezi 
ter nadaljnja sodelovanja med po-
samezniki in društvi na nivoju sku-
pnih projektov vseh treh občin. Vse 
pevske zasedbe pa so prejele tudi 
pesmarico Preproste besede, ki jo je 
JSKD RS založil ob praznovanju oble-
tnice rojstva Rada Simonitija. S tem 
gradivom bodo ponovno v naslednjih 
letih zaživele njihove nove vokalne 
interpretacije na ivanških in drugih 
odrih širom Slovenije in v mednaro-
dnem prostoru.

CIRKUŠKA PREDSTAVA NAVDUŠILA 
IVANŠKE OTROKE
Tretja predstava otroškega abonma-
ja, ki ga organiziramo skupaj z Obči-
no Ivančna Gorica, je v zimsko idilo 
prinesla ruskega žonglerskega in 
cirkuškega profesionalnega ustvar-
jalca Ravila Sultanova, ki je dodobra 
ogrel občinstvo s svojimi cirkuškimi 
vragolijami in intenzivnim vključe-
vanjem otroške in odrasle publike v 
svoj nastop. Zabaven in vesel polurni 

program je predstavil osnove cirku-
ške ustvarjalnosti ter razvil nastavke 
za tovrstno umetnost, ki lahko zaživi 
tudi v drugih javnih in urbanih pro-
storih in za svojo izvedbo potrebuje 
le občinstvo v večji meri kot klasičen 
odrski prostor.

OŠ ŽUŽEMBERK OB KULTURNEM 
PRAZNIKU GOSTILA PROJEKT MO-
DROST IN PRAVICA
Skupaj z žužemberško šolo je ivanška 
izpostava obeležila kulturni praznik 
ter sodelovala na različne načine pri 
vsebinah izvedene prireditve. Na njej 
sta se namreč z založniškim projek-
tom predstavili Darinka Vidic in Dinka 
Petje, ki sta s sodelovanjem ivanške 
izpostave v lanskem letu oblikovali 
knjigo pesmic in ilustracij. Hkrati pa 
smo v mali dvorani številnemu občin-
stvu z žužemberškega konca predsta-
vili svoj projekt prevajanja Jurčičeve 
humoreske in odprli razstavo pano-

jev z ilustracijami preteklih prevodov.
MLADI ŠOLSKI NOVINARJI SO SE 
PONOVNO SREČALI V SPOMIN NA 
NOVINARSKO DELOVANJE JOSIPA 
JURČIČA
Že tradicionalno obeležujemo rojstvo 
Josipa Jurčiča s srečanjem mladih 
novinarjev ivanške občine. Letos je 
sodelovalo 17 nadobudnih učencev, 
ki so svoje izkušnje in znanje ople-
menitili pod mentorskim vodstvom 
Grosupeljčanke Larise Daugul. Larisa 
je novinarka na Planet TV z izkušnja-
mi, ki si jih je v preteklih letih prido-
bila na Zelenem valu ter na številnih 
gledaliških odrih v okviru gledališča 
GGNeNi. Mlade je obogatila s spo-
znavanjem vsakodnevnih izzivov, 
ki jih prinaša novinarski poklic ter s 
konkretnimi napotki, kako pripravi-
ti, oblikovati in izpeljati konkretno 
reportažo. Njihove prispevke bomo 
lahko brali v prilogi Mlado Klasje, v 
prihodnji številki Klasja.

Napoved skladovih prireditev:
OBMOČNA REVIJA PREDŠOLSKI, OTROŠKIH IN MLADINSKIH PEVSKIH ZBOROV 
1. in 2. del, 12. 3. 2015 ob 11.00, OŠ Stična in 13. 3. 2015, Jakličev dom, Videm 
Dobrepolje
Na reviji v dveh delih se bo predstavilo 15 otroških zasedb iz vseh treh občin. 
Revijo bo letos spremljal Matjaž Vehovec.  

OBMOČNO SREČANJE OTROŠKIH FOLKLORNIH SKUPIN 2015
19. 3. 2015, 17.00, Jakličev dom, Videm Dobrepolje
Na tradicionalnem srečanju se bo predstavilo pet otroških zasedb, ki bodo na-
stopile pod budnim očesom strokovne spremljevalke Nine Luša.

SLIŠAL SEM BOBEN TOLČI, ZADNJA PREDSTAVA OTROŠKEGA ABONMAJA 
IVANČNA GORICA
20. 3. 2015, 17.30, Kulturni dom Ivančna Gorica
Predstava nam prinaša vpliv in kulturo Afriške glasbe v izvedbi Matevža Gregori-
ča in Lutkovnega gledališča Koruzno zrno. Mladi bodo ponovno lahko spoznavali 
nove glasbene kulture in širili ustvarjalna obzorja domišljijskih svetov.

OBMOČNO SREČANJE OTROŠKIH LUTKOVNIH SKUPIN
25. 3. 2015, 9.00-13.00, Kulturni dom Grosuplje
Srečanje letos prinaša štiri lutkovne predstave, ki so nastale v preteklem letu 
tudi s pomočjo mentorstva na seminarju, ki ga je izvedla sokrajanka Maja Peter-
lin iz Zagradca. Strokovno spremljanje: Katja Povše.

OBMOČNO SREČANJE OTROŠKIH GLEDALIŠKIH SKUPIN 1. IN 2. DEL
26. - 27. 3. 2015, 9.00-13.00, Kulturni dom Grosuplje
Srečanje bo strokovno spremljala Ana Ruter. Na njem se bo z novo gledališko 
produkcijo, ki je nastala v okviru šol in društev, predstavilo devet otroških gleda-
liških skupin iz vseh treh občin. 

Simona Zorko

Enota Ivančna Gorica, Cesta II. Grupe odredov 17
1295 Ivančna Gorica, tel. št.: 787 81 21
sikivancna@gro.sik.si

PON., TOR., SRE., PET. od 9. do 19. ure
ČET. od 9. do 14. ure 
SOBOTA od 8. do 13. ure

KRAJEVNE KNJIŽNICE
Odprte so ob četrtkih popoldne, in sicer: 
Višnja Gora: od 13. do 15. ure (788 45 88)
Stična: od 13. do 15. ure (051 236 436)
Šentvid: od 16. do 18. ure (051 236 436)
Krka: od 16. do 18. ure (780 65 45)
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Državno rokometno prvenstvo v polnem teku
Februarja se je v Katarju končalo sve-
tovno rokometno prvenstvo, na kate-
rem so slovenski rokometaši osvojili 
zelo dobro 8. mesto. Po premoru se 
tako nadaljuje rokometno državno 
prvenstvo in v nadaljevanju so roko-
metaši RK SVIŠ Ivančna Gorica od-
igrali tri tekme. Najprej so v Ivančni 
Gorici gostovali aktualni državni pr-
vaki iz Celja, ki so bili pretrd oreh za 
naše fante (22:44). Nato so Ivančani 
odšli na gostovanje v Sevnico, kjer 
so se pomerili s konkurenti za obsta-
nek v ligi. Boljši so bili Sevničani, ki 
so zmagali 29:20 in na prvenstveni 
lestvici zmanjšali zaostanek za SVIŠ-
-em na vsega 3 točke. Na zadnji tek-
mi v domači dvorani je SVIŠ gostil 3. 
uvrščenega na državnem prvenstvu, 
in sicer RK Maribor Branik, ki ga vodi 
selektor Boris Denič. Ivanški fantje so 
prikazali odlično predstavo, polčas 
dobili s prednostjo dveh zadetkov, v 
tesni končnici pa so morali priznati 
premoč Štajercem (31:35). Po 18. od-
igranih tekmah so rokometaši SVIŠ-a 

z 8 točkami na 12. mestu prvenstve-
ne lestvice in bodo morali na zadnjih 
8-ih tekmah za obstanek v elitni 1. 
ligi osvojiti vsaj 4 točke. 
Mlade selekcije RK SVIŠ Ivančna Go-
rica, razen mlajših dečkov A in B, so 
začele s tekmami polfinala državnega 
prvenstva. Starejši dečki B so odigrali 
7 od 14-tih tekem in vseh 7 zmagali 
ter zanesljivo vodijo na lestvici. Če 
bo šlo tako naprej, se bodo tretjič 
zapored uvrstili na zaključni turnir 
najboljše četverice, kjer bi branili 
naslov državnih prvakov. Zelo dobro 
gre tudi starejšim dečkom A, ki so od-
igrali 6 od 14-tih tekem, zabeležili 4 
zmage in 2 poraza in so trenutno 3. 
na prvenstveni lestvici. Kadeti so od-
igrali 5 tekem, zabeležili po 2 zmagi 
in poraza ter 1 neodločen izid in so 
trenutno na 5. mestu prvenstvene le-
stvice. Mladinci so v nadaljevanju od-
igrali 3 tekme, 2 zmagali in 1 izgubili. 
Mlajši dečki A in B začnejo s tekmami 
polfinala državnega prvenstva prvi 
teden v marcu. Redni del državnega 

prvenstva so mlajši dečki B konča-
li na 1. mestu skupine Center II, pri 
čemer so zabeležili 11 zmag in samo 
1 poraz. Mlajši dečki A so končali na 
4. mestu skupine Center II, zabeležili 
so 5 zmag in ravno toliko porazov. V 
kvalifikacijah za uvrstitev v polfinale 
državnega prvenstva pa so premaga-
li Ig. Ob rezultatih mladih ekip velja 
izpostaviti, da so se vse mlade ekipe 
RK SVIŠ uvrstile v polfinale državnega 
prvenstva med 16 najboljših ekip v 
Sloveniji, kar je hvalevreden dosežek. 
Njihova statistika v letošnji sezoni je 
izjemna: skupaj so do 1. marca odi-
grali 91 tekem državnega prvenstva, 
zabeležili kar 64 zmag, 3 neodločene 
izide in samo 24 porazov. To samo 
potrjuje dejstvo, da se z mladimi 
igralci v RK SVIŠ odlično dela, tako da 
bomo lahko v prihajajočih sezonah v 
Ivančni Gorici spremljali odličen ro-
komet v režiji povečini doma vzgoje-
nih igralcev.

Boštjan Košir

Rokometaši igrali za družino 
Adamlje iz Sel pri Sobračah 
Kot smo že poročali v zadnji številki Klasja, je 26. decembra 2014 v sklopu pri-
reditve ob Dnevu samostojnosti in enotnosti ter podelitve priznanj najboljšim 
športnikom občine, v dvorani Osnovne šole Stična potekala tudi dobrodel-
na tekma poimenovana »Rokometno srce«. Na njej so se pomerili sedanji in 
nekdanji rokometaši Rokometnega kluba SVIŠ Ivančna Gorica ter tudi ekipa 
veteranov z županom Dušanom Strnadom na čelu. Prostovoljni prispevki, ki 
so se zbirali v času proslave in tekme, so bili namenjeni štiričlanski, socialno 
ogroženi družini Adamlje iz Sel pri Sobračah.

NOGOMETNI KLUB IVANČNA GORICA

Odmeven prestop igralca Ivančne 
Gorice v 2. angleško ligo?
Gre za igralca Matijo Bobna, ki je je-
seni še igral za NK Ivančna Gorica v 
3. SNL. Matija je doma iz kraja Žvirče 
v Suhi krajini in je prve nogometne 
korake naredil prav pri nas v Ivančni 
Gorici. Nato je igral v Kočevju, v NK In-
terblock Ljubljana, kjer je postal tudi 
reprezentant v mlajših selekcijah ter 
za kratek čas pri Triglavu iz Kranja v 1. 
SNL. Po neuspešni epizodi v Kranju ga 
je vodstvo NK Ivančna Gorica pripe-
ljalo nazaj v matični klub, kjer je pred 
odhodom v Anglijo igral eno leto in bil 
eden nosilcev igre domačega tretjeli-
gaša, ki se bori za vrnitev v 2. ligo. Ma-
tiji Bobnu se je ponudila izjemna prilo-
žnost, saj je NK Ivančna Gorica sklenil 
dogovor o posoji igralca angleškemu 
klubu Bolton, ki v tem trenutku igra v 
drugi angleški ligi, t. i. CHAMPIONSHIP 
LEAGUE, nedolgo nazaj pa je igral tudi 
v elitni PREMIER ligi. 
Prava pogodba še ni podpisana, ali bo, 
bo seveda odvisno od tega, kako se bo 
izkazal na preizkušnji. Matija je že za-
igral na tekmi med mladima ekipama 
Boltona in Readinga, Tekma se je kon-
čala 1:1, Matija je odigral celotno sre-
čanje in bil ocenjen z oceno solidno. 
Če bo prestop uspel, bo to seveda 
tudi za klub velika stvar in potrditev, 
da lahko uspejo tudi fantje iz našega 
okolja. 
Članska ekipa NK Ivančna Gorica se 
medtem pripravlja za napad na vrh le-
stvice v 3. SNL. Odhod Matije Bobna je 
zapolnil Niko Snoj, ki je igral v 1. ligi za 
NK Radomlje. Poleg njega so prišli še 
Jure Vozel, Marko Kuntarič (oba Rado-
mlje) in napadalec Nukič, ki je že igral 
za Ivančno Gorico. Klub so zapustili 
Čatič, Dokič in Đurdevič, ki niso zado-
voljili vodstva kluba. 
Nekaj igralcev je trenutno poškodova-
nih: vratar Barukčič, Erik Koren, Domi-
nik Ožbolt. 
Ivančani so odigrali nekaj prijateljskih 
tekem, predvsem s prvoligašema Za-
vrčem in Krko so se prikazali v dobri 
luči, prav tako z ekipo Radomlje B. Na 
tekmah se članom priključujejo tudi 
igralci iz mladinske selekcije, ki bodo 
v prihodnji sezoni priključeni članski 
ekipi.
Risi odhajajo za dva dni v Italijo, kjer 

bodo odigrali dve pripravljalni tekmi 
na naravnem igrišču. Stroške potova-
nja so si igralci plačali sami.
Za konec priprav »Rise« čaka še tekma 
z NK Domžale in generalka pred pr-
venstvom, tekma z ekipo NK Maribor 
B. Prvenstvo se začne 22. 03. 2015.
Tudi mlajše selekcije so aktivne. Po-
sebej je treba poudariti organizacijo 
tekmovanja »Rad igram nogomet«.  
To tekmovanje organizira in vodi naša 
krovna organizacija NZS in je name-
njena predvsem popularizaciji nogo-
metne igre. Nogomet naj bi preko teh 
akcij ponudili čim širši populaciji otrok. 
V to tekmovanje so vključeni otroci le-
tnikov 2004 in 2006 in je namenjeno 
tako otrokom iz osnovnih šol kot tudi 
otrokom iz nogometnih klubov. Naš 
klub se je v to tekmovanje prijavil že 
drugo leto, saj tako tudi sami veliko 
pripomoremo k popularizaciji in šir-
jenju zanimanja za nogometno igro v 
našem lokalnem okolju. V soboto, 31. 
01. 2015, je NK Ivančna Gorica v špor-
tni dvorani Srednje šole Josipa Jurčiča 
zelo uspešno izpeljal 1. fazo prireditve 
»Rad igram nogomet«. 
V soboto zjutraj so s tekmovanjem 
začeli igralci letnika 2006, ki so priha-
jali iz štirih klubov: NK Ivančna Gori-
ca, ND Ilirija, NK Vrhnika in Juventus 
Academy. Vsi otroci so pokazali veliko 
željo po dokazovanju in po rezultatu 
ter izredno korektno in pošteno igro. 
Najbolj pa so vse otroke navdušile 
spretnostne igre, v katerih so se imeli 
priložnost primerjati s svojimi vrstniki 

iz nasprotnih ekip. Nato so s tekmo-
vanjem začele prijavljene ekipe v ka-
tegoriji U-11-igralci letnika 2004. Naše 
barve je zastopala skupna ekipa enaj-
stletnikov NK Ivančna Gorica-Trebnje. 
Naša skupna ekipa je pokazala zelo 
zavidljivo igro in kar je najpomemb-
nejše, so priliko za dokazovanje dobi-
li prav vsi igralci. Obe ekipi, tako NK 
Ivančna-Trebnje kot ND Ilirija, sta pre-
pričljivo dobili obe tekmi in se kot po-
sladek za konec pomerili med seboj za 
prvo mesto. Naši fantje so že v prvi mi-
nuti zadeli za vodstvo 1:0 (strelec: Žiga 
Potokar), vendar so se gostje kmalu 
preobrnili rezultat v svojo korist. Naši 
pa se tudi po vodstvu nasprotnika z 
2:1 niso predajali in rezultat zasluženo 
poravnali s svojim drugim zadetkom 
na 2:2. Tekma je do konca postregla 
še z nekaj lepimi priložnostmi za do-
sego zadetka, vendar se rezultat ni več 
spremenil. Pri izvajanju 6- metrovk pa 
so imeli več športne sreče in poguma 
igralci ND Ilirija in tekmo dobili 4:3.
Našo skupno ekipo velja za prikazano 
igro zelo pohvaliti. Zahvala je name-
njena tudi trenerju Bekiju Rušitiju, 
ki je vodil skupno ekipo. Zahvala pa 
seveda tudi staršem, ki so na tribuni 
pripravili odlično vzdušje. Zahvala tudi 
vsem, ki so sodelovali pri organizaciji 
tako obsežne prireditve. 

Za NK Ivančna Gorica: 
Aleš Potokar, Matej Sever in  

Simon Bregar

Odmeven zimski turnir 
U-10 v Ivančni Gorici
V soboto, 24. januarja, so člani NK Ivančna Gorica skupaj s starši selekcije 
U-10 organizirali močan turnir za igralce letnika 2005, na katerem so sode-
lovale ekipe iz cele Slovenije. Ekipa NK Ivančna Gorica je nastopala z dvema 
ekipama in uspešno branila ugled ekipe gostiteljice.
Namen turnirja je bil popestriti zimski čas, v katerem rednih ligaških tekem 
na prostem ni. Turnir je potekal v športni dvorani Srednje šole Josipa Jurči-
ča na njem pa je nastopilo 16 ekip iz Ivančne Gorice, Grosupljega, Ljubljane, 
Šmartnega, Domžal, Kranja, Drenovega Griča, Krškega in Kopra. Ekipe so bile 
razdeljene v skupini A in B. V dopoldanskem času so nastopile ekipe iz skupine 
B. Ekipa domačega nogometnega kluba se sicer ni prebila v polfinalne boje, 
se je pa pogumno borila za 5. mesto na turnirju. Po porazu z Brinjem iz Gro-
supljega je ekipa NK Ivančna Gorica B osvojila končno 6. mesto. Uspešnejša 
je bila ekipa A, ki je nastopala v popoldanskem delu turnirja in se prebila vse 
do finala. Za zmago na turnirju je bila na koncu ekipa Krškega pretrd oreh, a 
zadovoljstvo na licih naših risov ni bilo zato nič manjše. 
Tako člani kluba, trenerji kot starši so se izkazali tudi po organizacijski plati. Vsi 
igralci, ki so nastopili na turnirju, so prejeli diplome, prve tri ekipe pokale v 
obliki skulpture nogometaša, prve štiri ekipe pa tudi praktične nagrade. Starši 
so tekom celega dne skrbeli za dobro gostinsko ponudbo in bogat srečelov ka-
terega glavna dobitka sta bila sedemkilogramska čokolada Gorenjka in brez-
plačni vstopnici za ogled nogometnega derbija med Olimpijo in Mariborom. 
Izkupiček dneva bo šel za pomladanske priprave selekcije U-10 v hrvaški Istri. 
Potem pa polni energije in novega znanja v nadaljevanje sezone!

Matej Šteh

Matija Boben (na sliki desno) v dresu NK Ivančna Gorica

V januarju so pobudniki dobrodelne tekme, rokometaši Aleksander Polak, 
Gašper Mamilovič in Jure Ceglar, obiskali štiričlansko družino Adamlje iz Sel 
pri Sobračah in jim izročili zbrana sredstva v višini nekaj več kot 1.600 evrov. 
Zbrana sredstva bodo pomagala predvsem 13-letnemu Blažu, ki ima spinalno 
mišično atrofijo. Kot da to ni dovolj, so Blaževi zadnji izvidi zaznali še osteo-
porozo in tako ima vse več težav z gibanjem. Starejši brat Simon, ki obiskuje 
kuharsko šolo v Višnji Gori, ima zelo izrazito govorno napako, med tem ko je 
oče 90 % gluhonem in brezposeln, mama pa je zaposlena v litijski predilnici. 
Pred časom je družini s pomočjo donatorjev že uspelo opremiti dve fantovski 
sobi, kopalnico in predsobo s centralnim ogrevanjem, tudi po zaslugi gospe 
Judite Rajnar in Tatjane Vatovec, ki si veliko prizadevata za lajšanje stisk, s 
katerimi se soočajo Adamljetovi. 
Gesta, ki so jo ponovno izkazali rokometaši, je že tretje leto zaporedoma več 
kot očitno dosegla svoj namen. Med polčasom dobrodelne tekme je potekala 
tudi dražba dveh dresov nekdanjih trebanjskih rokometašev Staša Skubeta 
(sedaj član RK Gorenje Velenje) in Mihe Zarabca (član RK Celje Pivovarna La-
ško), tudi ta znesek pa je bil seveda namenjen družini Adamlje.  

Gašper Stopar
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Miha Zajc postaja »resen« član 
slovenske biljard scene
Da naš občan in vsestranski športnik Miha Zajc zadnje časa veliko svoje energije usmerja v bi-
ljard, sem v Klasju že omenjal. Kot vse kaže, ga je ta šport dodobra prevzel, saj s svojimi rezultati 
vse bolj opozarja tudi najboljše slovenske igralce, da bo nanj v prihodnosti treba resno računati. 
Sezono 2014 je Miha zaključil na 1. 
mestu v 3. najmočnejši ligi s prepri-
čljivo prednostjo. Po treh sezonah 
tekmovanja se tako seli v 2. ligo. Na 
skupni lestvici vseh licenciranih bi-
ljardistov v Sloveniji
(129) se je povzpel na 21. mesto, kar 
je najvišja uvrstitev kakega »tretjeli-
gaša« v zgodovini tekmovanja.
Decembra 2014 je nanizal nekaj 
odličnih rezultatov: 
2. mesto na Tradicionalnem turnirju 
dvojic v biljardnici Direkt (z njim je 
igral Jožko Marinko)
5. mesto na Državnem ekipnem pr-
venstvu (soigralca v ekipi: Matic 
Grabnar in Nino Porič)
1. mesto na Novoletnem turnirju v 
biljardnici Kaval.
Njegovi rezultati niso ostali neopaže-

ni. V zaključnem komentarju za leto 
2014 na uradni spletni strani Biljar-
dne zveze Slovenije piše takole: »Na 
lestvici druge lige je polno igralcev, ki 
bodo v prihodnji sezoni posegali po 
višjih mestih, a na prvem mestu se 
bo v startu znašel končni zmagova-
lec C lige, Miha Zajc (BK Ilirija), čigar 
napredek v formi proti koncu sezone 
nikakor ni ostal neopažen. Mihu je 
prepričljivejši uspeh v tretji ligi več-
krat za las ušel, je pa pokazal veliko 
potenciala z enim petim mestom 
v prvi in tremi petimi mesti v drugi 
ligi, kar mu je prineslo zalogo točk za 
»pole position« med »drugoligaši« 
naslednje leto«. 
Miha je tako letošnjo 2. ligo začel s 
1. mesta na rang lestvici in po prvih 
dveh tekmovanjih, ki jih je imel to 

mesto tudi uspešno brani. Če bi bilo 

tako tudi na koncu sezone, bo nasle-
dnje leto napredoval v najmočnejšo 
slovensko biljard ligo. To mu seveda 
želimo tudi bralci Klasja. 

Simon Bregar

Namizni tenis na Krki
V medobčinski ligi je ekipa ŠD Krka 2 (Vrhovec, Kuhelj, Bregar in Mali) v prvih 
tekmah sezone pokazala, da je v letošnji sezoni edina ekipa, ki kandidira za 
prvaka. V prvih treh tekmah je proti ekipam, ki na tiho upajo, Velike Lašče, 
Šmarje-Sap 1 in prvi ekipi Krke pokazala, da je trenutno za korak spredaj. Še 
najbolje se jim je upirala ekipa Velike Lašče, za katere je Aleš Smrekar dosegel 
vse tri posamične zmage, kar pa je bilo tudi vse. Proti Šmarju in Krka1 pa so 
slavili z rezultatom 8:2 in pokazali, da je razlika kar precejšnja. Prvi ekipi ŠD 
Krka KGG1 se v sezoni sicer pozna odsotnost Omahna in bo na prihodnjih tek-
mah še precej ranljiva. Prva ekipa Stične je premagala Šmarje-Sap veterane 
9:1 in nakazala, da bo na njih v prihodnje treba resno računati.
ŠD Krka KGG1 v prvi ligi s petimi zmagami deli 6.-8. mesto in se drži zastavlje-
nega načrta. V zadnjem krogu je premoč priznala ekipa Imisa, ki je v zadnjih 
desetih letih osvojila pet naslovov prvakov. V tej tekmi je blestel Luka Mlakar. 
Medtem je ekipa ŠD Krka2, ki se bori za napredovanje v elitno ligo (nobeno 
društvo v Ljubljani nima dveh predstavnikov v prvi ligi) odigrala tri tekme. Z 
ekipo Kamnoseštvo Vogrinec zmagala s 6:3, proti ekipi Sinje Gorice s 5:4 (od-
ločilno igro je dobila Bregarjeva), nato pa proti ekipi Rutine izgubili s 4:5. Za 
ekipo Rutine je Šemrov pokazal vse svoje mojstrstvo in izkušnje in kljub letom 
(aktualni vice prvak Slovenije v kategoriji 65-70 let) premagal vse tri domače 
igralce. Še najbližje je bila Bregarjeva, ki je imela kar tri zaključne žogice, a jih 
ni uspela izkoristiti. V peti ligi pa je KGG Krka3 po uvodnem porazu proti ekipi 
Vrhnike le pokazala, da so z Zrimškom precej boljša ekipa in premagali ekipi 
Tuhinja in Dolskega, zmage za Krko sta prispevala še Globokar in Porenta. V tej 
ligi kraljuje ekipa Stične, ki je še vedno brez poraza in najverjetneje tudi nova 
članica četrte lige, kar je za novince lep uspeh. 

Namizni tenis v Stični
Bojan Vokal, Športno društvo Krka 

Tyson team Gačnik šport krog pred koncem že 
prvaki premierne občinske zimske lige
Krog pred koncem občinske zimske lige v malem nogometu smo že dobili prvake. To so prvi favoriti tekmovanja in 
tudi letni prvaki- Tyson team Gačnik šport. Kljub vlogi prvih favoritov so praktično do konca morali potrpežljivo čakati, 
kajti ekipa FSK Mafijozi jim je tesno dihala za vrat vse do zadnje tekme predzadnjega kroga, ko so medsebojno tekmo 
prepričljivo obrnili sebi v korist prvaki. Zaradi boljše gol razlike v medsebojnih tekmah so zato že pred zadnjim krogom 
nedosegljivi. Liga je kakovostna, kljub temu, da na so na prvi pogled razlike med ekipami velike, organizacija je dobra, 
prav tako sojenje, nekatere tekme pa so tudi zelo dobro obiskane. Zelo kakovostni ekipi, ki sta ves čas krojili vrh, sta še 
Bar pr Livarni in Glumci (tekme zadnjega kroga bodo odločale, katera od teh dveh ekip bo tretja. Imata pa v zadnjem 
krogu obe ekipi huda nasprotnika: Glumci prvake, Bar pr Livarni pa Mafijoze). 
Tudi tekme med ekipami v spodnjem delu lestvice bodo zanimive, saj so preostale 4 ekipe zelo blizu skupaj. V zadnjem 
krogu igra zadnjeuvrščeni VIP proti ekipi MSU team in z zmago se lahko reši zadnjega mesta, ekipa iz Višnje gore pa 
bo igrala proti mladim Ambrušanom. 
Trenutno se za titulo najboljšega strelca potegujejo trije igralci: Anže Ivanjko, Robi Glavan in Kristijan Čož. Tekme za-
dnjega kroga bodo odločile o tem, kdo bo prvi strelec lige. 
Lestvica občinske zimske futsal lige krog pred koncem: 

Ekipa: T Z R P DG PG GR TO.
1 Tyson team Gačnik Šport 13 12 0 1 74 17 +57 36
2 FSK Mafijozi 13 11 0 2 72 22 +50 33
3 Glumci 13 8 1 4 44 39 + 5 25
4 Bar pr‘ Livarni 13 7 3 3 58 32 +26 24
5 ŠDM Ambrus 13 2 3 8 32 44 - 12 9
6 MSU Team 13 3 0 10 34 56 - 22 9
7 Raja Višnja Gora 13 3 0 10 34 73 -39 9
8 V.I.P. 13 2 1 10 25 90 - 65 7

T - tekme, Z - zmage, R - remiji, P - porazi, DG - doseženi goli, PG - prejeti goli, GR - gol razlika, TO - točke 
Simon Bregar

Srednješolski šport
Nogometašice četrte, Vid Muhadžič osmi na regijskem 
tekmovanju v strelstvu
Konec januarja so dekleta 
Srednje šole Josipa Jurčiča na-
stopila na področnem tekmo-
vanju v nogometu, ki je bilo 
v Novem mestu. Nastopila so 
zelo dobro, saj so osvojila 4. 
mesto med dolenjskimi sre-
dnjimi šolami, dosegljivo pa je 
bilo tudi več. 
V svoji predtekmovalni skupini 
so z dvema zmagama nad eki-
pama Gimnazija Novo mesto 
in SŠ Črnomelj osvojila 1. mesto, nato pa so v polfinalu naletela na za odtenek 
boljše nasprotnice (Srednja zdravstvena in kemijska šola NM) in klonila z izi-
dom 1:2. Na tekmi za 3. mesto so dekleta tudi zaradi poraza na prejšnji tekmi 
zaigrala nekoliko slabše od zmožnosti in klonila proti nasprotnicam, ki so jih na 
predtekmovanju že premagale-Gimnaziji NM, zopet z izidom 1:2. 
Za našo šolo so zelo dobro igrale: Vesna Kavšek, Mojca Kadunc (vratarka), 
Maša Tekavčič, Patricija Kastelic, Arxhenda Kadriu, Lea Zaletel, Zala Bregar, 
Nina Longar, Živa Novak in Erika Jarm. Na koncu turnirja so zmagale dijakinje 
Gimnazije Brežice. 
11. februarja pa so na regijskem tekmovanju nastopili še trije naši strelci. 
Tekmovanje je bilo na strelišču Rakovnik v Ljubljani. Vsi trije: Vid Muhadžič, 
Lenart Kastelic in Eva Žnidaršič so nastopili dobro. V ekipni konkurenci lju-
bljanskih in obljubljanskih srednjih šol so osvojili dobro 5. mesto, posamično 
pa je bil najboljši Vid Muhadžič, ki je osvojil 8. mesto. Vsi trije so nastopili v 
konkurenci standardnih zračnih pušk. 

Simon Bregar

ŠD Krka v četrtek, 2. 4. 2015, ob 18 uri, 
v Družbenem centru na Krki organizira

MEDOBČINSKO PRVENSTVO  
OBČIN IVANČNA GORICA, GROSUPLJE,  

DOBRE POLJE IN VELIKE LAŠČE V DVOJICAH.
Pravico nastopa imajo prebivalci omenjenih občin.

Za več informacij pokličite 051/844-325 (Bojan).



28 marec 2015 številka 2Zahvale

Odgovorov na 
vprašanja večna ni,
spomin je tisto kar živi.      

ZAHVALA
ob izgubi naše drage 

MARIJE STRUNA
iz Malih Rebrc pri Zagradcu
(30. 9. 1927–27. 1. 2015)

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom, prija-
teljem in znancem za stisk roke, besede tolažbe in darovane 
sveče, cvetje in svete maše. Zahvaljujemo se tudi župniku 
Sašu Kovaču, Pogrebnemu zavodu Novak in Mešanemu 
pevskemu zboru Zagradec. Prisrčna zahvala tudi delavkam 
Doma starejših občanov Grosuplje za pomoč na domu ter 
g. Slavku Blatniku za poslovilne besede ob grobu in vsem 
ostalim, ki ste nam nesebično pomagali.

Žalujoči vsi njeni

Nenadoma prišlo je tvoje slovo. 
Z žalostjo v srcu zremo v nebo. 
A vemo, da od tam boš gledala 
na nas, 
saj ljubezni ne more izbrisati čas. 
Tvoje utrujeno srce se je ustavilo, 
tvoje pridne roke so omagale, 
toda ostala je ljubezen. 
In ko bomo stopali po poteh, 
ki si nam jih pokazala, 
bomo gledali svet s tvojimi očmi 
in te vedno nosili s sabo v srcu.

ZAHVALA
V 83. letu nas je tiho in hitro zapustila naša draga mami, 
stara mama, prababica, tašča in teta

AMALIJA POLONČIČ
Krulčeva Malka iz Doba pri Šentvidu

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, prijateljem in znancem za vso pomoč, izrečeno 
sožalje, podarjene sveče, cvetje in sv. maše. Hvala vsem, 
ki ste jo imeli radi, jo obiskovali, jo razveseljevali in ji lajšali 
težke dneve. 

Posebna zahvala duhovniku g. Petku za lep obred, MoPZ 
Dob pri Šentvidu za zapete pesmi ter pogrebni službi Per-
par. Hvala vsem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti in 
jo boste ohranili v lepem spominu.

Žalujoči: vsi njeni

Našla si lučko,
ki sveti v temi,
dala zaklad nam si,
ki v jutru žari.

ZAHVALA
V 80. letu je tiho zaspala naša 
mama, stara mama, prababica 

JOŽEFA SMREKAR 
Amraškova Pepca iz Sobrač 8a

(1935–2015)
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, pri-
jateljem in znancem za izrečeno sožalje, darovano cvetje, 
sveče in darovane maše. Zahvaljujemo se g. Petku za lepo 
opravljen obred, pevcem, pogrebnemu zavodu Perpar in KS 
Sobrače za ganljive besede slovesa.
Iskrena hvala kolektivu Peskokopa Kepa d. o. o., KGL d. o. 
o. in BTC d. d.

Žalujoči vsi njeni, ki jo neizmerno pogrešamo.

Veseli s teboj smo živeli,
žalostni smo, ker te več ni.
Ostali so živi spomini,
z nami potuješ vse dni …

ZAHVALA
V 73. letu nas je nenadoma za-
pustil mož, oče in stari ata

ANTON ZAMAN 
iz Šentvida pri Stični

(22. 4. 1942–2. 1. 2015)

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prija-
teljem in znancem, ki ste nam v tem težkem trenutku stali 
ob strani. Hvala dežurni ekipi ZD Ivančna Gorica, dr. Kokoto-
vi in tehniku, ter ekipi prve pomoči Ljubljana.
Posebej se zahvaljujemo gospodu Grebencu in gospodu 
Petku za darovano sveto mašo in molitev ter starejšemu 
cerkvenemu pevskemu zboru Šentvid za lepo zapete pesmi.
Hvala pogrebnemu zavodu Perpar, ga. Dragici Kastelic in g. 
Tomažu Kastelicu za lep govor.

Njegovi najbližji

 Kako je prazen dom, dvorišče,
naše oko zaman te išče,
ni več tvojega smehljaja,
le trud in delo tvojih rok ostaja.

ZAHVALA
Ob nenadomestljivi izgubi naše ljube žene, mame, babice, 
tašče, sestre, svakinje, tete in sestrične

MARIJE BELCL, roj. FEKONJA
(10.09.1940–22.01.2015)

iz Ivančne Gorice

Želimo se iskreno zahvaliti vsem vam, ki ste nam ob žalo-
stnih trenutkih stali ob strani in čutili z nami. Hvala vam za 
vsak ljubeči stisk roke, za tople in sočutne objeme ter iskre-
ne besede v tolažbo. Posebna zahvala pogrebni službi Per-
par za pomoč pri organizaciji pogreba, trobentaču, pevcem 
za zapete pesmi, gospodu župniku ter govorniku iz društva 
upokojencev za ganljive besede slovesa. 
Hvala vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in sosedom, 
ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti.

Žalujoči: vsi njeni, ki jo močno pogrešamo

Bolečina, ki nam v srcu tli,
te v življenje več ne obudi.
Slej ko prej zabriše čas vse bolečine,
a spomin ostane, nikdar ne izgine.

V SPOMIN

TONE SLANA
(29. 9. 1933–25.2.2013)

Minilo je dve leti, odkar si za vedno zatisnil svoje oči, 
vendar si v naših srcih še vedno živ in v naših mislih 
še vedno z nami. Pogrešamo te.

Tvoja žena Ada in otroci z družinami

Zdaj ne trpiš več,
zdaj počivaš kajne!
Sedaj te nič več ne boli,
a svet je mrzel, prazen, opuščen za nas,
odkar te več med nami ni.

V SPOMIN
MILENA KOSEC

upokojena učiteljica iz Ivančne Gorice

Leto dni je minilo, odkar si odšla.
Hvala vsem za vse, kar ste ji v zemeljskem življenju 
naredili dobrega in ker postajate ob njenem grobu.

Njeni
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Jajca položimo v kozico, dolijemo 
hladno vodo, da so jajca lepo pre-
krita. Dodamo žličko kisa. Dodamo 
naravno barvilo. Če je jajc veliko, 
naj ga bo več, ravno tako pa tudi, 
če želimo intenzivnejše barve. 
Voda z jajci naj zavre. Zmanjšamo 
plin in na rahlem ognju kuhamo 15 
minut. Če smo zadovoljni z barvo, 
jajca odstranimo.
Če želimo bolj intenzivne barve, jajca začasno odstranimo in vodo z barvilom 
precedimo (na primer skozi kavni filter). Nato damo jajca in obarvano vodo 
nazaj v kozico ter postavimo v hladilnik. Pustimo stati preko noči.
Jajca, obarvana z naravnimi barvili, se ne bodo svetila, temveč bodo imela 
mat videz. Če želimo, da se svetijo, kanemo na bombažno krpico nekaj kapljic 
olja in z njo zdrgnemo suha jajca.
Naravne barve:
Vijolično modra: cvetovi vijolic; manjša količina olupkov rdeče čebule; hibi-
skusov čaj; rdeče vino (temno, na primer metliška črnina)
Modra: kompot iz borovnic; listi rdečega zelja
Zelena: listi špinače 
Rumenozelena: tenki olupki jabolk sorte zlati delišes
Rumena: limonini ali pomarančni olupki; listi korenja; semena zelene; kumi-
na; 
Rjava: močna prava kava; orehove lupine
Oranžna: mleta paprika; manjša količina olupkov rjave čebule.
Rožnata: rdeča pesa, brusnice
Rdeča: velika količina olupkov rdeče čebule

Jajčni liker s pomarančo
Sestavine: 5 rumenjakov, 1 vanilijev strok (sredica), 260 g sladkorja v prahu, 
250 ml mleka, 200 ml sladke smetane, 200 ml vodke

Priprava: Za velikonočni jajčni liker ločimo jajca. Penasto stepemo rumenjake 
s sladkorjem v prahu in sredico vanilijevega stroka. Dodamo mleko in stepeno 
smetano ter primešamo vodko.
Steklenice pred polnitvijo prekuhamo in dobro posušimo. Jajčni liker prelije-
mo v steklenice ali ga takoj postrežemo.

Korenčkova solata z avokadom
Sestavine: 6 korenčkov, 1 mehek avokado, 1 mali šop bazilike, sol, poper
Za polivko: 2 jedilni žlici medu, 40 ml olivnega olja, 1 neškropljena limona (sok 
in nastrgana lupina), 2 jedilni žlici pinjol (praženih), morska sol, poper
Priprava: Za velikonočno 
solato s korenčkom in avo-
kadom najprej pripravimo 
polivko. Za to zmešamo med 
z olivnim oljem, naribano li-
monino lupinico, nasekljani-
mi pinjolami ter posolimo in 
popopramo.
Korenje očistimo in ga po 
dolžini z lupilnikom nareže-
mo na tanke rezine.
Avokado razpolovimo, od-
stranimo pečko in prav tako 
po dolžini na tanko nareže-
mo. Osmukamo bazilikine 
listke in jih pomešamo s ko-
renčkovimi in avokadovimi 
rezinami.
Polivko polijemo čez solato 
ter še enkrat posolimo in po-
popramo. Solato pustimo sta-
ti 5 minut, jo nato lepo garni-
ramo in takoj postrežemo.

Glazirana velikonočna šunka
Sestavine: 1 kos šunke, 1 čebula, 3 lovorjeve liste, 1 žlička 
popra v zrnu, 5 dl sok stisnjene pomaranče, 1 čili, 3 žlice 
meda, 1 žlička klinčkov, pol žličke soli
Priprava: Svežo, le delno prekajeno šunko v kosu damo v 
lonec, jo prekrijemo z mrzlo vodo in dodamo lovorove liste, 
zrna popra in čebulo. Kuhamo 1 uro na srednjem ognju. V 
kozico pristavimo sok stisnjene pomaranče, med in nase-
kljan čili, ter povremo za eno tretjino, da dobimo lep go-
stljat sirup. 
Ko na šunki odstranimo kožo, maščobo lepo zarežemo do 
mesa tako, da naredimo mrežo. Med zareze napikamo 
klinčke in šunko premažemo s povretim medenim sirupom. 
Polovico sirupa hranimo za kasneje. Šunko damo v pečico 
na 180 stopinj za 10 minut. Po desetih minutah jo spet prelijemo s preostalim sirupom in spet zapečemo približno 10 
minut, da dobi lepo zlatorumeno kožico. Pustimo 10 minut, da malo počiva in nato serviramo. Narežemo jo na tanke 
rezine in prelijemo s sokom, ki je nastal pri pečenju.

Velikonočne zelenjavne pogačice
Sestavine: 400 g listnatega testa, 4 v trdo kuhana jajca, 1 žlica sezamovih semen, 3 žličke olivnega olja, 1 žlička gorčice, 
2 šparglja, 1 zelena bučka, 1 korenček, 1 žlička masla, sol
Priprava: Pečico ogrejemo na 180 stopinj. Testo na pomokani površini razvaljamo na debelino 3 mm, z obodcem izre-
žemo 12 krogov in jih z vilicami večkrat prebodemo. Kroge preložimo na pekač, ki smo ga obložili s papirjem za peko, 
premažemo jih s hladno vodo in enakomerno potresemo s soljo in sezamovimi semeni. Pekač postavimo v ogreto 
pečico in pečemo približno 15 minut.
Jajca olupimo, narežemo, solimo, dodamo gorčico in malo olja ter zmiksamo. Olja dodamo le toliko, da dobimo gladko, 
vendar čvrsto zmes.
Zelenjavo očistimo in narežemo, ali naribamo na tanke paličice. V ponvi stopimo maslo, dodamo zelenjavo in jo na 
hitro popražimo, da se zmehča. Posolimo in odstavimo.
Jajčno zmes z žlico za sladoled oblikujemo v kroglice, jih damo na pečene in ohlajene pogačice ter potresemo z zele-
njavo.

Potica iz kamuta in suhih sliv
Sestavine: 20 g svežega kvasa, 500 g kamutove moke, šče-
pec soli, žlička limonine lupinice, jajce (po želji), 70 g sonč-
ničnega olja, 2 žlici akacijevega medu, 4 dl mleka ali vode
Nadev: 350 g suhih sliv brez koščic, 150 g mletih mandljev 
ali orehov, 3 žlice akacijevega medu, sok 2 pomaranč ali ki-
slih jabolk, 2 žlici ruma (po želji)
Priprava: Iz zdrobljenega kvasa, malo mlačnega mleka, žlič-
ke medu in malo moke zamešamo kvasni nastavek, ki naj 
počiva 15 minut. Posebej zmešamo olje, mlačno mleko, jaj-
ca, med in skupaj s kvasnim nastavkom vmešamo v moko. 
Solimo in zamesimo voljno, srednje težko testo. Testa ni 
treba prav posebej gnesti. Ko kamut, to je vrsta starodavne 
pšenice, zmeljemo v moko, dobimo moko, ki je bolj podob-
na ostri pšenični moki, zato testo ni tako voljno, kot če uporabljamo belo pšenično moko, ki vsebuje veliko glutena, 
lepka. Testo naj vzhaja eno uro. Če preveč naraste, ga vmes enkrat rahlo pognetemo.
Medtem pripravimo nadev. Suhe slive brez koščic drobno sesekljamo. Če je mogoče, jih zmešamo s sokom, pustimo 
pol ure, da se napijejo in spustimo skozi mesoreznico, ali jih zmeljemo v sekljalniku. Dodamo akacijev med in mlete 
mandlje. Če nam je ostalo kaj limonine lupinice, jo dodamo nadevu. Vsekakor tudi rum sodi v nadev, saj veste, kako 
dobra je slivova marmelada z rumom. A tudi brez njega je potica odlična.
Ko je testo vzhajalo, ga zvrnemo na pomokano delovno površino – odličen je papir za peko – in ga razvaljamo čim bolj 
tanko. Po testu enakomerno razporedimo mazav nadev iz suhih sliv in tesno zvijemo. Če ga bomo zvili po daljši strani, 
bomo dobili dve tanjši potički, če se bomo zvijanja lotili po krajši stranici, bomo potičko lahko nadevali v okrogel model 
ali spekli v daljšem krušnem modelu. 
Model naj bo dobro namaščen in oprašen z drobtinami ali moko. Vsem skrbem, da bi se potica prijela sten modela, se 
bomo izognili, če bomo raven model obložili s papirjem za peko. 
Postavimo v pečico, ogreto na 50 °C, in pustimo vzhajati pol ure. Nato pečico segrejemo na 180 °C in pečemo tanjšo 
potico 40 minut, debelejšo pa 1 uro. S tanjšo iglo preizkusimo, ali je pečena.
Pečeno potico vzamemo iz pečice, pokrijemo s prtičem in pustimo stati še 20 minut. Nato jo zvrnemo iz modela na 
desko ali rešetko in zavito v prtič ohlajamo. Potica je izredno okusna in ostane sočna nekaj dni.

Naravne barve za pirhe
Jajca lahko obarvamo na dva načina. Prvi je, da dodamo snovi za barvanje takrat, ko jajca kuhamo – tako se barve 
najbolje in najhitreje primejo. Drugi način je, da jih barvamo potem, ko so že kuhane, vendar pa je ta postopek dolgo-
trajnejši in barve običajno ne primejo tako močno. 
Postopek vročega barvanja: 

Gospodinjsko stran pripravlja: Nataša Erjavec

Kulinarični navdih Velike noči
Postni čas bo hitro minil in z veseljem se bomo lotili priprave velikonočnega zajtrka. Pri tem nikakor 
ne bomo pozabili na zmernost in uporabo živil. A velikonočnim dobrotam se ne moremo upreti. To ni 
le prehranjevanje, so prijetni spomini na otroštvo, ko je bil ta praznik mnogo več kot zgolj doživljanje 
običajev velike noči. Prijeten občutek, da je vsega v obilju, ljudje so dobre volje, narava se prebuja.
Bogato bomo okrasili mizo in jo obložili z mnogimi dobrotami. 
Nekatere jedi – šunka, pirhi in potica – so tradicionalne. Druge, ki vam jih bomo predstavili, so tako 
lepo vabljive, da preprosto sodijo k temu prazniku, ki prinaša pomlad in veselje v naše domove.



30 marec 2015 številka 2

NAGRADNA KRIŽANKA
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Križanka z geslom

Če ne vem, poizvem
KVIZ IZ DOMAČIH SUROVIN

Geselski izraz je iz družine glagolov. V pomoč naj dodam, da v pregibnem 
stanju nastopa v 1. osebi množine. In še to: največkrat se dogaja v zimskem 
času. Geslo se bo med reševanjem dograjevalo v III. (poudarjenem) navpič-
nem stolpcu.

1. Kako se imenuje glasilo občine, ki 
se naše lokalne skupnosti dotika na 
zahodni strani?
    a) Glasovi
    b) Bregovi
    c) Odmevi

2. Označi element, ki ga v naši rodni 
zemlji največkrat primanjkuje!
    a) Ca
    b) K
    c) Na

     

3. Kolikšen je seštevek vseh nožnih 
prstov pri eni kravi? ………….

4. Katero selišče je imensko poveza-
no z vodo?
    a) Metnaj
    b) Sušica
    c) Korinj

5. Poišči kraj, kjer pridelajo največ 
vina!
   a) Dedni Dol
   b) Velike Rebrce
   c) Debeli hrib

6. Codellijevi iz Višnje Gore so nosili 
fevdalni naslov:
    a) vitezov
    b) grofov
    c) baronov

7. Kdo je po hierarhiji najvišji v sti-
škem samostanu?
    a) opat
    b) prior
    c) gvardijan

8. Beseda »jar« v stari  slovenščini 
pomeni:
     a) star
     b) kosmat
     c) mlad

9. Iz izvirnega imena Vincencij z 
okrajšavo ni nastal:
    a) Nace
    b) Cene
    c) Vinko

10. Upodobljeni mož je po narodno-
sti najverjetneje ……. . 

Pokrovitelj nagradne križanke: 

PAPIRNICA IN GALANTERIJA 
PRAZNIK, Stantetova ulica 9, 
Ivančna Gorica
(nahaja se poleg trgovine Eurospin in 
vam po ugodnih cenah nudi ves papir-
niški in šolski material).

Spoštovani bralci! Pošljite pravilni gesli 
tokratne nagradne križanke na naslov 
urednistvo@klasje.net, ali po navadni 
pošti z dopisnico na naslov: Uredni-
štvo Klasja, Cesta II. grupe odredov 17, 
1295 Ivančna Gorica, najkasneje do 31. 
marca 2015. Izžrebali bomo tri nagra-
de pokrovitelja Papirnice in galanteri-
je Praznik, Stantetova ulica 9, Ivančna 
Gorica. 1. nagrada: 500 kom ČB foto-
kopij; 2. nagrada: 250 ČB fotokopij; 3. 
nagrada: 100 kom barvnih kopij. 

________________________________

Pravilni gesli nagradne križanke iz za-
dnje številke sta: »VESELO NA LED« in 
»PEKOVE DOBROTE«. Izžrebani nagra-
jenci pokrovitelja CVETLIČARNA BRAN-
KA, Cvetličarna in darilni butik, Branka 
Orel, Stična 22, Ivančna Goric so: 1. na-
grada: lončnica v vrednosti 15,00 EUR 
– MARIJA VENCELJ (Šentvid pri Stični); 
2. nagrada: lončnica v vrednosti 10,00 
EUR – MARIJA GORIŠEK (Mekinje nad 
Stično); 3. nagrada: rezano cvetje v 
vrednosti 10,00 EUR – PETRA FERKULJ 
ADAM (Ivančna Gorica). Čestitamo!

SUDOKU
Rešujemo tako, da v vsak 
stolpec in vsako vrstico 
vnesemo številke od 1 do 
9. V nobeni vrstici, stolp-
cu ali v očrtanem kva-
dratu se številka ne sme 
ponoviti.

Podoba utrne misel
Zadnjič je utrinjala misel podoba 
fanta s kitaro. Bila je tako utrinja-
joča, da ste nas zasuli s predlogi. 
Najpogostejša asociacija je bila tale: 
»kdor poje, zlo me misli«, pa tudi 
»jaz igram kitaro – mi igramo kita-
ro«.  Kakšna domislica iz besedne 
folklore se vam bo izvila ob novem 
slikovnem izzivu? Sporočite, če bo-
ste pri volji!

V o d o r a v n o :  1. požrešnež , 2. užitna školjka, 3. položaj, 4. divji lov, 5. 
poveljnik, 6. izdelovalec ikon. 

Uganka modrijanka

Kjer vodna je ravnica                                                                                                                                        
leti velika ptica.

Ko sapica prestane
se ptica več ne gane.

Odgovor je na podobi
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Pevci na drevci
LEO LIPSKI

V našem vrtu,
 tam na drevci

bivali so drobni pevci. 
Tako lepo

so gostoleli,
kot bi zlate gosli imeli.

Zdaj samotno 
je na drevci,

zapustili so ga pevci.
Sneg ledeni
tam poseda 

hladno po krajini gleda.

Sporočilo,
drobni pevci:

čaka mesto vas na drevci.
Kmalu sonce

bo sijalo,
 pot na drevce vam kazalo.

Ko priletite
drobni pevci,

ostanite spet na našem drevci.
Naj slišijo se

vaši glasi,
da spet prijetno

 bo na vasi.

Še pomnite, prijatelji?

Iz zakladnice naših domov
Pa dajmo, spoštovani prijatelji očetnjave, rešimo pred pozabo še eno ostalino 
iz prejšnjih časov. Pravzaprav ne gre za povsem zapuščeno stvar, ker se tu 
in tam še vedno uporablja.  Gre za naredek, ki skrbi za telesno snago, pa ne 
človeško, marveč živalsko. Zapišite, kako ste doma rekli tej stvari in sporočite; 
lahko je tudi več imen, tudi udomačene tujke. Čim bolj pestro bo poimenova-
nje, tem bolj bomo radostni.

Nestrpno čaka vaš in Klasjev Polde

Rešitev (sudoku):

Karenčkova Nežka je  
pr besejdi

Iz stare ljubljanščine na starinsko zaho-
dno dolenjščino prestavil Klasjev Polde.

Nej taku hdu doug ad takat, k sm nejk brala, de se 
ani damišlavi jezikaslovci navinrju latevaja; prevja, de 
sjga maternga jezika na znaja gavort pa pisat kkr se 
šika; čist v nič jih dajeja. Pa tu je men že vse glih, če 
čez cajtngarje udrihaja,  cajtngarji se boda že sami 

branil, saj imaja douge jezike. Men se tu fržmaga, k sa tut mene pa Gustla-
na vmejs vštulil; sa napisal, de boda hml vsi cajtngarji taku pisal kkr mdva 
z Gustlnam. Si morete mislt! 
Jest bi se prec takat aglasila na take naumnasti, pa sm čakala, de se bo 
naparu Gustil aglasu in se pategnu za suj matern jazik. Ampk Gustl nej dau 
nabene štime. S tistim jegavim prjatlam Cenetam se akul fijakata pa dnar 
zapravlata.  Zarejs se mi čudn zdi, de je kar tih, ker drgač zmeraj suj nus v 
vsak drek vtakne. Saj vem kaj je, noče se pregajat s tejmi štdiranmi gspudi, 
k sa taku pametni, de jim škodi. Pol pa še kašn daktarat skp sklamfaja, pa 
mislija, de sa vsa učenust pažarli.  Buh adpusti jim, saj naveja, kaj gavarija.  
                                                                                                                                                      

     Nežka
Leta devetnajsto petindevetdeseto je bilo nekaj posebnega. Vsi smo pod-
zavestno čutili, da se pripravlja nekaj izrednega, tako rekoč epohalnega. In 
res. Globoko v vesolju, za devetimi galaksijami, so zvezdogledi s teleskopi 
zaznali gibljivo točko, ki se je večala in usmerjala naravnost proti našemu 
planetu. Nekje v stratosferi nad Slovenijo je kepa POČILA, se razpršila in 
posamezna zrnca so se razletela po poljih zahodne Dolenjske, pretežno v 
občini Ivančna Gorica. Drobci so bila ŽITNA ZRNA in iz njih je vzklilo žito, 
katerega zlatorumeno KLASJE je slikovito valovilo po poljih. Žito seveda ne 
uspeva brez truda; tudi pri spravilu in predelavi pridelka, vse do moke, je 
bilo treba bistrega uma in pridnih rok; tega pa občanom občine Ivančna 
Gorica vsekakor ne manjka. Iz prvovrstne krušne moke, ki so jo priskrbeli 
marljivi občani, je noč in dan devet pekovk in pekov desetkrat na leto 
mesilo testo za VELIKO PEKO imenovano Klasje. Od tistega časa občani 
občine Ivančna Gorica niso več trpeli lakote. Ker je peka včasih tudi zamu-
jala, so se ljudje tega spomnili v prošnji glavnemu peku, rekoč: »Daj nam 
pravočasno naše vsakomesečno Klasje in ne vpelji nas v skušnjavo, da bi 
bili zaradi zamude jezni.«

Prve pekovke in prvi peki v Klasjevi pekarni: Milena, Polde, Simon, Marjeta, 
Maja, Jelka, Andrej in Ksenja. Dva od njih sta že pokojna; bog jima daj nebeške 
luči!
Med peki je že od vsega začetka motovilil Klasjev Polde, ki je delal zlasti 
drobne pekovske izdelke: hlebčke, kolačke, rogljičke, žemljice, kajzerice, 
piškote s cela in z luknjicami, včasih pa tudi čisto navaden šmorn. Ker je 
človek nekoliko raztresen, se mu je peka včasih zažgala in je dišalo po 
prismojenem. Tu in tam pa se mu je kakšna stvar posrečila in tedaj je bil 
zadovoljen, da se je smejal do ušes. Da bi bilo prismojenega čim manj, so 
mu priporočili nekoliko hladnejšo peč z  imenom Severna stran in staro 
kmečko peč imenovano Siva stran. Ker je bila slednja včasih prevroča, se 
je opekel in je moral pihati v regratove lučke.
Tako se dvajsetletne velike peke Klasjevih kruhkov na svoj način spominja 
Klasjev Polde; kaj hočemo takšen je, neresen.
V prihodnjih mesecih se bodo, upam, svoje peke spominjali tudi drugi, 
resnejši snovalci Klasja. Tedaj boste lahko uživali v klenem izrazju mojstrov 
pisane besede.
Za konec pa vzkliknimo po naše, po dolenjsko: »Buh pažegnaj Klasje, de 
bi blu še dovg cajta!« 
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189. rekord:  
Slik na kubik
Sleherni ima doma kakšno sliko, toda vmes jih je le malo, ki slike narišejo 
sami. Pa ne eno, več sto. Tak je ljubiteljski slikar Janez Kastelic iz Višnje 
Gore. 

Z Janezom sva dolgo brskala po arhivu in po spominu in končno dognala, 
da je teh stvaritev najmanj 400. Ljudski umetnik večinoma riše z oljnimi 
in akrilnimi barvami. Po vsebini prevladujejo krajinski pejsaži, nabožne 
podobe, zanimive arhitekture in portreti. Tudi fresk je nekaj v njegovem 
opusu. Od krajinskih del je največkrat upodobil svojo ljubljeno Višnjo 
Goro; polžasti grič s stisnjenimi hišami in drevjem je prikazan tako pla-
stično, da bi se človek kar utopil v podobo in se sprehodil po slikovitem 
selišču. Janezove slike so raztresene po vsej bližnji in daljni okolici, nekaj 
tudi na tujem.
Štiristo najrazličnejših podob, ki so izšle izpod Janezovega čopiča, ni kar 
tako, temveč spoštovanja vreden Klasjev rekord. Vknjižen bo na ime Ja-
nez Kastelic, Višnjegorski. Čestitamo s fanfarami in slovesno razglašamo 
z udarjanjem na višnjanski boben! 
Kdor dokaže, da ima še več lastnih stvaritev te vrste, naj se oglasi; z vese-
ljem bomo »orekordili« tudi njegovo delo.  

Leopold Sever

32

100-letnica začetka 1. svetovne vojne (10. nadaljevanje)

Iskanje obledelih sledi  
vojne v naših krajih

Kako je Bajtarjev Lojze mesnine skrival
Pri Bajtarju je bilo domačije tolikanj, 
da so redili kravici in prašiča. Slednje-
ga so skrbno porazdelili in ga po ma-
lem imeli v loncu skozi vso sezono. 
Toda prišlo je leto dvainštirideseto, 
vojna torej. Vse je šlo narobe, le pujs 
jim je tisto leto uspel kot že dogo ne 
in vsi so se veselili mastnih ust. Toda 
račun je bil brez krčmarja. Nekega ve-
čera je prišel partizanski zaupnik Dol-
fe, »terenec«, kakor so tedaj rekli, in 
zaupal: »Lojze, skrij mesnino, Italijani 
so nori na prekajeno svinjino, prišli 
bodo in ti vse pobrali.«
Čez nekaj dni je po maši stopil pre-
denj še župnik Janez, ki je tudi vedel 
za dobre koline pri Bajtarju: »Lojze, 
pazi na meso; v farovž  so ponoči 
prišli partizani in pobrali do zadnje-
ga koščka mesa. Lojze je zbegan pri-
šel domov in po posvetu z ženo je 
padel sklep: »Prekajeno svinjino v 
juto vrečo in na drevje.«  V gozdu sta 
poiskala primerno drevo in Lojze se 
je zavihtel na košato smreko z vrečo 
na rami. Ko je bil spet na tleh  sta šla 
naokoli in ugotovila, da je meseni za-
klad dobro skrit v košatici. Za božič so 
skuhali kos, ki so ga skrili doma v pe-
pel, v gozd pa niso hodili, ker je tam 
večkrat pokalo.
Šele pred veliko nočjo je Lojze obiskal 
skrivališče in splezal na smreko. Toda 
joj: kmalu je spoznal, zakaj vrane tako 
vreščijo nanj; ptice so namreč meso 

čez zimo odkrile, prekljuvale vrečo in 
uživale, da je pri kosteh ostalo le še 
malo užitnega. 
Tisto pomlad je Lojze za velikonočne 
praznike obiral kosti in bentil, name-

sto da bi molil: »Tristo hudičev, pred 
rdečimi in pred belimi sem meso 
skril,  so mi ga pa tačrni požrli.«

Leopold Sever

Za vsak primer, če bi kdo 
pocedil sline
Klasjev Polde ima gozd, ne hudo velik, ne majhen. Lansko zimo je ljubi bog 
tudi na njegovo drevje poslal žled. Zmrznjen dež je neusmiljeno pustošil po 
gozdnih rastiščih, vendar nikjer tako temeljito kot na Poldetovem; več kot po-
lovico drevja mu je spravil na tla. Revež je najprej obupano gledal, potem pa 
zavihal rokave: celo poletje je drvaril in vozaril, da se je kar treslo. Rezultat je 
velikanska skladovnica drv v bližini doma.
Toda prišla je nova skrb. Kaj, če mu drva ukradejo, ko je svet tako tatinski! Pa 
se je domisli; na skladovnico je pritrdil svojo sliko, na kateri jako grdo gleda, 
da bo vsak vedel, s kom bo imel opraviti, če se pritakne prigaranega.
Saj ne; če bi ga kdo prosil, bi mu dal kakšno poleno, a ne pod noge, pod paz-
duho, pa naj si zakuri, da ne bo zmrznil. Kar takole pa ne. Toliko v vednost.

Dobrodušni Janez z nekaj podobami – delom svojih rok. 

Velika skladovnica in lastnik na  simbolični 24-urni straži. Na srečo se je pod 
streho na odeji naselil še potepuški maček Mustafa. Tudi ta bi pri priči rentačil, 
če bi slišal kaj sumljivega.

Julij 1914:  Avstro-ogrska napove vojno Srbiji.  Kmalu za 
tem se začne splošna mobilizacija v Franciji in 
Nemčiji.

Avgust 1914: Nemška armada zasede Belgijo in Luksemburg; 
s tem je obšla francoske utrdbe ob nemški meji.

Avgust 1914:  Nemčija napove vojno Franciji. 
Avgust 1914: Velika Britanija napove vojno Nemčiji. Ruska 

vojska napade Nemčijo v vzhodni Prusiji in Av-
stro-Ogrsko v Galiciji. 

Avgust 1914: Avstro-Ogrska je podcenjevala vojaško moč Sr-
bije. Ta je v bitki pri Ceru premagala avstrijske 
čete.

Avgust 1914:  Nemška vojska je premagala Ruse pri Tannen-
bergu. Na nemško-francoski fronti so boji v pol-
nem razmahu. Francozi se umikajo.

September 1914: Francozi ob reki Marni zaustavijo nemško na-
predovanje.

September 1914: Srbska vojska premaga avstrijsko ob reki Kolu-
bari in vdere v Bosno. Avstrija  se z nemško po-
močjo pripravlja na protinapad pri Beogradu.

September 1914: Ruska vojska po začetnih uspehih Avstrijcev 
premaga avstro-ogrske čete v Galiciji. Avstrijci z 
nemško pomočjo zaustavijo rusko prodiranje.

September 1914:  V Severnem morju se prične vojskovanje med 
nemško in angleško mornarico. Nastop nemških 
podmornic.

Oktober 1914:  Na nemški in avstrijski strani stopi v vojno Tur-
čija. Angleži in Francozi se za tem izkrcajo v Ga-
lipoliju.

Februar 1915: Nemci v veliki bitki pri Mazuriji premagajo ruske 
čete. Turki pri Galipoliju in Dardanelah zaustavi-
jo francosko in angleško prodiranje.

April 1915:  Italija obrne hrbet Nemčiji in Avstriji in prestopi 
k silam antante. Odpre se soška fronta.

Medtem ko mi v domačem okolju iščemo moč-
no zabrisane sledove velikega spopada,  je pred 
sto leti vojna že od poletja divjala  v velikem delu 
Evrope. Poglejmo nekaj kronološko nanizanih po-
datkov, potem pa se spet vrnemo v sedanjost do-
mačih krajev.

Pred začetkom 1. svetovne vojne je veljalo trojno 
zavezništvo med Nemčijo, Avstro-Ogrsko in Italijo, 
nasproti  državni trojici  Franciji, Angliji in Rusiji. 
Prvi skupini so po geografski legi rekli »centralne 
sile«, drugim trem pa »antanta« (sporazum)   Po-
doba je detajl iz vojaške odpustnice mojega starega 
očeta Franca Severja iz leta 1910 in prikazuje nem-
škega cesarja Viljema, avstrijskega cesarja Franca 
Jožefa in italijanskega kralja Viktorja Emanuela.  
Po prestopu podrepne Italije v drug tabor, je »Vik-
torček«, kakor so mu poslej rekli, v naših časnikih 
nastopal le še kot karikatura.

Konec leta 1914 je »Viktorčka« v trojki nadomestil 
turški sultan Mehmed. Detajl z vojaške razglednice, 
ki je 20. februarja 1915 iz Judenburga prispela na 
naslov Matilde Pernat iz Višnje Gore. 


